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Pomembna obletnica II. zgodovinskega zasedanja 
AVNOJ ni samo zgodovinski praznik, pač pa tudi mej
nik za obdobje politično-gospodarske graditve nove so
cialistične družbe. Osemnajst let snovanja, v novi so
cialistični Jugoslaviji je hkrati tudi neposredno nada
ljevanje revolucionarne borbe in dejavnosti tistih na
prednih družbenih sil, katerih stremljenja, zahteve in 
pričakovanja je pomenila že narodnoosvobodilna bor
ba. Zato vsega družbenega, političnega in gospodarske
ga dogajanja tega obdobja, kakor tudi pomembnosti in 
značaja posameznih dogodkov, dni in problemov, re
zultatov in uspehov ni mogoče popolnoma, v vsej nji- 
hovi družbeni pomembnosti oceniti že danes, ampak je 
to naloga bodočnosti in zgodovine. Afirmacija našega 
socialističnega koncepta, naše razvojne poti in uspe
hov, ki je zlasti v zadnjih letih začela dobivati v naj
širšem mednarodnem obsegu vse priznanje, veljavo 
in ugled, samo podčrtuje navedeno trditev.

Ko zdaj pregledujemo dosežene uspehe osemnajst
letnega obdobja po zgodovinskem II. zasedanju 
AVNOJ, ne smemo pozabiti na tisto pot, razvoj in re
zultate, ki se kažejo pri nas v družbenih odnosih med 
ljudmi, v družbeni zavesti delovnega človeka, v nje
govem odnosu do sveta, do dela, do življenja. Te

Pomembna
20-letnica
družbene spremembe in ta proces rasti novih druž
benih odnosov prodirajo zavestno in podzavestno, or
ganizirano in spontano v zavest našega človeka in po
stajajo sestavni del njegovega življenja in pojmova
nja, njegove morale, misli, želje, zahtev, čustev in po
treb.

To je moralno-politična sila in moč naše revolu
cije, v njej se zrcali in potrjuje pravilnost naše poti, 
humanizem revolucije, dostojanstvo človeka, ponos in 
zanos zmagovalcev revolucionarjev, sposobnost in 
ustvarjalnost graditeljev nove družbe.

Ko ocenjujemo neposredne in konkretne rezultate, 
dosežene v preteklem obdobju v gospodarstvu in na 
drugih družbenih področjih, ne sn\emo pozabiti, v ka
kih pogojih smo gradili. Prva povojna leta so imela 
izrazit značaj obnavljanja porušenih in poškodovanih 
objektov. V naslednjih letih pa so prevladovale te
žave, ki jih je vsiljevala mednarodna politična situ
acija in ki smo jih uspešno premagali, in sicer s po
močjo plana splošne gospodarske politike in industri
alizacije, ki je edini lahko omogočil nadaljnji razvoj 
revolucije in premagovanja težav. Temu pa so sledila 
obdobja pomembnih uspehov.

Ko gledamo zdaj na dosežene uspehe, ki so rezul
tat skupnih naporov, materialnih sil in sposobnosti 
celotne družbene skupnosti- jugoslovanskih narodov in 
na katere smo lahko ponosni, ugotavljamo, da nam na
lagajo doseženi uspehi nove naloge v okviru Sociali
stične federativne republike Jugoslavije, ki izhajajo iz 
nove Ustave in našega nadaljnjega gospodarskega in 
družbenega razvoja.
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Razgovor o nekaterih aktualnih
Vove občinske skupščine, ki smo jih izvolili pred meseci, so sredi 

živahnega tlela. Smo namreč prav v obdobju izdelav družbenih planov za 
leto 1964; 7-letnih perspektivnih planov gospodarskega in družbenega raz
voja; novih statuov občin, delovnih organizacij in krajevnih skupnosti; 
prehoda na 42-uml delovni teden itd., kar vse se odraža v delu skupščin 
občin.

Naš urednik je prejšnji teden obiskal predsednike skupščin vseh šti
rih zasavskih občin, tovariša ADA NAGLAVA, predsednika Občinske skup
ščine Trbovlje, MILANA BABIČA, predsednika Občinske skupščine Hrast
nik, DUŠANA KOLENCA, predsednika Občinske skupščine Zagorje ob 
Savi in STAfffETA PUNGERČARJA, in se .z njimi pomenkoval o nekate
rih aktualnih vprašanjih v zvezi z delom novih občinskih skupščin. 

Osnovna tema razgovorov je. bila:
© osnovne značilnosti družbenega plana za leto 1964 
O 7-Ietni perspektivni načrt gospodarskega in družbenega razvoja 
© najvažnejše naloge občinskih skupščin

OSNOVNE ZNAČILNOSTI 
DRUŽBENEGA PLANA 
ZA LETO 1964

»Med največjimi značilnostmi 
družbenega plana komune za leto 
1964 je prav gotovo prizadevanje, 
da ohranimo in še povečamo dina
miko rasti proizvodnje, narodnega 
dohodka in produktivnosti. V zad
njih letih povečujemo v našem go-

ADO NAGLAV, predsednik 
skupščine občine Trbovlje

spodarstvu obseg proizvodnje po
vprečno za 12 do 13%, narodni do
hodek za 13 do 14 %, produktivnost 
pa za 8 do 10%. Ocenjujemo, da 
bomo že v letošnjem letu to 
povprečje močno presegli.

V naslednjem letu vključujemo v 
naše gospodarstvo novo tovarno 
polprevodnikov. Strojna tovarna bo 
povečala obseg proizvodnje za več 
kot 600 milijonov din. Termoelek
trarna za 100 milijonov dinarjev, 
Rudnik Trbovlje Hrastnik za 15» 
milijonov dinarjev, Cementarna za 
110 milijonov dinarjev itd. Po prvih 
podatkih iz družbenih planov delov
nih organizacij izhaja, da bomo 
močno povečali proizvodnjo tudi v 
Mehaniki, ELIT, Strojnem mizar
stvu in nekaterih drugih delovnih 
organizacijah. Zaradi tega predvi
devamo v prihodnjem letu močnej
ši prirast proizvodnje in narodnega 
dohodka, kot jc bil dosežen v pov

prečju v zadnjih desetih letih. Vzpo
redno s tako rastjo gospodarstva 
bo druženi plan za leto 1964 podrob
neje preciziral zlasti investicijsko 
politiko v smeri modernizacije pro
izvodnje in vlaganj v kadre, ki nam 
jih na sploh primanjkuje. Predvide
vamo pa tudi, da se bo izvoz po
večal za okrog 20 %.

f Pomembna pa bo tudi močnejša 
usmeritev na hitrejši razvoj neka
terih panog in dejavnosti v komuni, 
kot so obrtna in uslužnostna de
javnost, gostinstvo, turizem in tr
govina. Na področju družbenega 
standarda pa jc predvidena nadalj
nja izgradnja zdravstvenih in ko
munalnih objektov ter povečana 
stanovanjska izgradnja.«

MILAN BABIČ;

»Koncept družbenega falana za 
prihodnje leto je že izdelan, bolj 
podrobno so bili doslej obdelani 
programi industrije, o razvoju osta
lih panog pa so v teku proučevanja.

Na osnovi ocene doseženih rezul
tatov v letošnjem letu in ob upo
števanju dejstva, da bo na novo 
aktiviranih nekaj zmogljivosti, pred
vsem v industriji, pričakujemo v 
industriji porast proizvodnje za 
okrog 4,5%. Sicer porast ne bi bil 
zadovoljiv, če ne bi upoštevali dej
stva, da bodo prihodnje leto začeli 
v steklarni z nadaljnjimi investicij
skimi deli pri modernizaciji posa
meznih proizvodnih procesov, tako 
V dodelavi in dekoriranju in pri 
avtomatiziranju delovnih naprav za 
stekleno maso, istočasno pa bodo 
pripravili osnovo za nadaljnjo me
hanizacijo notranjega transporta, 
ki jc zastarel. Na nizek porast pro
izvodnje znatno vpliva tudi Rudnik, 
kjer predvidevajo samo 0,5% pora
sta, kar pa je razumljivo spričo za
starele separacije, katere zmoglji
vosti so preobremenjene že pri se
danjem obsegu proizvodnje. Ostali 
porast proizvodnje gre pripisati 
drugim industrijskim delovnim or
ganizacijam.

Računamo, da se bo vrednost 
proizvodnje in storitev v obrti pri
hodnje leto povečala za okrog 20 
do 22 %, kar gre pripisati predvsem 
razvoju proizvodnje v »Sijaju« in 
Komunalno obrtnem podjetju Hrast
nik. Ostale panoge gospodarstva pa 
naj bi povečale proizvodnjo za 
okrog 3 do 6%, predvsem trgovina 
in gradbeništvo, medtem ko v go
stinstvu nc računamo na večji po
rast proizvodnje. Na večji porast 
proizvodnje ni mogoče računati tudi 
v kmetijstvu, kjer bomo nadaljevali 
Z začetimi investicijskimi deli pri 
ureditvi sadovnjaka v Turju.«

DUŠAN KOLENC: ---- -
»Občinska skupščina Zagorje ob 

Savi je na zadnji seji 20. novembra 
že razpravljala o smernicah druž
benega plana za leto 1964.

Dejstvo je, da je zagorsko gospo
darstvo dosegalo leta 1960. in 1961. 
leta manjšo stagnacijo, letos pa

MILAN BABIČ, predsednik 
skupščine občine Hrastnik

dosega — v skladu s splošno poži
vitvijo gospodarstva — večjo pro
izvodnjo, kot smo predvidevali. 
Predvsem izstopa industrija, ki 
predstavlja največji delež v celotni 
strukturi gospodarstva in ly bo po 
dosedanjih ocenah tudi v priho
dnjem letu nadaljevala s tem tem
pom rasti proizvodnje tako da ra
čunamo, da se bo obseg vnovčene 
proizvodnje povečal od 16 do 20%. 
Pri tem povečanju bodo imele 
pomemben delež tiste delovne orga
nizacije, ki so se razvile v zadnjih 
letih, to je »TEVE-VARNOST«, To
varna elektroporcelana Izlake, obrat 
sevniške konfekcije »Lisca«, Indu
strija gradbenega materiala in Les
no industrijsko podjetje. Z ozirom 
na posebne prilike in težave pa v 
premogovni industriji ni mogoče 
pričakovati nobenega povečanja 
proizvodnje.

Predvideno povečanje proizvodnje 
temelji na investicijskem vlaganju 
lastnih sredstev delovnih organiza
cij in ni pogojeno z nekimi poseb
nimi investicijskimi posojili, čeprav 
pričakujemo, da bodo nekatere od 
navedenih delovnih organizacij pri
stopile prihodnje leto k realizaciji 
programov za razširitev zmogljivo
sti. Glavna značilnost oz. težnja 
družbenega plana pa bo prvenstve
no povečanje obstoječih zmogljivosti 
in s tem krepitev ekonomske moči 
gospodarstva in komune, ker sc za
vedamo, da brez hitrega in občutne
ga povečanja ekonomskih zmogljivo
sti ni mogoč razvoj ostalih področij.

Sprejete smernice dajejo poseben 
poudarek tudi izvozu, ki sc poveču
je iz leta v leto in je pričakovati, 
da bo prihodnje leto dvakrat večji 
kot letos.«

STANE PUNGERČAR:
»Družbeni plan leto 1964 bo teme

ljil na doseženih gospodarskih us-- 
pehih v preteklih letih, in na doseže
ni realizaciji družbenega plana v 1 
ion letu.

Osnovna značilnost dosedanjega 
razvoja je predvsem v tem, da so 
bila osnovna sredstva za proizvod
njo v industriji iztrošena in zasta
rela ( iztrošenost je presegla 50 %), 
zaradi česar je bilo treba v preteklih 
letih vlagati investicije pretežno v 
obnavljanje in nakup nove strojne 
opreme, da je bilo mogoče s tem 
obdržati proizvodne zmogljivosti na 
dosedanjem nivoju. Predvidevamo/ 
da bo potrebno v prihodnjem letuj 
nadaljevati z rekonstrukcijo osnov-' 
nih sredstev, predvsem v smeri' 
modernizacije proizvodnih procesov' 
v posameznih industrijskih delov
nih organizacijah. S tem bo mogoče 
doseči večjo proizvodnjo in boljšo: 
kvaliteto. Po prvih ocenah predvi-j 
devamo, da se bo proizvodnja v 
industriji povečala za najmanj 8 •/«,' 
verjetno pa še za več. Prihodnje leto 
bodo začele obratovati nekatere no-j 
ve zmoglivosti (žagarski obrat Les-j 
ne industrije, nekaj nove strojne 
opreme v Predilnici in rekonstru-j 
irani obrati v Industriji usnja 
Šmartno).

V kmetijski proizvodnji je v pri-( 
hodnjem letu predvidena nadaljnja 
krepitev družbenega sektorja, in1 
sicer s pridobivanjem zemljišč in 
z zaključevanjem izgradnje km» 
tijskih objektov. Predvidevamo, da 
bo mogoče prihodnje leto povečati 
kmetijsko proizvodnjo za nadalj
njih 7 %.

Prihodnje leto bomo nadaljevali 
z modernizacijo trgovin, s čimer se 
bo močno povečal promet in odliv 
sredstev v druge kraje. Pomembne 
naloge nas čakajo tudi na področju 
razvoja gostinstva in drugih panog 
gospodarstva, še posebej pa na 
področju turizma, kjer se nam od
pirajo velike možnosti z ozirom na 
dograditev nove Zasavske ceste«.
7-LETNI PERSPEKTIVNI 
NAČRT GOSPODARSKEGA 
IN DRUŽBENEGA RAZVOJA

A DO NAGLAV:
»O osnovni orientaciji gospodar

skega razvoja komune v prihodnjih 
letih je zdaj še težko govoriti. Ko
misije občinske skupščine in komi
sije delovnih organizacij zdaj raz
pravljajo o prvih zasnovah 7-Ietnega 
perspektivnega razvoja, ki pa bo 
v marsičem odvisen od nekaterih 
investicijskih vlaganj v ključno in
dustrijo. Pričakovati je mogoče, da 
bo Cementarna z nadaljnjimi rekon
strukcijskimi in razširitvenimi deli 
povečala proizvodnjo na 360.000 ton 
cementa. Rudnik potrebuje sredstva 
za izgradnjo nove separacije, ki 
predstavlja zdaj »tesno grlo« v pro
izvodnji. Določena sredstva pa rabi 
še za modernizacijo proizvodnje. 
Zadnje dni je razveseljiva predvsem 
novica, da bo Termoelektrarna za
čela s pripravljalnimi deli pri iz
gradnji nove TE Trbovlje 11. Ta bo 
ob določenih vlaganjih v moderni
zacijo rudnika omogočila v prihod
njih letih porast proizvodnje za več 
kot eno tretjino. Nova TE Trbovlje 
II pa bo sama za dvakrat pove
čala dosedanji obseg proizvodnje 
električne energije. Vse te investi
cije pa bodo v precejšnji meri vpli
vale na razvoj gospodarstva ne . sa
mo v komuni, pač pa tudi v ostalih 
zasavskih občinah. Mislim, da bo 
prihodnje obdobje značilno tudi po 
tesnejšem povezovanju gospodam 
siva v celotnem Zasavju in da bodo 
tudi predvidena investicijska vlaga
nja služila temu namenu.

2 # Zasavski tednik © It. 47 © 14. nov. 1963 #



nalogah skupščin občin v Zasavju
V dosedanjih razpravah okrog iz

delave 7-letnega perspektivnega na
črta razvoja pa se čedalje bolj 
uveljavlja zahteva po dogovarjanju 
tn vsklajevanju teženj v komuni, 
predvsem pa izstopa potreba po 
izdelavi nekih generalnih idejnih 
zasnov za razvoj Trbovelj kot celo
te za nadaljnja desetletja. To pa bo 
predmet širokih razprav v prihod
njih mesecih.«

MILAN BABIC:
»V osnovi so 7-letni perspektivni 

plani izdelani za posamezna pod
ročja. Industrijske delovne organi
zacije so že v celoti izdelale plane, 
prav tako tudi nekatere druge de
lovne organizacije. V ostalih delov
nih organizacijah pa so v teku 
že razprave.

Računamo, da se bo po večjih 
investicijskih vlaganjih povečala 
vrednost proizvodnje v steklarski 
industriji za najmanj 100 %, izvoz 
pa za okrog 1 milijon dolarjev. Z 
dokončanjem zadnje faze je kemič
na industrija usposobljena za pro
izvodnjo kemičnih artiklov, ki da
jejo surovine za drugo obstoječo 
industrijo. Obstojijo pa možnosti, 
da bi finalizirali te osnovne surovi
ne v tovarni sami. Ob nekaterih no
vih proizvodih računajo v kemični 
industriji povečanje proizvodnje za 
skoraj 200 %, izvoz pa za 40 “/o.

Velik poudarek želimo dati v 
7-letnem planu »Sijaja«, ki bi lahko 
z zaposlitvijo znatnega števila de
lovne sile povečal vrednost proiz
vodnje za 1 milijardo din. Tudi 
Komunalno obrtno podjetje Hrast
nik bi lahko povečalo proizvodnjo 
za okrog 100 %. Z nekaterimi no
vimi investicijami v trgovino bi 
lahko povečali promet v trgovinr 
za okrog 800 milijonov din. Precej
šen- poudarek pa bo dan tudi raz
voju gostinstva in turizma, računa
mo pa na ureditev obratov družbene 
prehrane.

V študiji, ki jo pripravljajo po
sebne skupine in ki še ni dokon
čno izdelana, je ustanovitev vrste 
novih dejavnosti, v katerih naj bi 
zaposlili odvišno delovno silo, pred
vsem žensko, ki se bo pojavila po 
rekonstrukciji Steklarne.

V razvoju družbenih služb bo za
vzemalo prioritetno mesto zdrav
stvo. Z gradnjo Zdravstvenega do
ma smo že začeli, investicija pa bo 
veljala okrog 200 milijonov din, z 
njo pa bo za dogledno obdobje 
rešeno vprašanje zdravstvene služ
be. Odprto pa je trenutno še vpra
šanje gradnje kopališča in Kultur
nega doma, predvidevamo pa, da 
bosta gradnji teh objektov zajeti v 
7-letni plan razvoja. V šolstvu se 
kažejo potrebe po adaptaciji neka
terih šol. Z ozirom na naraščanje 
števila zaposlenih pa bo treba po
spešiti stanovanjsko izgradnjo tako, 
da bi bilo v prihodnjem 7-letnem 
obdobju zgrajeno letno po 110 sta
novanj.«

DUŠAN KOLENC:
»Dela v zvezi z izdelavo 7:letnega 

načrta razvoja so v fazi analizira
nja zbranih podatkov. V teku pa so 
tudi razprave o perspektivnem raz
voju posameznih gospodarskih pa
nog na našem področju. Pri dose
danjih obravnavah je šlo predvsem 
za analizo sedanjega stanja in za 
ugotavljanje možnosti sposobnosti 
in umestnosti povečanja že obstoje
čih proizvodnih zmogljivosti in za

formiranje novih. Sam 7-letni plan 
pa naj bi predvsem nakazal mož
nosti in smernice za hitrejši razvoj 
naše občine, ker je bil ta v prete
klosti relativno počasen, četudi

DUŠAN KOLENC, predsednik 
skupščine občine Zagorje ob Savi

smatrajo zagorsko občino za indus
trijsko razvito področje, višina na
rodnega dohodka — niti 300.000 din 
na prebivalca — pa nas uvršča med 
dejansko nerazvita področja.

S 7-letnim planom gospodarskega 
in družbenega razvoja bi morali 
zato predvsem omogočiti hitrejši 
razvoj novih proizvodnih zmoglji
vosti, s tem v zvezi pa tudi zagoto
viti zaposlitev nove, predvsem 
ženske delovne sile. To pa bi omo
gočilo uspešnejši razvoj t. i. terciar
nih dejavnosti.

Po dosedanjih mnenjih naj bi se 
v prihodnjem obdobju predvsem 
pomembno povečalo zmogljivosti v 
glavnem v že obstoječih delovnih or
ganizacijah. Tovarna elektro porce
lana Izlake naj bi v prihodnje 
podvojila število zaposlenih jn po
večala vrednost proizvodnje za 5 
krat. Na zagorskem Rudniku naj bi 
z intenzivnimi naložbami v mehani
zacijo nadomestili pomanikanie 
delovne sile ter tako prispevali tudi 
k večanju proizvodnje in produk
tivnosti ter k zmanjševanju mate
rialnih stroškov. Investicijska vla
ganja v mehanizacijo so dolgoročna, 
a najučinkovitejša rešitev za odpra
vo težav v premogovni industriji. 
Tudi v Lesno industrijskem podje
tju se pripravljajo na gradnjo no
vih proizvodnih objektov; na pove
čanje proizvodnje pa v Industriji 
gradbenega materiala, kjer imajo 
za to z ozirom na primemo lokaci
jo, surovinsko bazo, energetske 
vire in dolgoletno tradicijo vse 
možnosti.

7-letni plan razvoja pa bo obvezno 
zaiel tudi urbanizacijo našega pod
ročja z vsemi analizami in progra
mi, ki spremljajo to zahtevno de
lo.«

STANE PUNGERČAR:
»Gotovo je, da bomo dajali v pri

hodnjem obdobju glavni poudarek 
nadaljnjemu razvoju industrije, in

sicer s tem, da se do maksimalnih 
možnosti izkoristijo obstoječe ka
pacitete. Na ta način bi bilo mogo
če povečati družbeni produkt od 
10 milijard din v letu 1963 na okrog 
16 do 17 milijard din v letu 1970, 
ali povprečno za najmanj 10% let
no.

Druga pomembna panoga gospo
darstva je kmetijstvo. Nadaljnjemu 
razvoju kmetijstva v naši občini 
bomo namenjali vso skrb, zlasti 
še, ker predstavlja kmetijstvo na 
področju litijske občine preskrbo
valno središče za zasavske revirje. 
Ta program je povsem realen, ker 
je mogoče pričakovati pospešeno 
gradnjo nove zasavske ceste. Za 
območje naše občine je znana os
novna usmeritev v kmetijski pro
izvodnji, in sicer v sadjarstvo in 
živinorejo. Tei usmeritvi daiemo 
tudi v perspektivnem programu 
osnovni poudarek, še posebei pa 
postavljamo v program gospodar
skega razvoja vprašan;e čimširše 
kooperaciie v vseh oblikah in na 
vseh nivojih.

Posebna naloga, ki bo morala bi- 
"ti sprejeta že v družbenem planu 
za leto 1964. je povečanje gostinskih 
zmogljivosti in zagotovitev pogojev 
za hitrejši razvoj turizma. Z dogra
ditvijo nove Zasavske ceste se od
pirajo tako nam kot celotnemu 
turizma. Zaradi tega bo potrebno 
Zasavju velike možnosti za razvoj 
— ne samo v središču občine, pač 
pa tudi v okolici — urediti gostin
ske objekte, ki bodo pospeševali 
turizem kot pomembno gospodar
sko panogo. Naša občina ie v nepo
sredni bližini Ljubljane in računa
mo tudi na razvoj izletniškega 
turizma, ker so namreč posamezna 
področja naše občine izredno pri
vlačna in no izletniškem turizmu 
znana že od prej, tako npr. Vače, 
Polšnik, Dole, Sopota itd.«

NAJVAŽNEJŠE NALOGE 
OBČINSKIH SKUPŠČIN

ADO NAGI. A V:
»Občinska skupščina je nedvomno 

pred odgovorno nalogo, kako s svo
jim delom in z delom skupščinskih 
organov svetov in komisij opraviti 
nalogo, ki je označena v novi Usta
vi. še vedno se ponavlja stara 
praksa, da obravnava skupščina na 
sejah številna vprašanja, ki bi jih 
lahko obravnavali drugi. Zaradi te
ga bo treba spremeniti nekatere 
predpise in močno okrepiti vloge 
svetov kot organov skupščine. Prav 
zdai smo pred izdelavo poslovnikov 
za delo skupščinskih organov, ka
terih namen je podrobneje določiti 
naloge komisij in svetov. Menimo, 
da ie ena od najvažnejših nalog — 
olajšati delo skupščine same in do
seči intenzivnejše delo svetov in 
komisij.

Težimo pa tudi za tem, da bi po
iskali take oblike dela, da bi pri 
vseh važnejših razpravah (v svetih 
ali v sami skupščini) sodelovali 
predstavniki samoupravnih organov 
in da bi dosegli, da bodo vse od
ločitve in priporočila rezultat skup
nih teženj samoupravnih organov 
komune.«

MILAN BABIC:
»Nalog je precej. Zdi se mi pa, 

da bo ena od najvažnejših nalog 
zagotoviti, da bodo predvidevanja 
družbenega plana za leto 1964 in 
7-letnega nlana razvoja dejansko

uresničena in s tem istočasno ures
ničene tudi želje občanov. Sicer pa 
bo morala občinska skupščina skr
beti za nenehno rast gospodarstva 
in za napredek na vseh ostalih 
področjih življenja v komuni.« 

DUŠAN KOLENC:
»Med obilico nalog bi prvenstveno 

omenil čimprejšnjo uveljavitev na
čel nove Ustave. Sicer pa je delo 
občinske skupščine šele zaživelo. 
Treba bo z vso odgovornostjo so
delovati pri načrtovanju nadaljnje
ga razvoja in poiskati oblike, ki 
bodo omogočile, da se v razprave 
o nadaljnjem razvoju vključi naj
širši krog občanov.

Mimo nekaterih drugih nalog ve
lja poudariti, da bo naloga občinske 
skupščine tudi mobilizacija vseh 
zavestnih sil in vseh občanov v 
prizadevanjih za hitrejši gospodar
ski razvoj. To je naloga tako občin
ske skupščine kot vseh delovnih 
skupnosti v občini.

Skrbeti pa bo treba še za utrje
vanje in nadaljnje razvijanje vseh 
oblik samoupravljanja.«

STANE PUNGERČAR:
»Pred nami je vAta nalog, ki jih 

bomo morali v občinski skupščini 
intenzivno reševati že v prihodnjem 
obdobju, predvsem še v letu 1964.

STANE PUNGERČAR, predsednik 
skupščine občine Litija

Že nekaj časa so v teku razprave 
o 7-letnih načrtih razvoja, občinska 
skupščina pa bo morala zagotoviti, 
da bodo plani odraz realnih mož
nosti potreb. Nadalje se bo morala 
litijska občinska skupščina zavzeti 
za nadaljnje utrjevanje samoupra
ve na vseh nivojih.

Občinska skupščina bo morala 
posvetiti vso pozornost tudi nalo
gam, ki jih bo treba reševati skup
no z drugimi občinami, in sicer na 
raznih področjih družbene in go
spodarske dejavnosti. Izkoriščam to 
priložnost za trditev, da je že do
sedanje sodelovanje zbližalo našo 
občino z zasavskimi komunami in 
da obstojijo vse možnosti za nada
ljnje povezovanje na vseh področ
jih. Že samo sodelovanje pri grad
nji Zasavske ceste nas je zbližalo, 
hkrati pa nam odpira možnosti za 
sodelovanje na področju turizma, 
kmetijstva, šolstva in drugod.«
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November 1943 v Jajcu
Pravijo, da radi pozabljamo na dogodke in 

ljudi. Toda, kakorkoli je to res, vendar ne more
mo pozabiti osebnosti, ljudi in dogodkov, ki so 
odločilno stopili v zgodovino nekega naroda.

Eno takšnih obdobij naše zgodovine je 29. no
vember 1943 v bosanskem mestecu Jajce.

Drugo zasedanje AVNOJ je in bo eden od 
redkih in svetlih dogodkov naših narodov, s ka
terimi je revolucionarna vlada postavila temelj 
svojim revolucionarnim dosežkom in omogočila 
nastop novega obdobja socialne in narodnostne 
enakopravnosti. In ljudje — ustvarjalci in no
silci tega dogodka — neglede na to ali so znani 
ali neznani — so s trudom, krvjo ali življenjem 
dali najbolj vzvišene žrtve narodu in zgodovini. 
Moč in lepota njihovega zgleda bosta sijala od 
pokolenja do pokolenja, se prenašala iz roda v 
rod, se ohranjevala in negovala.

Devetindvajseti november se je prebudil ves 
Jasen. Megle po bosanskih hribih se zabtirtjajo. 
Skoznje prodira sonce. Dobri volji, pesmim in 
navdušenju ni kraja. Delegati, izmučeni od poti, 
ko so se prebijali skozi sovražne vrste, lačni 
brodili po snegu in čez reke, so bili videti utru
jeni in telesno izčrpani, vendar moralno krepki 
in ponosni. V Jajcu vrvi kakor v panju. Tovariš 
se poljublja s tovarišem, povprašuje hi pripo
veduje o uspehih.

Vsi se sprašujemo in zanimamo kdaj bomo 
videli Tita, našega slavnega komandanta.

Ob desetih (jppoldne sporočajo delegatom, 
naj pridejo k tovarišu Titu. Vsi se \'eselimo, ker 
večje število delegatov še ni videlo Tita. Vsto
pamo v njegovo delovno sobo, nameščeno v Iz
kopu v hribu, podobnem železniškemu predoru, 
kajti le v takšnem zaklonišču je bil človek va
ren pred sovražnikovim bombardiranjem. Tito 
je bil oblečen preprosto, v sivo vojaško obleko, 
M je že dokaj ponošena, brez kakršnih koli vo
jaških znakov. Suh je, utrujen od dela, vendar 
vesel in nasmejan. Sprejema delegate. Vsi se 
objamemo z njim, vsi zremo vanj in čakamo 
njegovih besed. Potem, ko posedemo, nam Tito 
pravi:

— Vem, da ste prenašali velike napore in te- 
iave, ko ste se prebijali skozi sovražne vrste; 
vse to je bilo težko, toda naši borci zmorejo vse 
fct zanje na poti ni ovir. Zgodovina nam je od
merila, da moramo prenašati velike napore in 
veliko žrtvovati, da bi bile kasnejše generacije 
deležne boljšega in srečnejšega življenja.

Poslovili smo se od Tita.
Zatem sc odpravljamo na zgodovinsko sejo, 

lt naj bo istega dne ob osmih zvečer. Tu so 
Aleksander Rankovič, Edvard Kardelj, hran Mi
lutinovič, MoSa Pijade, Rodoljub Colakovič, Vla
dimir Bakarič. Z njuni se posvetujemo o raz

poredu in določamo govornike, ki bodo pozdra
vili zasedanje v imenu nacionalnih svetov.

V dvorani se živahno pogovarjajo. Okrog 
sedmih pride Tito. Vstopi z umerjenim korakom. 
Spremlja ga predsednik AVNOJ. Najprej je 
dvorana onemela, zatem pa je zadrhtela v vi
harnem ploskanju in navdušenih klicih:

— Živel Tito! 1
— Tito ...! Tito ...! Tito ...!
Ko se je ploskanje poleglo, je stopil na govor

niški oder dr. Ivan Ribar in začel zasedanje.
Predsednik napoveduje naslednjo točko dnev

nega reda: poročilo vrhovnega komandanta to
variša Tita o razvoju narodnoosvobodilnega bo
ja v zvezi z mednarodnimi dogodku

Z rahlim nasmehom na obrazu je tovariš Tito 
stopil na govorniški oder in spremljalo ga je 
glasno vzklikanje. Dolgo je trajalo ploskanje 
odposlancev in vojakov ljubljenemu voditelja. 
In potem je nastala tišina. Globoka, popolna 
in slovesna tišina. Vsi so želeli čim bolje slišati 
govor, da ne bi zamudili niti ene njegove besede.

In tovariš Tito je začel svoj zgodovinski go
vor, v katerem je podal močno analizo narodno
osvobodilnega boja v dveh in pol letih in do 
jedra razgalil izdajalsko dejavnost begunske vla
de in kralja Petra II. Ko je dal priznanje delu 
AVNOJ, je tovariš Tito s poudarkom nadaljeval:

— Danes je nujno, da postane AVNOJ resnič
no najvišje zakonodajno in izvršno telo narodov 
Jugoslavije. Danes je napočil čas, da se ustanovi 
izvršni organ v obliki začasne vlade, ki bo spo
soben voditi vse posle, ki jih mora opravljati 
resnična ljudska vlada.

Govor tovariša Tita je na prisotne napravil 
globok vtis. Videti je bilo, da je govoril iz srca 
in duše.

Pričenja se razprava o Titovem poročilu. V 
razpravi govori nad dvajset poslancev. Vsi go
vorniki soglasno pozdravljajo poročilo tovariša 
Tita in izjavljajo, da izraža mnenje vseh naro
dov Jugoslavije.

Na predlog dr. Vojislava Kecmanoviča so
glasno sprejmejo deklaracijo, ki proglaša AVNOJ 
za najvišje predstavniško teto narodov Jugo
slavije.

Na osnovi deklaracije sprejema AVNOJ akt 
o ustanovitvi Nacionalnega komiteja narodne 
osvoboditve kot začasne vlade Jugoslavije in 
sklep o odvzetju vseh pravic tako imenovani 
jugoslovanski vladi v tujini in o prepovedi vrni
tve v deželo kralju Petru II.

Vsa dvorana z navdušenjem vstane in z vzkli
kanjem, ki mu ni kraja, pozdravlja ta sklep. 
Slišati je vzklike:

— Nočemo begunske vlade!
— Nočemo izdajalskega kralja!

— Živel AVNOJ! Živel Tito! živel Nacionalni 
komite, naša prva vlada!«

Nastopi tišina. Na govorniški oder stopi toV, 
Vidmar. Z vznemirjenim in drhtečim glasom be
te: n V imenu slovenskih odposlancev predlagam 
temu visokemu domu, naj tovariša Tita proglasi 
za maršala Jugoslavije.«

Izbruhne velikansko navdušenje, pravcati 
vihar. Vse je na nogah!

— živel maršal Tito!
Z vseh strani prihajajo delegati in čestitajo, 

Na galerijah in v ozadju dvorane se razlega pe
sem, tam so vojaki, ljudje, ki so z nadčloveški
mi napori, skupaj s svojim ljubljenim koman
dantom prestajali najtežje in najstrašnejše iz
kušnje, toda tudi najslavnejše zmage.

Ovacije brez konca, dvorana hrumi v novem 
valu ploskanja in vzklikov:

— Maršal Tito .. J Maršal Tito .. d Maršal 
Tito...!

Na bosenskih gorah se je kazala zora in 
naznanjala nov dan. Odpiralo se je novo, veliko 
razdobje v boju naših narodov za osvoboditev.

Tako je zapisal Marko Vujačič, podpredsed
nik AVNOJ.

Podpredsednik republike Jugoslavije Alek
sander Rankovič pa takole opisuje zgodovinske 
novembrske dneve triinštiridesetega leta:

Vse priprave za ■ organizacijo tega zgodovin
skega zasedanja so se odvijale pod neposrednim 
vodstvom tovariša Tita. Stalno je poudarjal, da 
se nahajamo pred težkimi nalogami in da nosi
mo veliko odgovornost, predvsem pred našimi 
narodi glede na vse to, kar smo storili. Pri tem 
je posebej poudaril pomen zasedanja AVNOJ 
tudi glede na mednarodni položaj naše narodno
osvobodilne borbe in podčrtal pomen takih nje
govih odločitev, njegov vpliv in. možne posledice 
v mednarodni javnosti in v mednarodnem življe
nju nasploh ter v bodočem razvoju mednarodnih 
odnosov in dogodkov...

Ko se spominjam teh dni, nadaljuje tovariš 
Rankovič, mi tudi danes ni lahko popolnoma 
realno izraziti In prikazati tedanjih občutkov in 
vsega tistega, kar smo skupno preživeli v pripra
vah za II. zasedanje AVNOJ.

Vsebina in smisel zasedanja in njegovih skle
pov, besede in volja resničnih predstavnikov 
ljudstva, borcev revolucije, ki so s prisego zve
stobe ljudstvu, njegovim težnjam in idealom 
neštetokrat šli skozi ogenj, kri in rane v borbi, 
vse to je odjeknilo kot ogromna rušilna moč za 
stari izkoriščevalski in zasovraženi sistem. Obe 
nem pa je bila to ogromno moč ustvarjanja in 
graditve nečesa novega, lepšega, svobodnega to 
velikega. Čutil sem, da je v tem sočasnem ru
šenju in ustvarjanju, v revolucionarni borbi to 
graditvi tudi oblika .paše revolucije, njena moč 
to veličina, njen revolucionarni pogum to vera 
njenih borcev v zmago. Tedaj je bilo vsa
komur jasno, da mlada revolucija nezadržno 
prodira naprej z vso močjo, da se vse jasneje 
uresničujejo daljnosežni cilji naše partije, ki jih 
je izrazil v tistih najtežjih ta najtemnejših dneh 
razkosavanja naše zemlje CK KPJ z dne 15. aprk 
la 1941:

— Komunisti hi ves delavski razred bodo 
vztrajati do končne zmage...
Ustvarjena bo svobodna, bratska skupnost na 
resnični neodvisnosti -vseh narodov Jugoslavije, 
je pisalo v tem proglasit. _ -

V današnji stvarnosti II. zasedanje AVNOJ in 
njegovi sklepi glasno odmevajo in živijo kot 
trdna osnova vedno boljše to srečnejše prihod
nosti naše socialistične domovine, skupnosti 
bratskih jugoslovanskih narodov. Duh in moč 
misli II. zasedanja AVNOJ, moč Ustili misli, ki 
so vodile in privedle do zmage revolucije, b< 
navdihovala naše sedanje in bodoče mlade gene 
racije, da bodo nadaljevale in razvijale to začete 
veliko deta. To je naš dolg do vseh tistih več kot 
milijon 700 žrtev, ki so jih naši narodi dali i 
veliki borbi za svobodo, za bratstvo narodov iz 
enotnost naše dežele. To bo priznanje naši 
partiji, ki je v tej veli ki socialistični revoluciji 
Izgubila nad petdeset tisoč svojih činuov to št 
mnogo večje število članov SKOJ. Naše dose
danje in bodoče generacije bodo ponovno čuval« 
— —»■*•*! tv» ki so Hh Uv« jev <dt naši narodi.
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Naša
skupščina

(Od našega posebnega beograjskega dopisnika)
Trikrat v letošnjem letu so bile oči naše domovine in ve-

zbora in gospodarskega zbora v 
veliko parlamentarno dvorano.

ustreza vlogi teh skupščinskih or
ganov. <

Iikega dela sveta še posebej uprte v dobro znano poslopje 
Zvezne skupščine na Bulevaru revolucije v Beogradu.

Q Prvič 7. aprila, ko je pozno popoldne takratni predsed
nik skupščine Petar Stambolič slovesno razglasil, da je spreje
ta nova Ustava Socialistične federativne republike Jugoslavije.

In medtem ko sta se za predsed
niško mizo menjavala predsednik 
zveznega zbora Mijalko Todorovič 
in predsednik gospodarskega zbora 
Osman Karabegovič, so poslanci 
predvsem v imenu posameznih od
borov, posameznih panog, prcdla-

Q Drugič 29. junija, ko se je konstituirala novoizvoljena 
zvezna skupščina in izvolila za predsednika Edvarda Kardelja.

£ Tretjič 30. junija, ko so vsi navzoči poslanci s soglasno 
ponovno izvolitvijo Josipa Broza Tita za predsednika republike 
manifestirali iskreno željo in hotenje vseh Jugoslovanov.

Zdaj so zvezni poslanci v skladu 
z določbami nove Ustave dan za 
dnem srečujejo v velikih in malih 
skupščinskih dvoranah pri vsak
danjem delu v skupčinskih odborih, 
komisijah, v zveznem zbarn, v go
spodarskem, kulturno prosvetnem, 
socialno zdravstvenem in organiza
cijsko političnem zboru.

Poslanci so natančno izdelali pro
gram svojega dela.

Zaznavane so že njihove konkret
ne razprave z določenimi podatki s 
svojih volilnih področij.

Poslance že lahko srečamo v po
sameznih delovnih organizacijah, 
pri proučevanju nekaterih njihovih 
problemov.

V skupščini smo že doživeli živo 
kresanje mnenj.

Zadnjo takšno vsestransko izme
njavo mnenj je predstavljajo tudi 
12-dncvno razpravljanje o planu za 
leto 1964.

Dvanajst dni so bili polni vsi 
skupščinski sejni prostori.

Dvanajst dni so sc pojavljali na 
skupčinski oglasni deski \ ;dno no

va vabila za seje odborov, komisij 
in za zasedanje zborov.

Od 7. do 19. novembra je bilo 
dvanajst resnično razgibanih skup
ščinskih dni.

Vsi komentarji o opravljenem 
delu, o končani široki razpravi o 
prvem projektu družbenega plana 
za leto 1964 so enotni — dosežen 
je namen, ki je spodbudil takšne 
vsestranske debate.

V torek, 19. novembra, pozno 
zvečer sprejeti zaključki s pripom
bami, novimi predlogi in mnenji 
za plan 1964 opozarjajo na tehtno, 
skoro polmcsečno skupščinsko delo, 
ki bo Zveznemu izvršnemu svetu 
in zveznemu Zavodu za gospodarsko 
planiranje zagotovo omogočilo lažje 
in popolnejše oblikovanje dokonč
nega statuta družbenega plana za 
prihodnje leto. O tem osnutku bo 
zvezna skupščina znova razpravlja
la in ga sprejela v prvi polovici de
cembra.

Zadnja dva dni »planske razpra
ve«, v ponedeljek in torek, je skup
ščinski zvonec že vsakič ob devetih

gaK »naj bo politika novega plana 
še bolj usmerjena k spodbujanju 
boljšega izkoriščanja notranjih re
zerv«, »naj dobe v planu enakovred- 
nejšo mesto skupaj z gospodarskimi 
panogami tudi negospodarske de
javnosti«, »naj predvidi plan hitrej
šo rast izvoza in uvoza«, »ker bi 
lahko prenizko postavljena stopnja 
dcmobilizatorsko delovala na začeto 
razreševanje številnih nalog in pro
blemov v našem zunanje trgovin
skem sistemu ...«

Poslanec, član skupščinskega od
bora za kmetijstvo in gozdarstvo, je 
predložil široko listo istovetnih 
mnenj odbora in zveznega sekre
tariata za kmetijstvo in gozdarstvo 
o potrebnih ukrepih za nadaljuje 
izboljšanje v kmetijstvu, hkrati pa 
naj ne bo planirana ^stopnja rasti 
kmetijske proizvodnje nikakor 
manjša od letošnje.

»Zagotovimo skupaj S planom 
tudi ustrezne ukrepe v kreditni po
litiki, da M lahko začeli s široko 
izgradnjo staHovanj za tržišče«, je 
bilo mnenje iz odbora za komunal
na vprašanja, ki so ga posredovali 
zveznemu is gospodarskemu zboru.

In podobnih mnenj in predlogov 
je bilo še veliko.

To so bila po večini že izkristali
zirana stališča, za razliko od raz
prav v odborih, ki so pred tem 
posamezna stališča proučevali, raz-

dopoldnc pozival poslance zveznegačiščevali in preverjali, kar povsem

Zasedanje zborov so tako kot se
jam posameznih odborov redno 
sledili predstavniki Zveznega izvrš
nega sveta, posamezni zvezni sekre
tarji, ki so tudi vneto' posegali v 
razpravo. j

Vse dni je bil v skupščinskih raz
pravah aktivno prisoten tudi gene
ralni direktor zveznega Zavoda za 
gospodarsko planiranje Nikola Min- 
čev, ki je bil skupaj s svojimi so
delavci deležen pohval pa tudi 
kritičnih pripomb, in ki je znal sko
zi ves čas usmerjati delo v živahno 
razpravo, tudi polemiko, vedno 
puščajoč odprta vrata za boljše 
rešitve, »če so v skladu z možnost
mi, če tako kaže podrobnejša ana
liza, če temu v prid govori večina 
poslancev ...»

Ni bilo malo poslancev*, ki so 
ugotavljali, da so predloženi mate
riali za družbeni plan sestavljeni 
tako, da omogočajo in spodbujajo 
dajanja pripomb, novih sugestij in 
konkretnih predlogov, kar predstav
lja tudi glede na drugačen način 
sestavljanja dokončnega tenutka 
bistven in kvaliteten korak naprej 
v primeri s prejšnjimi leti.

Celotna dvanajstdnevna razprava 
o materialih za družbeni plan za 
prihodnje leto, ki je potekala v zve 
zni skupščini, je pokazala aktivno 
vlogo zveznih poslancev, ki so na
stopali povečini z dokumentiranimi 
stališči, često že z predlogi za celo. 
vitejše in dolgoročnejše rešitve. 
Očitno je bilo odlično sodelovanje 
med Zveznim izvršnim svatom in 
organi Zvezno skupščine, plod tak
šnih konkretnih stikov in razume
vanja pa so bile te dni tudi neka
tere skupne akcije skupščinskih 
odborov in posameznih zveznih se
kretariatov, da bi tako pospešili 
reševanje nckatih problemov. ,

JAK KOPRIVC
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29. novembra nov otroški 
oddelek zasavske bolnice

Cez tri dni bodo v Trbo
vljah izročili namenu nov 
otroški oddelek zasavske bol
nišnice. Kot je dejal doktor 
Ludvik Kramberger na ne
davnem razgovoru z novinar
ji, predstavlja ta oddelek v 
pravem pomenu besede sre
dišče za zdravstveno varstvo 
otrok iz vsega Zasavja. V 
njem ne bodo samo bolniške 
postelje, kjer bodo otroke 
zdravili, temveč bo vključe
val tudi boločene zdravstvene 
službe. S tem pa bo omogo
čeno koniinuirao, smotrno, 
skladno ter uspešno delova
nje vseh otroških zdravstve
nih ustanov na področju Za
savja kot tudi uspešno otroš
ko zdravstveno varstvo.'

Čeprav se je gradnja nove
ga otreškega oddelka pričela 
šele leta 1961, pa je zamisel 
o gradnji zagledala beli dan 
že leta 1957. Gradnjo ne samo 
otreškega oddelka, temveč 
zasavske bolnišnice še z ne
katerimi drugimi objekti, so 
terjale naraščajoče potrebe. 
Vedeti je namreč treba, da 
je bila trboveljska bolnišnica 
zgrajena pred skorajda štiri
desetimi leti, ko je bilo v 
njej nameščenih le 80 po
stelj. V tako dolgem razdobju 
pa se je glede na potrebe po
večalo število bolniških po
stelj na preko 120, v istem 
obdob’u pa je adaptirana 
edino kirurška soba In nekaj 
manfših prostorov, drugega 
pa nič.

V zasnovah gradnje zdrav
stvenega centra pred leti je 
bilo dogovorjeno, da bi se ta 
center "radii v dveh etapah:

V prid fazi ral bi se /"sa
di! otroški oddelek s prizidki 
in preureditvlio dosedanje 
boin-šnice; v drugi etapi pa 
oddelek za kirurgHo, gineko
logijo In porodništvo z oto- 
loškim oddelkom In transfu
zijo.

Vendar je doslej prišlo 
predvsem zaradi finančnih te
žav do realizacije za otroški 
oddelek, za katerega je bilo 
obilo dela, prizadevanj in ra
zumevanj, da se je dogradil. 
Zaradi določenih težav ni pri
šlo tudi do reaMzacije adap- 
tlranja dosedanje bolnišnice, 
niti do gradnje zdravstvenega 
doma za potrebe Trbovelj.

Z izgradnjo otroškega od
delka trboveljske bolnice pa 
prizadevanja še niso konča
na. Razumljivo je, da se bo 
skušalo uresničiti tudi še os
tale načrte. Kdaj, to pa je 
doslej še preuranjeno napo
vedati!

FINANSIRANJE GRADNJE
OTROŠKEGA ODDELKA
Gradbeni odbor za gradnjo 

bolnice v Trbovljah je imel 
\ začetku na razpolago nekaj 
čez deset milijonov dinarjev. 
Razen tega so predstavniki 
OLO Ljubljana zagotovili svo
ja sredstva, razen tega pa so 
občinske skupščine sprejele 
priporočila, da predvidijo iz

proračunov nekaj sredstev 
za izgradnjo otroškega od
delka bolnice v Trbovljah. 
Na osnovi vseh pripravljalnih 
del je bil program v celoti

pripravljen in sestavljen za 
sklada nadaljeval z deli. Ker 
pa tudi dobljena sredstva ni
so zadostovala za dokončno 
izgradnjo, so v soglasju spo

ročili okrajni skupščini Lju
bljana, da bi tudi zasavske 
skupščine sodelovale pri fi
nansiranju začetnih gradenj 
bolnice v Zasavju, Novem

mestu, Kranju in bolnice v 
Ljubljani, in sicer na ta na
čin, da bi finansirale iz
gradnjo bolnice v Trbovljah 
in izgradnjo bolnice v Lju
bljani. Za izgradnjo vseh šti
rih bolnic so se vse komune 
ljubljanskega okraja zavzele 
tako, da se na tej osnovi iz- 
računa vsakoletni prispevek 
občin v sklad s potrebno di
namika izgradnje. Na tej os
novi so občinske skupščine 
Trbovlje, Hrastnik in Zagorje 
podpisale pogodbo z medob
činskim skladom za gradnjo 
in opremo bolnišnic na ob
močju okraja Ljubljana in o 
najetju kredita v višini 160 
milijonov dinarjev za izgrad
njo otroške bolnice z obvezo, 
da bodo ta sredstva vrnila v 
letu 1963 v višini 33 milijonov 
400 tisoč dinarjev oziroma 
obveznost za prvo četrtletje 
1964 v enakem znesku. Na 
osnovi te rešitve je upravni 
odbor sklada sprejel najeto 
posojilo v znesku 160 milijo
nov din in tako dokončal iz
gradnjo otroške bolnice v 

Trbovljah.
TRBOVLJE — novi otroški oddelek Bolnice T. K.

kapaciteto 250 postelj z vsemi 
specialističnimi službami v 
znesku 948 milijonov dinar
jev. Z ozirom na pomanjka
nje finančnih sredstev in ker 
finančni viri še niso bili in 
tudi danes še niso popolno
ma znani, je bil gradbeni 
odbor mnenja, da je program 
mogoče izvesti v časovno ne
določenem obdobju.

Prva faza gradnje bi potre
bovala preko 413 milijonov 
dinarjev, druga pa 535 mili
jonov dinarjev sredstev. Iz 
tega je razvidno, da bi bilo 
potrebno angažirati za izgrad
njo potrebnih objektov precej 
finančnih sredstev in si je 
zalo odbor tudi določil za 
prvo nalogo izgradnjo otro
škega oddelka. Odbor je na 
svojih sejah, ki so jim pri
sostvovali tudi drugi, največ
krat obravnaval finančno pro
blematiko.

Predračunska vsota je zna
šala 332 milijona dinarjev. 
Ker je bilo v določenem ob
dobju zbranih oziroma na 
razpolago le 149 milijonov din 
je med gradnjo nastopilo 
vprašanje, kje najti dodatna 
sredstva za dokončno izgrad
njo tega objekta. Zaradi te 
problematike je bilo sklicano 
več posvetovanj, vendar vsi 
zaključki niso bili realizirani. 
Začasno se je moralo celo 
prekiniti z gradnjo. Predsed
niki občinskih skupščin iz 
Trbovelj, Hrastnika in Zagor' 
ja so se zatem domislili, da 
se najame pri Komunalnem 
zavodu za socialno zavarova
nje Trbovlje kratkoročno po
sojilo v višini 30 milijonov 
dinarjev. Na podlagi sprejete
ga zneska je upravni odbor

01 roški oddelek - zasavski 
olroški medicinski center

Zdravljenje otroških bolezni je del pe
diatričnih prizadevanj. V zadnjih desetih 
letih so v pediatriji prevladovala takoime- 
novana socialna in unitaristična načela. 
Otroka je treba obravnavati ne le kot 
bolnika, ampak tudi kot socialno bitje in 
preprečevati njegova obolenja. Otroško 
preventivno zdravstvo naj bi preko gine
kološke preventive vplivalo na bodočega 
človeka že pred njegovim rojstvom z 
zdravstvenim svetovanjem in nadzorom 
ter usmerjanjem spočetja in nosečnosti. 
Tudi ob in neposredno po rojstvu mo
rata pediatična in ginekološka zdravstve
na služba tesno sodelovati. Nadaljnjo 
skrb za otrokovo zdravje prevzema vrsta 
preventivnih in kurativnih zdravstvenih 
dejavnosti. Dojenčki, predšolski in šolski 
otroki so izpostavljeni neštetim, za zdrav
je škodljivim vplivom. Kot družbena 
služba ima otroško zdravstveno varstvo 
zelo aktivno in vodilno vlogo pri reševa
nju socialnega zdravstvenega varstva in 
delovnega usposabljanja teh otrok.

Otroška zdravstvena služ.ba oskrbnic 
otroka in mladino od rojstva do 15. ali 
18. leta sthrosti. Ta starostna skupina 
predstavlja približno tretjino vsega pre
bivalstva.

Razumljivo je torej, da so za učinko
vito pediatrično službo potrebne mnoge 
zdravstvene ustanove in dejavnosti ter 
številni zdravstveni delavci. Zdravnikom 
specialistom, pediatrom in šolskim zdrav
nikom pomagajo pri njihovem delu me
dicinske sestre, otroške negovalke, babice 
in razni zdravstveni sodelavci kot stoma
tologi, psihologi, pedagogi, socialni delav
ci. fizioteraoevti. defektologi in drugk

Pr; vseh teh številnih nalogah in r«*- 
novrslnihdejavnostih se pojavlja nevarno*-«

nesmotrnosti in prekinjanja dela otroškega 
zdravstvenega varstva. Posamezne usia 
nove se namreč prav lahko zaoro sam« 
vase in ne povezujejo svojega dela z de 
lom ostalega otroškega zdravstva. Taka 
razcepljenost dela pa ni ne biološko n< 
socialno ali medicinsko upravičljiva. Za
to je povsem razumljiva napredna unita 
ristična smer v pediatriji, ki zahteva kom
pleksno obravnavanje otroške zdravstven« 
problematike. Ker posamezni otroški 
zdravstveni delavci ali otroška zdravstve 
na ustanova pač ne more opravljati vseh 
zvrsti otroške zdravstvene službe, je po
trebno med ustanovam; in otroškimi 
zdravstvenimi delavci stalno sodelovanje 
in dopolnjevanje dela. Nepravilno je, če 
npr. postavljajo take meje med predšol
skimi in šolskimi zdravstvenimi ustanova
mi, ali med preventivnimi in kurativnimi 
Tudi ambulatno-poliklinična in bolnišnič
na otroška zdravstvena služba morata so
delovati in se z socialno-medicinskim po
udarkom spajati v enotno harmonično de
lujoče celoto etapne otroško-zdravstvene 
ustanove določenega področja. S tem se 
omogoča kontinuirano, smotrno in sklad
no ter uspešno delovanje vseh otroških 
zdravstvenih ustanov na tem področju in 
res uspešno otroško zdravstveno varstvo.

Izkazalo se je, da se delo otroških zdrav 
stvenih ustanov najlaže in najhitreje ure
di v smislu navedenega unitarističnega in 
socialno medicinskega nazora v pediatri
ji, če se različne otroško-zdravstvene de
javnosti družijo v dobro organizirane me
dicinske centre.

Nov otroški oddelek v Trbovljah pred
stavlja tak center za zdravstveno varstvo 
otrok vsega Zasavja.

dr. L. K.
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Pred javnimi 
tribunami o osnutku

Komisija za izdelavo nove
ga statuta občine Zagorje ob 
Savi je na zadnji skupni seji 
obeh zborov zagorske Občin
ske skupščine poročala o do
slej opravljenem delu v zvezi 
z izdelavo osnutka novega 
statuta.

Na seji je bilo poročeno, 
da sc je ’ komisija odločila.

da bo posamezna poglavja 
iz osnutka občinskega statu
ta objavila o obliki sestavkov 
v »Zasavskem tedniku«. Ti 
sestavki naj bi potem služili 
kot osnova za razprave na 
javnih tribunah, ki jih bosta 
sklicala komisija za izdelavo 
novega statuta občine Zagorje 
in Občinski odbor SZDL, in

ki bodo na sporedu predvi
doma do srede januarja. Ra
čunajo, da se bo začela javna 
razprava o osnutku novega 
občinskega statuta sredi fe
bruarja.

Danes objavljamo prvi pri
spevek, in sicer »Krajevne 
skupnosti«, ki bo služil kot

gradivo za javno tribuno o 
krajevnih skupnostih. V na
slednjih številkah pa bomo 
nadaljevali z objavljanjem 
prispevkov z ostalih področij 
in prispevke občanov na že 
objavljeno gradivo o osnutku 
novega statuta občine Zagor
je ob Savi.

Uredništvo ZT

OBČANI
ZAGORJA OB SAVI!
Komisija za sestavo no

vega statuta občine Za
gorje ob Savi in Občin
ski odbor SZDL Zagorje 
ob Savi pozivata občane, 
da sodelujejo na javnih 
tribunah, na katerih bo 
tekla razprava o posa
meznih določbah iz osnut
ka novega statuta občine 
Zagorje ob Savi, da na 
njih razpravljajo o posa
meznih vprašanjih in so
delujejo s prispevki v 
javni razpravi o osnutku 
statuta zagorske občine v 
»Zasavskem tedniku«!

Krajevne skupnosti
Krajevna skupnost je no

va institucija, ki je ni mogo
če izenačevati z dosedanjimi 
krajevnimi odbori ali stano
vanjskimi skupnostmi. Kra
jevna skupnost je samo
uprava občanov na določe
nem območju, ki naj ureja 
delo in organizacijo s svo
jim statutom. V krajevni 
skupnosti ni mogoče govori
ti o podaljšanju državne 
uprave oziroma oblasti kot 
so bili dosedanji krajevni 
odbori, temveč je krajevna 
skupnost kot že omenjeno, 
nova institucija razširjanja 
in utrjevanja socialistične 
demokracije in nadaljne sme
ri deetatizacije.

Republiška ustava obrav
nava krajevne skupnosti v 
poglavju »Samoupravljanje v 
občini in okraju«. Zaradi te
ga je razumljivo, da mora 
občinski statut o krajevni 
skupnosti kot neločljivem de
lu samoupravljanja v občini 
vsebovati določila predvsem 
o načinu ustanovitve, o ob
močju, o organizaciji in o 
pravicah oziroma nalogah 
krajevne skupnosti ter o na
činu njenega finansiranja.

V predosnutku statuta ob
čine so določeni pogoji, pod 
katerimi se lahko ustanavlja
jo krajevne skupnosti npr. 
da tvorijo geografsko, urba
nistično in gospodarsko ce
loto v določenem območju 
občine. Tukaj se takoj pojav
lja vprašanje adi je sploh 
mogoče, da se pokriva vsa 
naselja in zaselke z območji 
krajevnih skupnosti. Menimo, 
da je to praktično nemogo
če. Težko je tudi določiti, ko
liko naj bo krajevnih skup
nosti na območju občine. To 
naj bo odvisno od občanov 
samih ali so pripravljeni 
prevzeli naloge s stvarnimi 
možnostmi za sodelovanje in 
prizadevnostjo na zelo širo
kem področju samouprave v 
krajevni skupnosti. Morda bi 
bilo prav, če omenimo samo 
centre, v katerih bi se lahko 
ustanovile krajevne skupno
sti in sicer: krajevne skup
nosti naj bi se v začetku 
ustanovile, kjer so za to že 
dani pogoji, npr. za mesto 
Zagorje! Kisovec in morda še 
Izlake. Ostale naj sc usta
navljajo sukcesivno, kadar 
bodo za to dani pogoji oziro
ma samoiniciativa občanov.

0 določitvi območij krajev- nost ali ne. Tak sklep naj bi 
nih skupnosti v občinskem se z obrazložitvijo predložil 
statutu prevladuje mnenje, občinski skupščini, ki ga po
da bi se s temi določbami trdi z odlokom. Skupno s 
odvzel značaj samoupravnih sklepom o ustanovitvi pa bi 
organizacij. Območje krajev- volilci izvolili svoje organe 
ne skupnosti je temeljno krajevne skupnosti, 
vprašanje, o katerem se mo
rajo izreči prebivalci sami, NALOGE 
ker jih vežejo skupni intere- Naloge krajevne skupnosti 
si. 2e vnaprej določitev ob- so v predosnutku dokaj po- 
močij ima podobo admini- drobno precizirane. Te nalo- 
strativnega značaja, in se ge niso tako majhne, če po- 
lahko zgodi, da se že vna- gledamo posamezne določbe, 
prej zaduši volja prebivalcev da krajevne skupnosti orga- 
za delo v krajevni skupnosti, nizirajo in pospešujejo ko- 
Krajevna skupnost kot samo- munalne, gospodarske, soci- 
upravna oblika se lahko usta- alne, zdravstvene in druge 
novi samo v soglasju nepo- dejavnosti, ki neposredno 
srednih upravljalcev — obča- služijo družini, gospodinjstvu 
nov. Socialistična zveza bi in občanom za zadovoljeva- 
naj bila pobudnik oziroma nje vsakodnevnih potreb. Po- 
sklicatelj zborov volivcev, na svečati morajo skrb za var- 
katerih bi se razpravljalo ali stvo oseb, ki jim je potreb- 
se ustanovi krajevn* skup-na pomoč in predlagajo skrb

nike za mladoletnike, kakor s tem, da neposredno gospo- 
tudi za druge osebe, ki se darijo z družbenim premo- 
postavtjajo pod skrbništvo, žen jeni, ki jim je dano v 
Na področju stanovanjskega uporabo in upravljanje ter 
gospodarstva so dolžne poma- organizirajo udeležbo obča

nov pri reševanju najrazlič
nejših vprašanj in ustanav
ljajo servise in uslužnostne 
obrate.

Nastane vprašanje, ali so 
te naloge dovolj konkretno 
obdelane, ali so premalo 'ati 
morda preširoko obdelane, 
ali jih bodo krajevne skup
nosti sposobne in voljne 
opravljati. Naloge, ki jih bi 
prevzele krajevne skupnosti, 
so tudj različne z ozirom na 
kraj, kjer se ustanavljajo in 
njegovo specifičnost. Ne bi 
bilo prav, da bi v statutih 
obremenjevali krajevne skup
nosti z nalogami, ki jih ne 
bodo mogle izvajati in zato 
tudi nimajo pogojev.

Krajevna skupnost naj bi 
ne opravljala nalog, za kate
re ‘so pristojni občinski 
upravni organi. Vse delova-

J-

gati državljanom pri uprav
ljanju hiš in njihovih skladov 
pri vzdrževanju hiš. Ustanav
ljale naj bi otroško varstve
ne zavode predšolskih in šol
skih otrok in drtige oblike 
za varstvo in vzgojo mladi
ne. Organizirale naj bi pro
stovoljno delo občanov na 
svojem območju, zbirale pro
stovoljne prispevke ter orga
nizirale kulturne in druge 
prireditve. Skrbele naj bi 
krajevne skupnosti za zgradi
tev, vzdrževanje in čiščenje 
komunalnih objektov in na
prav ter imele nadzor, ati se 
uporabljajo ti v skladu s pred
pisanim redom, upravljajo 
naj krajevna pokopališča, 
skrbijo in organizirajo ukre
pe zoper požar, poplavo in 
druge elementarne nezgode.

Krajevne skupnosti bodo 
lahko uresničile svoje naloge

Statut hrastniške steklarne v razpravi
Statut delovne organizacije Steklanjc Hrastnik je izde

lan. O njem tudi že razpravljajo. Predvidevajo, da ga bodo 
sprejeli — upoštevaje spremembe enkrat v januarju.

Osnutek statuta Steklarne vsebuje vrsto pozitivnih 
rešitev kot odraz prizadevanj, da bi določene pomanjkljivosti 
ki so sc pojavljale z dosedanjimi etapami rekonstrukcije 
odpravili. Vendar pa bi morala razprava nedvomno dati 
tudi vrsto predlogov, kajti statut .vsebuje še vrsto določil, 
ki bi jih bilo nedvomno potrebno razčistiti.

V Steklarni napovedujejo, 
da bodo šele z zaključkom 
zadnje etape rekonstrukcije 
popolnoma prekinili z dose
danjim načinom upravljanja 
in gospodarjenja, v katerem 
ekonomske enote na primer 
doslej še niso prišle dovolj 
do izraza.

V osnutku statuta je vidna 
misel, da bo podjetje skrbe
lo predvsem za kvaliteto pro
izvodov, dosledno izpolnje
valo vse pogodbene obvezno
sti, stalno zniževalo poslovne 
strošket uvajalo ekonomske 
serije izdelkov ln podobno.

Oi Ven j eno določilo je po
membno že zaradi tega, ker 
se je pri dosedanjih etapah 
rekonstrukcije sicer dvigala 
produktivnost predvsem na 
račun modernizacije proiz
vodnje. Večal se je tudi ob
seg proizvodnje, večalo pa 
sc je tudi število zaposlenih. 
To pa je imelo za posledico

manjšanje fizičnega obsega 
proizvodnje.

Težnja, da bi se to ne po
novilo v zadnji etapi rckon-

omejena pristojnost ekonom
skih enot.

Razprava bo morala odgo
voriti tudi na vprašanje ali 
je prav, da osnutek statuta 
govori o centralnem delav
skem svetu ob samostojnosti 
ekonomskih enot oziroma, 
ali Je potrebno še posebej 
govoriti o članih centralnega 
delavskega sveta ln strokov
nih delavcih kot bodočih čla
nih upravnegaj odbora? Dru
gačno vsebino upravljanja bi

STATUTI
strukclje hrastniške steklar
ne, se morda zrcali v dolo
čilu statuta, ki pravi:

»Podjetje bo skrbelo za 
takšno kadrovsko politiko, 
da bo ob uvedbi avtomatiza
cije strokovno prekvalifici
ralo zaposlene člane tako, da 
bodo tl lahko zaposleni tudi 
po rekonstrukciji.«

Osnutek statuta hrastniške 
Steklarne vsebuje določila, Id 
dajejo več prislojnostl eko
nomskim enotam, vendar pa 
na drugi strani govori o skla
dih, ki pa bodo vodeni še 
centralno. Torej Je • tem

dala skupščina delavskih sve
tov.

Osnutek statuta govori še 
o večji skrbi za človeka v 
določilih, ki pravijo:

»Ob vsaki Investiciji je po
trebno zagotoviti oziroma 
predvideti del sredstev za 
dvig življenjskega standarda 
in higiensko tehnične zaščite 
pri delu. O tem razmerju pa 
odločajo organi upravljanja 
na osnovi dokumentiranih 
predlogov. To pomeni, da mo
ra biti tisti del Investicij za 
življenjski standard takšen,

da se bo po dokončanju os
novne investicije poznalo v 
vsakdanjem življenju, da je 
bila Izvršena investicija zares 
tudi za dvig življenjskega 
standarda.

»V zvezi s poslovno 
tehničnim sodelovanjem, je 
zapisano v osnutku statuta, 
predvideva podjetje možnost 
integracije v občinskem me
rilu zaradi Izvrševanja uslug 
in izpolnjevanja potreb, ki 
jih narekuje življenjski stan
dard, ter integracijsko sode
lovanje v okviru panoge. Iz 
določil jasno izhaja, da o In
tegraciji odloča delovni ko
lektiv z referendumom. Pred
log o integraciji mora biti 
utemeljen z analizo in eko
nomskim izračunom, zlasti 
pa je poudarjen namen Inte
gracije, da se zmanjšajo pro
izvodni stroški, poveča doho
dek ter Izvede delitev dela.

Kot je bilo omenjeno v za
četku, prinaša osnutek sta
tuta hrastniške Steklarne ne- 
šitev, razprava o tem osnutka 
pa bi morala dati odgovore 
dvomno vrsto pozitivnih te
na vprašanja, v katerih je 
čutiti kompromise, ki izha
jajo Iz preteklih etap rekon
strukcije —pb—
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Komunisti o 
problemih rudnika

Zadnja konferenca komunistov s trboveljskih obratov šno mnenje je imelo tudi za 
Rudnika Trbovlje-Hrastnik je spregovorila predvsem o pro- posledico, da je mehanlzad- 
blemih gospodarjenja, v katerih se nahaja ne samo trbo- ja v rudniku dokaj zastare- 
veljsko-hrastniški rudnik, temveč tudi drugi premogovniki, la.

Na konferenci so komuni-
Proizvodnja na trbovelj- Očitno je tudi dejstvo, da sti spregovorili tudi o neka- 

sko-hrastnlškem rudniku je v je za tak položaj, v kakrš- terih vprašanjih dela Zveze 
zadnjih letih porasla od nem se nahaja rudnik, iskati komunistov na Rudniku. 
917.000 ton na 1 milijon 134 vzrok tudi v kontroliranih ce- Mnogi komunisti se pri svo- 
tlsoč ton, povečala se je tudi nah posameznim vrstam pre- jem delu poslužujejo često- 
jamska storitev od 1,141 na moga, ki so že več let kon- krat operativnega poseganja, 
1,51 tone na šiht. Vzporedno stantne, na drugi strani pa zapadejo v deklarativnost, 
z večanjem proizvodnje pa so občutno naraščajo mate- premalo nastopajo pozitivno 
občutno rasli tudi material- rialni stroški. Vzrok je ne- in podobno. Dejstvo pa je tu
ni stroški, ki so še posebej dvomno tudi v tem, da se v dl, da mnogi komunisti ni- 
v letošnjem letu občutno rudnik v preteklih letih ni so preveč odgovorni, da bi 
vplivali na zmanjšanje čiste- investiralo zaradi domneve, določene akcije izvedli do 
ga dohodka podjetja in skla- da so zaloge premoga skoraj- kraja, pojavlja pa se tudi
dov. Osebni dohodki v rudar
stvu, predvsem v zadnjem ob
dobju, močno zaostajajo v

da izčrpane. Nasprotno pa mnenje, da je za vse odgovo-
se je pokazalo, da ima tr- ren edino sekretar osnovne 
boveljsko-hrastnlški rudnik organizacije ZK. 

primerjavi z dohodki zaposlc- ugotovljenih zalog premoga Komunisti na Rudniku bo
nih v ostalih panogah gospo- za preko 80 milijonov ton in do morali v prihodnje nasto-
darstva. To pa ima za posle- to boljših vrst premoga, kot- pati bolj enotno kot idejni
dico fluktuacijo delovne sile, lovnega premoga, predvsem usmerjevalci in nosilci na-
ki je na rudniku vedno bolj za potrebe termoelektran, pa predka v delovni organizaciji
primanjkuje. preko 30 milijonov ton. Tak- in izven nje.

Krajevne skupnosti
(Nadalj. s 7. strani)

nje krajevne skupnosti naj 
bo prežeto s težnjo, kako 
pomagati delovnemu človeku 
— občanu pri zadovoljevanju 
njegovih vsakodnevnih po
treb.

Podrobno organizacijo in 
način poslovanja krajevnih 
skupnosti in njihovih orga
nov naj določajo statuti, kra
jevnih skupnosti, ki jih po
trdi občinska skupščina.

Najvišji organi krajevnih 
skupnosti so občani na zbo
rih volivcev krajevne skup
nosti. Občani'na zborih vo
livcev izvolijo svet krajevne 
skupnosti, ki je njen izvršil
ni organ. Mandatna doba čla
nov sveta krajevne skupnosti 
je dve leti, s tem, da se vsa
ko leto izmenja polovica čla
nov sveta. Postavlja se vpra
šanje, ali ne bi mandatna do
ba trajala podobno kot od
bornikom občinske skupšči
ne.

Svet krajevne skupnosti 
naj opravlja svoje delo po 
programu, ki ga sprejme na 
svoji seji, potrdijo pa ga ob
čani na zborih volivcev.

SREDSTVA IN NAČIN
FINANSIRANJA
KRAJEVNE SKUPNOSTI
Osnova za uresničevanje 

samoupravnih funkcij in za 
uspešno izvrševanje nalog 
krajevne skupnosti kot sa
moupravne organizacije, je 
njen materialni položaj. Za
to je tudi republiška^ustava 
določila, naj občina s svojim 
statutom zagotovi krajevni 
skupnosti sredstva za oprav
ljanje nalog. Ustava nima v 
mislih neke dotacije, temveč 
odrejena zagotovljena sred
stva, ki jih naj dobi krajev

na skupnost že pri samem 
viru sredstev, ki so ustvarje
na v občini.

Normalen razvoj doseda
njih stanovanjskih skupnosti 
in krajevnih odborov je ovi
ralo prav to, da njihovi do
hodki niso bili stalni hiti na
tanko določeni, kar je ovi
ralo nadaljnji razvoj. Zato 
je treba zagotoviti dohodke 
krajevnim skupnostim iz do
hodkov občine po sistemu 
družbene delitve dohodkov, 
in iz drugih virov, ki naj bo
do določeni v občinskem sta
tutu. Dohodki krajevnih 
skupnosti so lahko prispevki 
občanov in presežki dohod
kov nad izdatki servisov. V 
presežkih dohodkov nad iz
datki servisov so še različna 
mnenja, naj sredstva ne 
bi pripadala krajevni skup
nosti, temveč naj se uveljavi 
princip delavske samoupra
ve v teh obratih in na tej 
osnovi uveljavlja delitev do
hodka. Nadaljnji vir dohod
kov bj naj bile dotacije de
lovnih in drugih organizacij, 
odstotek stanarin, najemnin 
za poslovne prostore, dohod
ki od pokopališč, dohodki od 
zakupnin za zemljišča, za 
družbena premoženja, ki so 
v upravi krajevne skupnosti, 
del dohodkov od občinske 
doklade, del občinskih taks 
na vozila in vprežno živino, 
dotacija občinske skupščine 
in krajevni samoprispevek. Z 
navedenimi viri dohodkov bi 
že z majhnim odstotkom bi
lo možno mimo materialne
ga doseči tudi politični uči
nek in bi ta kot tak užival 
večjo popularnost jn družbe
no afirmacijo.

Sredstva, ki jih naj občina 
zagotovi krajevni skupnosti, 
naj bi bila v sorazmerju z 
gospodarsko močjo kraja,

komunalno specifičnostjo ozi
roma karakterjem funkcije, 
ki jo ima krajevna skupnost. 
V poštev bi prišle tudi tre
nutne potrebe posameznih 
naselij. Vse to naj bi bilo 
določeno v vsakokratnem 
družbenem planu oziroma v 
posebnem odloku o udeležbi 
krajevnih skupnosti na virih 
dohodkov, ustvarjenih v ob 
čini.

Med precej važna določila 
predosnutka našega občin
skega statuta so določbe, da 
se v občini formira koordi
nacijski odbor, k; bi 'ga se
stavljali predsedniki krajev
nih skupnosti brez kakršnih 
koli volilnih postopkov. Ta 
koordinacijski odbor bi naj 
vodil predsednik občinske 
skupščine in bi se sestajal 
po potrebi. Na svojih sejah 
bi prvenstveno vsklajevali 
programe razvoja krajevnih 
skupnosti, obravnavali posa
mezne probleme krajevnih 
skupnosti, ker bodo isti zelo 
različni z ozirom na speci
fičnost območja in o razde
ljevanju in zagotavljanju 
sredstev iz občinskih dohod
kov pred sprejemanjem 
družbenega plana in prora
čuna občine.

Krajevna skupnost je dolž
na obravnavati važnejše akte 
občinske skupščine pred nji
hovim sprejemom, zlasti 
predlog družbenega plana 
in proračuna, urbanistič
nega načrta in podobno. 
To pa predvsem zato, če 
upoštevamo, da je kra
jevna skupnost izražena 
kot samoupravna organi
zacija, v kateri se uresniču
jejo zahteve in potrebe, ki 
jih postavljajo organizirani 
dogovori občainov.

zbiranje dodatnih sredstev za 
zdravstveno zavarovanje. Raz
prave pa tudi kažejo, da naj 
bi bila v prihodnje stopnja 
dodatnega prispevka določe
na za vsako delovno organi
zacijo, ne pa za posamezne 
panoge. Hkrati pa se poraja 
nujnost vskladitve ravni 
zdravstvenega varstva z de
janskimi finančnimi mož
nostmi.
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S sej občinskih skupščin 
v Zagorju, Trbovljah in Hraslniku

(ma) TRBOVLJE — Prejšnji teden je bil v delu skupščin 
občin v Zasavju izredno razgiban. Redne seje so imeli vsi 
zbori občinskih skupščin najprej v Zagorju ob Savi, v soboto 
pa še v Trbovljah In Hrastniku.

Zagorska Občinska skup
ščina je prejšnjo sredo raz
pravljala najprej o poročilu 
o gibanju gospodarstva v pr
vih desetih mesecih in o oceni 
za letos. Zatem je — prvič 
v obstoju občinskega samo
upravnega organa — razprav
ljala in sklepala (in tudi prva 
letos v Zasavju) o smernicah 
za sestavo družbenega plana 
za prihodnje leto. Občinska 
skupščina Zagorje ob Savi je

dala še soglasje Industriji 
gradbenega materiala za po
skusni prehod na 42-umi de
lovni teden ter razpravljala 
in sklepala o nekaterih dru
gih važnih vprašanjih, med 
katerimi velja še posebej o ne- 
niti poročilo o poteku del pri 
izdelavi novega občinskega 
statuta in sprejetje odloka o 
določitvi vplivnih območij in 
o rokih za Izdelavo urbani
stičnih programov In projek
tov.

Občinska skupščina Trbo
vlje je na sobotni seji najprej 
poslušala poročilo o proble
matiki stanovanjske izgradnje 
ter razpravljala in sklepala 
o zazidavi Trga revolucije. 
Razpravljali in sklepali so še 
tudi o stanju in razvoju zdrav
stvene službe v trboveljski 
občini ter o zaključnem poro
čilu o gradnji rekreacijskega 
kopališča. Trboveljska Občin

ska skupščina je na zadnjem 
zasedanju razpravljala in skle
pala še o nekaterih drugih 
zadevah.

V Hrastniku pa so odbor
niki občinskega zbora in zbo
ra delovnih skupnosti Občin
ske skupščine razpravljali in 
sklepali o več vprašanj h. 
Tako so med drugim potrdili 
glavni investicijski program 
za gradnjo Zdravstvenega do
ma Hrastnik, poslušali so po
ročilo o stanju In prob’. ma
liki stanovanjske Izgradnje, o 
delu Zavoda za zaposlovanje 
delavcev In poročilo o Kme
tijski zadrugi Dol. Na seji pa 
so bila podana še informa
tivna poročila o delu komisije 
za izdelavo osnutka novega 
statuta občine Hrastnik, o 
poteku del v zvezi z Izdelavo 
osnutkov statutov delovnih 
organizacij in o pripravah za 
prehod na 42-urni delovni te
den.

O zasedanju Občinske skup- 
ščine Zagorje ob Savi, Trbov
lje in Hrastnik bomo obšiiv 
neje poročali v prihodnji 
številki našega tednika.

TRGOVSKO PODJETJE 
»PRVI JUNIJ« V TRBOVLJAH

• Iskreno čestita svojim odjemalcem k prazniku 
Dneva republike 29. novembru.
• Obenem sporoča potrošnikom, da so Veleblagov
nica In druge poslovalnice z industrijskim blagom 
za jesensko in zimsko sezono dobro založene z bo
gatim asortimentom tekstilnega blaga, konfekcije, 
trikotaže, pletenin, ženskega in moškega perila, čev
ljev, pohištva In posteljnine, gospodinjskih strojev, 
televizijskih in radioaparatov itd.
• Posebej opozarjamo na bogato Izbiro volne po 
znižani ceni.
S V poslovalnicah z živili pa boste dobro postre
ženi z vedno svežimi prehrambenimi artikli.
0 Poslužlte se potrošniškega posojila, ki ga daje 
podjetje za nakup vsega industrijskega blaga.

PREMALO ODGOVORNOSTI
MED KOMUNISTI

Konferenca članov Zveze komunistov Strojne to
varne Trbovlje je opozorila na vrsto slabosti in po
manjkljivosti, ki so občutno vplivale na vrsto pro
blemov. Osnovna ugotovitev je predvsem neenot
nost med komunisti, ki se je pojavila ob vrsti vpra
šanj. Dejstvo je tudi, da med komunisti ni bilo 
čutiti odgovornosti, kar je imelo tudi za posledico, 
da so se nekateri problemi reševali na tak ali druga
čen način, namesto da bi se o, njih odkrito pogo
vorili in jih tudi enotno reševali.

Po tej poti ni mogoče več naprej, za komuniste 
pa poti tudi ni nazaj. Vsi komunisti, člani Zveze 
v Strojni tovarni stoje pred odgovorno nalogo: od
praviti te pomanjkljivosti in hoditi po poti, ki jo je 
začrtal program Zveze komunistov in naša nova 
ustava, brez kakršnih koli kompromisov in odsto
panj.

9 POSEBNO 
OBVESTILO

Bralce in naročnike 
obveščamo, da zaradi 
tehničnih ovir v da
našnjo številko nismo 
mogli uvrstiti nadalje
vanja zapisa Lojzeta 
Požuna, sodelavca In
štituta za proučevanje 
zgodovine delavskega 
gibanja iz Ljubljane, 
o zasavskih revirjih v 
letu 1941. Ker so bili 
julijski dogodki leta 
1941 že opisani, bomo 
začeli priobčevati na
daljevanje pod naslo
vom »ZASAVSKI t RE
VIRJI V LETU 1941« 
v 50. številki »Zasav
skega tednika«, na kar 
še posebej opozarja
mo.

Uredništvo ZT

KomunaWkupnoit SOciaInega zavarovanja za Zasavje 
je izdelala a o poslovanju sklada zdravstvenega zava
rovanja 23 / Januar — september 1963, in sicer z 
namenom, da delovanje novega finančnega sistema
v zdravstve11 ‘ivarovanju, Izdela realno osnovo za do
ločitev financiranje zdravstvenega zavarovanja
za leto 1964 eno tudi ugotovi ali je raven zdravstvenega 
varstva v s*1 1 dejanskimi možnostmi Komunalne skup
nosti socialitfP^varovania.

V prvih ^secih le-narjev, oziroma nad 10 mi- 
tos je bilo vp”«io v sklad ‘lijonov dinarjev več, kot so 
zdravstvene^8 ‘»varovanja znašali skupni izdatki. V isti 
skupaj nad “' ,l,ijonov di- primerjavi pa so delovne or- 

, ganizacije s področja zagor-
_ _ _ e ee e |e • ske občine vplačale za 28 mi-

Modernizacija proizvodnje - fflinost EEE™"
JI J v prvih devetih mesecih le-

V torek, 12. novembra, so člani Zveze komunistov z za- predvsem v *5Jj?;>rtuj kar tos je bilo vplačano 130.874.000 
gorskega Rudnika rjavega premoga na letni konferenci raz- pa zahteva f &ija jnve_ d’n dodatnega prispevka za 
pravljali o problematiki, v kateri so se znašli slovenski pre- sticijska .s „ra^e naprej zdravstveno zavarovanje, kar 
mogovniki v letošnjem letu zaradi nizke akumulativnosti, pa bo tre^aiLij^ati mož- Podstavlja nad o vseh 
kt onemogoča večja vlaganja v modernizacijo proizvodnje, nosti za uve." Ivanja zbranih sredstev za zdrav- 
žlvahnejšo stanovanjsko izgradnjo in hitrejšo rast osebnih z višinsko v Nacijo de- stveno zavarovanje. Iz anah- 
dohodkov. lovišč, s Či<> Občutno ze izl?aja' da sf s ®reds.tvl'nnvečal izkoh5' transnnrt zbranimi na račun dodatne- 

Na konferenci so med dru- Na zagorskem rudniku so si mphanizadie:% u„nV .J" ga prispevka za zdravstveno 
gim ugotovili, da je bilo v spričo fluktuacije delovne si- ,, tih na^iih nosi/ zavarovanje pokriva precej-
zadnjem obdobju postavlje- le prizadevali, da bi, kjer je ajanj» ^obiValn^ šen del izdatkov za zdrav-
no pred organizacijo ZK mogoče, z uvedbo mehaniza- . na dc^ih kn stveno zavarovanje in da je 
več nalog, zlasti še v zvezi s cije znižali stalež zaposlenih. . prjiike 11 ‘•»puščajo tako postal dejansko ta do- 

! o stalnim uvajanjem jeklene- Jbi bj|e dantNnostj za
nov samoupravljanja v eko- ga podporja so uspeli delno ^a 1 odk0pnih paritev' nh za uravnovešenje dohodkov 
nrtmcifih Anr.„h- vzporedno znižati število zaposlenih na mt=;molneffl š^u Zipos°° in izdatkovminimalnem 

Konferenca

nomskih enotah;
pa so posvetili vso pozornost vzdrževalnih. delih. Določene “f"1

BSS-i EFEiFfi"! s E, **»>
žajem rudnika m drugim. žejo z uvedbo mehanizacije, koleJktjv do^Mtembne zmanjšalo pa se je število

usnehe pri in v izgubljenih delovnih dni za-

za zdravstveno
zavarovanje.

V primerjavi z istim obdob- 
se je letos zmanj-

Praznovanje 29. 
novembra v Zasavju

uspehe P . 'Lgv w".u 
preventivni 2° <jejav_ radj bolezni in nesreč. Med
nosti. Nekoli^ pa sq jz(jatkj pa je opaziti poveča-
bili dosežki ^ t objek- nJe stroškov za zdravljenje
livnih ležav ^ ,L^‘zvodnji v stacionarnih zdravstvenih
in v finančni" <Tavanju zavodih in v zdraviliščih ter 

Člani ZKz^p.?*8a Rutj_ za zobno nego in protetične 
nik". rjavega * .'to so na storitve, 
zadnji kom" dru- v Trtw ,pe blK

29. november — dan Re reditve v Domu Svobode II, gm ^ 'i UsnrZ’?,'1 -ir 1 v
publike in 20-letnico zgodo- v Restavraciji in na Kleku. f. ‘o v ■ ,
vinskega ,L zasedanja AVNOJ V Litiji bodo pripravili '£**&*%. Zt

dopisniki -‘svečTno^pros3^ Kresnicah Polšniku, Gabrovi “P^tititi v°h°dkd°V *** ^ “^tav
v««- °zTb Krdanobo awsnizacije SZDL, ZMS, ZZB osrednja proslava pa bo 27. # probIeme % J delovne leto doseči, da bo dodatni
NOV, šole, delovni kolektivi, , • " snihah- organizac^L’’rtiov' n^n° s prispevek za zdravstveno za-
Svobode In prosvetna druš- kalni dvorani ^ na Stavbah. tem pa ^o pr ^^inio varovanje regulator za več ali

(ma)

V Trbovljah računajo, da 
v skladu zdravstvenega

tva pripravljajo vrsto pro- Pred tempa bo ob 18. uri dJnizacij<>
slav in drugih prireditev. Ob .. .

Si C!rL7S°nL"m
objektov. Omeniti pa mora- 29 novembra vse Svobode in 
mo še vsakoletni sprejem C prosvetna društva v sodelo. 
cibanov v pionirsko organi- vanju z drugimi organizaci-

jami in društvi. Osrednja sve- 
V Trbovljah bo 28. novem- čana proslava pa bo na večer 

bra ob 17. uri v Delavskem pred praznikom ob 19.30 v 
domu slavnostna seja Ob- Delavskem domu, na kateri 
činske skupščine Trbovlje; bodo izvajali program člani 
ob 18. uri bodo odprli raz- sekcij zagorske Svobode. Po 
stavo likovnih umetnikov — proslavi pa bo v vseh prosto- 
amaterjev; ob 19.30 pa bo v rib Delavskega doma zabava, 
gledališki dvorani Delavskega V Hrastr.iku bodo mimo 
doma kulturna prireditev, ostalih prireditev po vseh 
Na sam praznik bodo naj- večjih krajih občine, v orga- 
prej (ob 9. uri) odprli nove nizacijah, društvih in delov- 
obratne prostore ELIT in nih kolektivih pripravili še 
proslavili prenos prve pro- tri proslave s pričetkom ob 
izvodnje nove tovarne pofpre- 17. uri, in sicer na Dolu, v 
vodnikov v prostore ELIT; Zgornjem Hrastniku in v 
ob 11. uri pa bodo izročili Spodnjem Hrastniku. Člani 
namenu novo otroško revir- hrastnišk^h društev pa Dri
sko bolnico v Trbo"l'"ah. P«'- r>ravlia:o za praznovanje šte- 
poldan pa bodo uružabne prt- viinr priredit.e.

promenadni koncert godbe manj porabljena sredstva, 
ne pa fiskalni instrument za
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Radeški
razgovori

Radeče že od nekdaj slovijo po razgibani 
društveni dejavnosti in po uspešnem delu druž
benopolitičnih organizacij. Tudi tokrat — pred 
pomembnim praznikom 20-letnico zgodovinskega 
II. zasedanja AVNOJ — smo se prepričali o tem.

Iz razgovorov, ki jih objavljamo na tej strani, 
veje delovni dan proizvajalcev — aktivnih druž
beno političnih delavcev.

Za 29. november — DAN REPUBLIKE in 20-letnico zgodovinskega 
II. zasedanja AVNOJ _
čestitajo vsem RADEČANOM
družbeno politične organizacije Radeč, še posebej pa delovna kolektiva
• TOVARNE DOKUMENTNEGA IN KARTNEGA PAPIRJA RADEČE 

in
• SPLOŠNEGA TRGOVSKEGA PODJETJA RADEČE,
želeč še nadaljnjih uspehov pri gradnji naše Socialistične domovine.

Profesorju Janezu PEŠCU, 
predsedniku krajevne orga
nizacije SZDL, enemu od naj
aktivnejših in najskromnej- 
ših družbeno političnih de
lavcev v Radečah, smo za

— Ker bodo v kratkem na 
voljo sredstva (Petrol bo 
namreč odkupil bencinsko 
črpalko) razmišljamo največ 
o tem, kam najkoristneje 
vložiti denar. Predlogov za

— Zraven rednegžt šolskega 
politike nagrajevanja in 
dela je zdaj važno predvsem 
delo okrog izdelave statutov 
šol ter nadaljnje oblikovanje 
upravljanja v šolstvu.

Vojko POHAR

uvod zastavili nekaj vpra
šanj kar po telefonu.

Kakšna je aktivnost Kra
jevne organizacije SZDL V 
Radečah?

— Potem, ko smo zaklju
čili z akcijo vpisovanja ljud
skega posojila za obnovo in 
izgradnjo Skopja (predvide
ni plan smo visoko presegli), 
smo oživili delo naših komi
sij. Najdelavnejša je zdaj 
komisija za družbeno življe
nje. Opaziti je, da je v zad
njem času zaživelo delo v 
v vrsti društev in organizacij 
in da se le-te bolj povezuje
jo s krajevno organizacijo 
SZDL.

Osnutek statuta krajevne 
skupnosti je že izdelan. Z 
njeogvo izdelavo smo začeli 
že pred meseci. Potem, ko 
bo sprejet občinski statut, 
(čakamo na določila, ki za
devajo krajevno samoupra
vo), bomo dali statut krajev
ne skupnosti v javno razpra
vo, ki bo verjetno zelo zani
miva in množična.

Po vašem mnenju najak
tivnejša društva v Radečah?

— Na to vprašanje je težko 
odgovoriti, menim pa, da so 
to športno društvo Papiml- 
čar, TVD Partizan in DPD 
Svoboda.

S katerimi problemi se sre
čuje organizacija SZDL na 
področju gospodarstva?

to je več, tako formiranje 
močne avtoservisne delavni
ce, kombinacija s celjsko 
Klimo itd. Mnogo razmišlja
mo tudi o razvoju obstoječih 
podjetij, kar vse povezuje s 
problemom, ki se pojavlja 
zaradi premajhnih možnosti 
za zaposlitev.

Delo gledališča?
— Za praznik bo na spore

du »Odkritosrčna Iažnivka«, 
potem pa kriminalna zgodba 
»Mišolovka«. Predstavo za 
Dedka Mraza pa bo pripravi
lo mladinsko gledališče.

Tovariš Vojko POHAR, šef 
remontskih delavnic v rade
ški Tovarni dokumentnega in 
kartnega papirja, je bil na
zadnjih volitvah izvoljen za 
poslanca v kulturno prosvet
ni odbor skupščine SRS.

Osnovni problemi šolstva 
v občini?

— Teh je precej, predvsem 
pa imam v mislih problem 
kadrov in problem materi
alne oskrbe šol. To vpraša
nje pa ni pereče samo v ob
čini Laško, pač pa po vsej 
Sloveniji. S to problematiko 
se vse bolj ukvarjamo tudi 
v Radečah in skušamo najti 
rešitev tako, da bi na eni 
strani uredili materialno os
novo šol, na drugi strani pa 
S kadri in potrebnimi pri
pomočki izboljšali kvaliteto 
pouka.

S čim naj bi se v sedanjem 
času predvsem ubadali pro
svetni delavci?

Kako je z doseganjem pla
na v tovarni?

— Planska predvidevanja 
so bila visoko postavljena, 
vendar povsem realno tako, 
da bo realna tudi izvršitev 
plana. Samoupravni organi, 
družbeno politične organiza
cije in vodstveni kader stal
no spremljajo izvrševanje 
planskih nalog, kolektiv pa 
si prizadeva, da izpolnitev 
plana kljub številnim proble
mom ne bi bila ogrožena.

Rekonstrukcija?
— Dela so v teku. Nobene

ga dvoma ni, da bo rekon
strukcija za kolektiv zahtevna 
in da bo terjala prizadevanje 
vseh. Razumljivo pa je, da 
je rekonstrukcija potrebna, 
če želimo še naprej razvijati 
našo proizvodnjo.

In vaša družbena aktivnost?
— Sem poslanec skupščine 

SRS, član občinskega komi
teja ZK, aktiven sem še v 
stanovanjski skupnosti, v ko
misijah pri SZDL itd.

Tovariš Viktor OMAHEN, 
nadzornik lokomotiv v zi- 
danmoškl kurilnici, je pove
dal naslednje: •

— Opravljam delo nadj^r- 
nika lokomotiv, na železnici 
pa sem v službi od leta 1929.

Kakšne dolžnosti imate v 
družbeno političnem življe
nju?

— Teh nikdar ne zmanjka. 
Sem sekretar osnovne organi

zacije ZK, pa tudi član nad
zornega odbora organizacije 
ZB Zidani most.

Kaj bi Zidani most najbolj 
potreboval?

— O potrebaA smo 'že veli
kokrat govorili, toda vse za
man. Vendar pa želim našte
ti potrebe še enkrat. Te so 
ureditev ceste skozi Zidani 
most in ureditev komunalnih 
objektov, odstranitev sledov 
okupacije, gradnja stanovanj 
itd. Zidani most postaja vse 
bolj mesto upokojencev in 
tistih ljudi, ki morajo st* 
novati v bližini železniškega 
vozlišča.

Prometniku v Zidanem mo
stu, Viktorju MUSARJU, smo
zastavili naslednja vprašanja;

Od kdaj ste zaposleni na 
železnici?

— že od leta 1939.
Kaj menite o predvidenem 

povečanju cen železniških ta
rif?

— Železniške tarife so so
razmerno nizke v primerjavi 
z drugimi, stanje železnic in 
naših osnovnih sredstev pa 
je kritično. Z obstoječimi ta
rifami tudi ne bo mogoče 
modernizirati železnic.

Vam Je ostal v spominu 
delo kak poseben dogodek?

— Odkar sem prometnik, 
se živo spominjam primera, 
ki se mi je dogodil pred leti. 
Vagon, poln potnikov, sem po 
pomoti poslal v Hrastnik na
mesto proti Mariboru. Je do
volj zanimiv odgovor? Tudi 
kaj takega sc namreč lahko 
dogodi, saj odpremimo v Zi
danem mostu v 24 urah 
180 vlakov.

Vaša družbena aktivnost?
— Največ dela imam kot 

tainik kraievne organizacije 
SZDL Radeče, kjer se s pro
fesorjem Pešcem trudiva, da 
bi bilo delo kar najbolj uspe
šno.

Kal Radeče najbolj potre
bujejo?

«— Trenutno klubske pro
store, ki bi bili bolje urejeni. 
DPD Svoboda za to nima 
sredstev, pa ji bo pomacala 
krajevna organizacija SZDL. 
Sicer pa Radeče potrebujejo 
še veliko, tako stanovanja, 
novo prevleko na cesti, obrt
ne delavnice in nove indu
strijske obrate.

Problem, ki je na železnici 
najbolj pereč?

— Decentralizacija in spet 
decentralizacija! Več pristoj
nosti nižjim organom in večja 
decentralizacija sredstev.

Viktor MUSER

Viktor OMAHEN,

V Radečah hi Zidanem mo
stu smo se pogovorili še * 
Ivanko PLAZAR, delavke * 
»Peti« in Jožetom KOŽAR
JEM, clektro mojstrom iz Ce
mentarne Zidani most. Raz
govora z njima bomo objavili 
v orihodnll številki.
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MLADINSKA PRILOGA
0 V dogovoru s predstav- 
® niki občinskih komite- 
0 jev ZMS iz Litije, Za- 
0 gorja ob Savi, Trbovelj 
0 in Hrastnika smo skle- 
0 nili, ba do v »Zasavskem 
0 tedniku« enkrat meseč- 
0 no izšla posebna mla- 
® dinska priloga. V njej 
® bodo mladinci iz vseh 
0 štirih občin seznanjali 
0 bralce in občane o delu 
0 in problemih mladine 
0 v posameznih občinah. 
0 Danes je pred vami pr- 
0 va mladinska priloga.

• POSTALI BODO 
MLADINCI

V zagorski občini pred
videvamo, da bomo spre
jeli v mladinsko organiza
cijo v dneh 26. 27. in 28. 
novembra pionirje iz za
gorskih in okoliških šol. 
Osrednji sprejem bo 28. 
novembra v Delavskem 
domu, 26. in 27. pa na 
šolah na Izlakah in Pod- 
kumu. Občinski komite 
ZMS v Zagorju si priza
deva, da bi bil ta sprejem 
čim bolj slovesen, da bi 
ostal novim 265 mladin
cem in mladinkam dolgo 
v spominu.

Mladina in produktivnost
Občinski komite Zveze mladine Slove

nije Trbovlje je pred nedavnim analiziral 
delo dvodnevnega seminarja za mladinska 
vodstva iz delovnih organizacij, kjer so 
med drugim govorili tudi o nalogah mla
dine na področju dviga produktivnosti 
dela.

Kako dvigniti produktivnost?
To vprašanje se iz dneva v dan postavlja 

v ospredje pred vse nas. Ot^ tem je zmot
na miselnost, naj se mladina ukvarja 
samo s svojimi »mladinskimi vprašanji«, 
ostalo pa naj rešujejo ostali, tako sindi
kati, orgahi samoupravljanja kot drugi, 
ki so »zato poklicani«. Ali ni med njimi 
tudi mladinska organizacija? Razumljivo 
je tudi! Samo bežno poglejmo pravkar 
zaključene letne konference mladinskih 
aktivov v proizvodnji. Dejstvo je, da je 
mladina v teh aktivih razpravljala o dvigu 
produktivnosti, delovni disciplini, izbolj
šanju efektivnega delovnega časa, kvalite
te proizvodov, notranjih rezervah, vzrokih 
fluktuacije delovne sile in podobno.

Kakšne so možnosti in kako dvigniti 
produktivnost, se je čestokrat postavljalo 
v mladinskih vodstvih? Nedvomno, da teh 
vpr. ni malo, in kar je še posebej pomemb
no je to, da pri njihovem reševanju oz. 
uveljavljanju da svoj delež tudi mladina. 
Njej ni potrebno razmišljati o novih, do-

O de’u občinskega 
kom te j a ZMS Zagori e

Na novembrskem plenumu občinskega komiteja ZMS 
Zagorje so razpravljali O vrsti nalog, ki stoje pred zagorsko 
mladino. Ena izmed njih je vsekakor letna konferenca, ki 
bo predvidoma 15. decembra v stekleni dvorani Delavskega 
doma v Zagorju. Na tej konferenci bodo spregovorili izključ
no le o dveh problemih, in sicer o izobraževanju in de'u v 
mladinskih aktivih. Razen referata, ki bo nakazal nekatere 
smernice za deio mladine na tem področju, pa bo tudi 
razprava prav gotovo prinesla določene zaključke za uspešno 
reševanje teh problemov.

Vse priprave, tako vsebinske kot organizacijske, so v 
teku. Še posebej pa so o konferenci spregovorili na nedav
nem plenumu občinskega komiteja ZMS.

Na tem plenumu so predlagali tudi sedem članov komi- Precej je problemov, ki se
........... . , . ,, jin v pogofih današnjega raz-tela ZMS za sprejem v organ,zacijo Zveze komun-.stov. Cia- vo»a lotevajo mladi ljudje in
ni Zveze komunistov naj bi bili v prihodnje večja opora pri jih skušajo tudi reševati. Ob 
delu tako komiteja kot aktivov. tem se srečujemo z vpvaša-

K. P. njem, kako oblikovati lastne

Vloga in delo mladine

datnih investicijah, temveč v iskanju M. 
stih možnosti, ki jim pravimo notranje re
zerve, to pa je predvsem na delovnem 
mestu in njegovi okolici. Nedvomno pa je 
tudi res, da lahko sleherni proizvajalec 
prispeva svoje mnenje in predloge na na
pake, ki jih neposredno vidi in za katere 
čuti, da so ovira v nadaljnjem dviganju 
produktivnosti dela. Takšne oziroma kakr
šnekoli predloge proizva;avcev, še posebej 
pa mladih, je potrebno proučiti, koristne 

, uporabiti in jih tudi nagraditi. Temu pa 
se v nekaterih podjetjih radi izogibajo, 
ker menijo, da edino »strokovnjaki« vse 
vedo. Ali ni to zmotno?

Dejstvo pa je, da bodo mladi le s kon
kretno, široko in dobro zasnovano akcijo 
za dvig produktivnosti, v kateri sodeluje 
zdaj mladina ljubljanskega okraja, dosegli 
dobre in pomembne rezultate. Mladinski 
aktivi, ki se doslej še niso vključili v to 
akcijo in ki imajo možnosti, te pa so 
skorajda povsod v podjetjih, naj bi se ven
darle vključili. Vedeti moramo namreč, da 
pri tem ne gre zgolj za neko akcijo, tem
več za resničen dvig produktivnosti, ki 
edina lahko pripomore k izboljšanju oseb
nega in družbenega standarda našemu 
delovnemu človeku. Ta akcija pa naj bi 
bila tudi trajna naloga mladinskih akti
vov v proizvodnji. C. U.

Idejno usposabljanje - 
poglavitna naloga mladih

Različne sodbe o sedanji mladi generaciji, na katere na
letimo vsepovsod, marsikdaj razkrivajo, da še vedno niso 
povsem jasna pojmovanja o tem, kaj hočemo in kaj pri
čakujemo od mladine, kakšna je njena družbena vloga in 
kakšen položaj imata mladina in mladinska organizacija 
danes. Ponekje presojajo vlogo in delo mladine bolj po 
osebnem razpoloženju kot tehtnejšem preudarku. Posledice 
takšnih ocen se navadno zrcalijo v najrazličnejših mnenjih, 
ali je Zveza mladine premalo ali preveč politična organiza
cija. Pra\' tako niso redke trditve, da se mladinska organi
zacija premalo ukvarja z akcijskim delom, mnogi govore 
pa obratno.

Življenje mladine je danes 
Prav gotovo zelo razgibano 
•n ga ni mogoče voditi, še 
manj pa usmerjati po nekih 
direktivah. Res pa je, da je

Ustanovljen decembra 1947 — 
Ulasllo občinskih odb SZDL 
Hrastnik Litija Trbovlje la 
gorje ob Savi — Glavni In od
govorni urednik Marijan LI
POVŠEK - Ureja uredniški 
odbor — Uredništvo m upravi 
Irbovlje., Trg revolucije II 11, 
Itlcton 80-191 - Račun pri NB 
•bežna številka 20 din — Na- 
fočnina. mesečno 60 din četrt 
■etna 180 din polletna 360 din 
celoletna 720 din — Poštnina 
Piačana v gotovini — List tiska 
ČP »Gorenjski tisk« v Kranju 
— Nenaročenih rokopisov in 

fotografij ne vračamo

v organizaciji mladine še vse 
premalo tistega življenjskega, 
kar bi jo zares postavilo kot 
organizacijo mladih.

Najpomembnejši činitelj 
pri pozitivnem oblikovanju 
mladih Hudi sta vsekakor 
naša . družbena stvarnost in 
družbeno ekonomski razvoj, 
odtod tudi pozitivno gledanje 
mladih ljudi, predvsem ti
stih v proizvodnji. Ob tem 
razgibanem življenju pa ugo
tavljamo. da so mladi često
krat nestrpni, zahtevni, na 
drugi strani pa premalo od
ločni. V delovnih organizaci
jah ima ravno mladina željo 
po modernizaciji in uvajanju 
sodobnejših tehnoloških po
stopkov. Ce lahko trdimo, da 
je mladina premalo storila 
zatri da bi intelektualno mla
dino moh'1'zirala, da bi so
delovala pri reševanju druž
benih in ekonomskih vprašani 
pa lo^ko Uidi trdimo, da je 
mladma rasploh premalc sto

rila tudi za to, da bi ta mla 
da tehnična inteligenca dobila 
pravo mesto v delovnih orga
nizacijah. Mladi v delovnih 
organizacijah so bili tudi pre
malo odločni, da bi se sistem 
štipendiranja uveljavil kot 
zares koristen sistem uspo
sabljanja potrebnih kadrov.

Pri kmečki mladini je vse
kakor v ospredju njeno izo
braževanje in usposabljanje 
za družbeno kot individualno 
kmetijsko proizvodnjo. Danes 
primanjkuje usposobljene de
lovne sile, ki bi hitro širila 
napredne metode dela v kme
tijstvu in ki bi bila napredni 
nosilec socialistične preobraz
be vasi.

Prav to pa terja, da pove
čamo skrb za izobraževanje 
te mladine, obenem pa tudi, 
da v okviru komun jasneje 
nakažemo perspektivo mladi
ne v kmetijski proizvodnji.

Dejstvo je, da je potrebno 
težiti za tem, da postane 
mladinska organizacija zares 
tista široka politična organi
zacija, instrument mladih, ki 
bodo v njej našli zares svojo 
organizacijo.

Ob tem bo potrebno pre
mostiti vrsto težav, za katere 
pa so odgovorne tudi druge 
subjektivne sile. Mladino je 
potrebno upoštevati kot ena
kopraven partner v vsem. tu
di pri odločanju. A. G.

sposobnosti. Ustavna razpra
va, predvolilna in volilna 
aktivnost so "razgibali made 
ljudi. Na teh razpravah so 
mladi največkrat postavljali 
v ospredje vprašanje delitve 
dohodka po delu, vlogo sa
moupravnih organov, razvoj 
komunalne skupnosti ipd. To 
potrjuje dejstvo, da se mladi 
vse bolj zanimajo za vpra
šanja, ki so vredna globljega 
razmišljanja. Spričo tega pa 
je mlad človek čestokrat po
stavljen pred dejstvo —kon
kretno reševanje vrsto pro
blemov. že sam sistem ga 
vključuje v neposredno druž
beno in samoupravno življe
nje, ki pa razumljivo terja 
določene sposobnosti. Uspo
sabljanje mladega človeka pa 
je osnovna skrb organizacije 
Zveze mladine, čestokrat mla
dinci nakažejo določene pro
bleme bolj »informativnega« 
značaja, premalo pa je tistih, 
ki bi se ga lotili bolj kore
nito.

Zavestna akcija Zveze mla
dine je v aktivnem vključe
vanju čedalje večjega števila 
mladih ljudi v družbeno po
litično življenje. To nam na
rekujejo potrebe, pa tudi na
še naloge, da naše idejno 
vzgojno delo v prihodnje bolj 
vskladimo z našimi vsakda
njimi dogajanji. Naše delo 
se mora še veliko bolj 
bolj vračati v družbene pro
cese, njegova vsebina pa mo
ra izhajati iz teh procesov. 
Pri mladinskih vodstvih mo
ramo razvijati čut za to, da 
živo spremljajo in proučujejo 
ta naša družbena in ekonom
ska vprašanja, še bolj mora
mo analizirati konkretno pra
kso, družbene procese in

odnose v komuni, njeno druž
beno strukturo In razvojne 
možnosti. Takšna analiza nam 
bo v vsakdanjem življenju 
omogočila, da bomo te pro
bleme razumeli in jih bomo 
sposobni tudi reševati skup
no z ostalimi.

Naše idejno delo je imelo 
doslej in ima še marsikje 
pretežno izobraževalni — in
formativni pomen. To pa za
to, ker naša šola pa tudi dru
ge kulturno izobraževalne 
ustanove premalo prispevajo 
k splošni informiranosti mla
dih ljudi o naši družbi, nje
nem mehanizmu, procesih, 
ki se porajajo v njej itd. Za
radi tega moramo idejno- 
vzgojnemu delu, ki ga orga
niziramo preko predavanj, 
razgovorov, mladinskih poli- 
ličnih šol, šol za življenje, 
mladinskih ur, premnogokrat 
dopolnjevati te vrzeli in na 
tak način ustvarjati osnovo, 
ki nam omogoča, da sc us
posabljamo za konkretno po
litično akcijo.

Vse to naj mlademu člove
ku pomaga, da bo razmišljal 
o novih kategorijah in poj
mih, ga vzpodbujal k indivi
dualnemu delu in izobraževa
nju ter usposablja, da bo 
znal uporabljati metode ob
jektivne marksistične analize 
pri ocenjevanju družbenih 
procesov, pojavov in probl» 
mov, s katerimi se vsak dan 
srečuje. N. S.

DOPISUJTE V
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Ob 100-letnici hrastniškega šolstva
Hrašiniško šolstvo slavi letos sto let obstoja. Bežen po

gled skozi to obdobje razkriva marsikaj zanimivega.

Prve začetke hrastniškega 
šolstva je potrebno iskati v 
zasebni šoli rudniškega na
meščenca Antona Doležaleka 
med leti 1856—1863. Otroke je 
poučeval sprva doma v svo
jem stanovanju, od 1860. leta 
pa v prostorih rudniške re
stavracije.

Leta 1863 so šolo prevzele 
hrastniške industrije in na
stavile šolanega učitelja Stu- 
pana. To letnico beležimo tu
di za začetke rednega šola
nja. Leta 1873 je šola imela 
že 200 učencev, ki jih je uči
telj Karel Valentinčič pouče
val v dveh tečajih.

Ob izidu novega šolskega 
zakona so vzdrževalci prosi
li Deželno upravo, da prevza
me šolo, da bi si s tem pri- 
-dobila javni značaj, kar se 
je zgodilo 19. februarja 1872. 
leta. Dve leti kasneje je kra
jevni šolski svet pričel akci
jo za zidavo novega šolskega 
poslopja. Zamisel je bila ure
sničena leta 1879., ko je bila 
na Špilarjevem posestvu zgra
jena tako imenovana stara 
šola, ki so jo leta 1922 zaradi 
plazovja podrli. Ta zgradba 
je stala na severnem robu 
dvorišča današnje šole Ivana 
Cankarja;

Karel Valentinčič je opra
vil pionirsko delo na področ
ju šolstva. Organiziral je 
kmetijsko in obrtno nadalje
valno ter glasbeno šolo, usta
novil »šolski krajcarski sklad« 
za podporo ubožnih učencev, 
nadalje lokalni muzej ter zbi
ral zanimive ggdatke iz lo
kalne zgodovine v Šolski kro
niki.

1906. leta je bilo zgrajeno 
novo šolsko poslopje, v ka
terem so danes višji razredi 
osnovne šole Ivana Cankarja. 
Dotlej mešana ljudska šola 
se je preosnovala v štiriraz- 
redno deško ljudsko šolo v 
novih prostorih in v štiriraz- 
redno dekliško ljudsko šolo, 
ki je ostala v stari šolL Obe 
šoli sta takrat šteli 600 otrok.

1907. leta je «Schulverein« 
zgradil nemško šolo, v kate
ri se danes nahajajo nižji 
razredi osnovne šole Ivana 
Cankarja. Ob njej jp v za
sebnem poslopju na Frtici 
uredil nemški vrtec in telo
vadnico, ki jo je uporabljal 
tudi Turnverein.

Podatkov o šolstvu v Hrast
niku po prvi svetovni vojni 
je malo, ker so Kronike iz 
tega obdobja izginile med 
okupacijo. Kot vemo, je bila 
Deška šola ob ustanovitvi 
1906. leta nastanjena v novem 
šolskem poslopju. Dekliška 
šola pa je uporabljala še pro
store v stari šoli. Ko so to 
1922. leta podrli, se je Dekli
ška šola preselila v bivšo 
nemško šolo. 1923/24 je obe 
šoli vodil začasno učitelj Ra
do Rainer, naslednje leto pa 
je vodstvo Deške šole pre
vzel nadučitelj Franc Lebar, 
Dekliško šolo pa nadučitclji- 
ca Hermina Ludner. Pod nju
nim vodstvom sta se obe šo
li razvili v sedemrazredni dr
žavni ljudski šoli. V šolskem

letu 1939/40 je prva štela 11 
oddelkov s 319 šolarji, druga 
10 oddelkov s 357 šolarji.

Med okupacijo je obe šoli 
zasedlo vojaštvo, za pouk pa 
so pripravili zasilne učilnice 
pri Birtiču, v gostilni pri Ke
mični tovarni in nad Pečni
kovo trgovino. V prvem letu 
okupacije je Deško šolo obi
skovalo 390 učencev, zadnje 
leto pa samo 60. Najbolj za
vedne učitelje so Nemci izse
lili, tako Lojza Hofbauerja, 
Rajka in Marijo Pardubski, 
Stanislava Pogačnika, Ivana 
Pretnarja, Staneta in Marijo 
Volk ter Freyr Marijo. Stane 
Štefančič je padel leta 1943 
na Notranjskem. Lojza Ur- 
bajsova se je v jeseni 1944 
odzvala vabilu načelnika 
Okrajnega poverjeništva za 
prosveto tovariša Mirka Ska- 
lina kot učiteljica partizan
ske šole v Čečah.

Po osvoboditvi so organi 
ljudske oblasti ob podpori 
preostalih učiteljev, tečajni
kov in občanov pričeli s po
ukom konec maja v prosto
rih sedanje Varstvene usta
nove, pri čemer gre precejš
nja zasluga tovarišici Lojzki 
Urbajsovi. Pouk je trajal do 
konca julija. Glavno skrb je 
učiteljstvo posvetilo pisanju, 
čitanju, domoznanstvu in ra
čunanju. Kot čtivo so upo
rabljali brošuro »Titovi bor
ci«, ostale litej-ature pa je 
primanjkovalo.^Težave so se

šola »I. Cankar« v Hrastniku

porajale v takšni ali drugač
ni obliki vseskoži. V šolskem 
letu 1947/48 sta se združili de
ška in dekliška šola, upravi
telj pa je bil Lojze Hofbauer. 
šolsko leto 1950/51 je prine
slo novo organizacijsko spre
membo, šola se je razdelila v 
štirirazredno osnovno m štiri
letno nižjo gimnazijo. Ločila 
sta se tudi pionirska odreda.

Z naraščanjem števila šolo
obveznih otrok je nastala ob-

■

čutna potreba po novih pro
storih. 25. maja 1953 so za
sadili prve lopate za novo 
šolo na Logu. V šolskem le
tu 1958/59 sta se združili niž
ja gimnazija in osnovna šola 
v centru v osnovno šolo Iva
na Cankarja, šola na Logu 
pa je začela preraščati v po
polno osemletno šolo narod
nega heroja Rajka.

Razumljivo je, da so se v 
zadnjih letih tudi v hrastni-

škem šolstvu začeli uvajati 
novi procesi v našem šolstvu,’ 
ki še niso končani, ki so do
segli lepe rezultate, naleteli 
pa so tudi na težave.

prof. Mirko Ostrožnik 
(Op. uredništva: Prof. Mir* 

ko Ostrožnik nam je poslal, 
daljši prispevek ob 100-letnici 
hrastniškega šolstva, vendar 
ga zaradi omejenega prosto
ra nismo mogli uvrstiti v naš 
tednik).

V centru
mesta sva si ogledala kar vse 
p» vrsti, kar je bilo vredno 
ogleda. Dejstvo je, da se v 
dobri uri res ne da veliko 
videti, po drugi strani sva pa 
želela čimprej priti v Nemči
jo, zato sva okrog ene ure 
popoldne zapustila to mesto, 
v katerem promet niti polo
vico ni tako gost kakor v Mi
lanu in se odpravila v smer 
Bazla. Okolica zelo spominja 
na Slovenijo in to na štajer
sko pokrajino. Tu je drugi 
otmaz Švice. Visokih ledeni
kov ni več videti. Vreme se 
je zjasnilo in je sijalo sonce. 
Nad nami leti Caravella pro
ti Franciji. Nekaj časa naju 
pelje pot ob reki Aali. Plov
na je in na njej vozijo pre
cej veliki parniki. Ker Švica 
nima morja, je transport su
rovin za industrijo, ki zapo
sluje skoraj sedemstotisoč de
lavcev, zelo drag. Zato sc je 
izredno razvila notranja 
plovba, predvsem po Reni in 
po jezerih. Zanimivo je to, 
da jo največja rečna luka

Bazel, o ladjah bi rad pove
dal to, da je bilo mnogo teh 
zgrajenih v Jugoslaviji. V 
Baslu, mestu, ki je približno 
tako veliko kot Ljubljana, 
je tromeja. Ko sva se vozila 
skozi mesto, sva skoraj pre
zrla smerno tablo, na Kateri 
je označena smer proti nem
ški meji. Tik pred carinar
nico sva na nekem ovinku 
skoraj povozila majhno šče- 
ne neke starejše dame, ki je 
zaradi tega skoraj omedlela 
od strahu, švicarski carinik 
je samo lagodno zamahnil z 
roko, potnih listov niti ni 
pogledal in preko mostu sva 
se pripeljala v Nemčijo. 
Nemški kolega je le žigosal 
vuzo, sc pozanimaj, koljko 
steklenic naše slavne slivov
ke imava in vprašal, kakšne 
cigarete kadiva. To je bil ves 
proces in žc sc je nadalje
valo potovanje do Freiburga. 
Spočetka jc bila cesta 'precej 
slaba. Obcestni znak »Po- 
zor živina na cesti« skoraj 
ne bi bil potreben, kajti ve 
like črede belorjavih krav, ki

so se pasle po razsežnih gri
čih, so dovolj jasno pričale, 
da smo na »kmetih«. Cesta, 
ki je bila bolj skromna, se 
je vijugasto vila med gričev
jem. Od časa do časa sva sc 
peljala mimo lepo urejenih 
kmečkih posestev. V desetih 
minutah vožnje sva naletela 
na dva karambolirana Volks- 
vvagna; to naj bi bilo po vsej 
verjetnosti opozorilo vozni
kom, naj previdno vozijo na 
močnih ovinkih. Čez dobre 
po ure sva zavila na avto ce
sto. čudovita jc! štirje paso
vi'cestišča, v sredini pa ogra
ja in zelenje. Spet lahko vo
ziva osemdeset ali devetdeset 
kilometrov na uro. Nebo je 
pretežno jasno, toda vseeno 
nekoliko dežuje.

Pokrajina, skozi katero bo
va vozila do mesta Karls
ruhe, pripada eni izmed 
dvajsetih deželnih vlad v se
stavu Zvezne republike Nem
čije in sc imenuje Schwarz- 
wald. Tu že od nekdaj izde
lujejo znamenite lesene ure. 
Na levi strani se vije reka

Rhein, ki je tudi meja med 
Nemčijo in Francijo. Reka jc 
precej široka, po njej so 
plule velike ladje. Videti 
je bilo, da bo vožnja hitrejša 
zaradi teh lepih cesti V Svi; 
ci je bilo potovanje precej 
težko, ker sva vozila po hri
bovitih predelih, skozi mesta 
in vasi, iz hriba na hrib. Vse 
to je precej oviralo hitrost 
najine vožnje. Cesta, po ka
teri sva vozila sedaj, jc ši
roka skoraj trideset metrov- 
Speljana je skozi vso Nem
čijo, izogne sc vseh mest h1 
vasi in po njej lahko vozni
ki motornih vozil drvijo z ne
omejeno hitrostjo. Na vsa
kih nekaj sto metrov stoji te
lefonska centrala. Nekaj P0" 
dobnega sva videla že na St- 
Gotthardskem prelazu v Švi
ci in na italijanskih avto; 
stradah. Ob cesti so urejen* 
lepi parkirni prostori. Naj; 
bolj so mi bili všeč nadvoz' 
in podvozi, odcepi in pri
ključki, ki so speljani v sti
hi najnovejšega ameriške g8 
cestnega omrežja.

Po avtostradi sc hitro P0" 
tuje in daleč pride, sveta P3 
človek pravzaprav ne vidi, **' 
ko da je skoraj vseeno sk®“ 

katero državo pc*uj^ 
Kljub temu, da pelje to st
roka cesta čisto blizu Badd1' 
Badna, ki slovi kot me$|? 
največjih igralnic v Nemču*’ 
mesta sploh nisva videl*

(Sc nadaljuje)
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ŠPORTNI TEDNIK
Nogomet slovenska liga

Slovenski derbi
Rudar :
Kladi var 0:2 (0:0)

(ek) TRBOVLJE — V do
kaj vetrovnem in hladnem 
vremenu se je zbralo v derby 
srečanju med trboveljskim 
Rudarjem in celjskim Kla- 
divarjem blizu 2.000 gledal
cev. Med tem ko so domači 
navijači zapustili tribuno ra
zočarani je približno 500 Ce
ljanov z navdušenjem po
zdravilo zmago svojih ljub
ljencev. Sodnik More iz Ljub
ljane je pripeljal na igrišče 
naslednji enajsterici:

Rudar: Bantan, Potokar,
Lukančič, Pristav, Sore!, 
Breznikar, Pajer, Bos tič, 
Knaus, Irt (Žibert), Halila- 
gič;

Kladtvar: Bauman, Vodeb, 
Kotnik, Perpar, Marinček, 
Ko koteč, Perc, Dvornik, Hri
bernik, Vesič, Binkovski.

Sodnik — povprečen. StrSfr- 
ci za Kladlvar v 76. in 86. 
minuti Binkovski.

Če so gledalci pričakovali 
zmago domačinov po prvih 
nervoznih minutah srečanja 
so se všteli. Tja od desete 
minute naprej so prevzeli po
budo gostje, ki so s starti na 
prvo žogo in tu in tam tudi 
z malo grobo igro prevzeli 
Pobudo v svoje roke. KI jub 
talili terenski premoči pa so 
domači napadalci v prvem 
delu srečanja nekajkrat res
neje ogrozili Kladivarjcva 
vrata. Tako je v 18. minuti 
Bostič preigral branilca, Bau
man je pa s padcem v noge 
tešil svojo mrežo. Najlepšo 
priložnost pa so imeli doma
čin; v 41. minuti, ko je Ha- 
lilagič z kakih pet metrov 
streljal mimo vrat. Zahvalju
joč požrtvovalni obrambi do
mačinov niso mogli napadal
ci Kladivarja v prvem delu 
srečanja izraziti svojo pre
moč tudi z goli.

Kar pa ni bilo v prvem de
bi, je bilo v obilni meri po
plačano v drugem polčasu. 
Žc v 50. minuti je Bantan 
Prisebno izletel iz kazenske
ga prostora in z nogo odbil 
izpred VeSiča žogo. Le 7. mi
nut kasneje je Bantan že 
tretjič z padcem v noge rešil 
svoja vrata. Gostje so vse 
bolj ogrožail vrata odličnega 
Bantana, ki pa je moral za
radi napak obrambe kar dva
krat kloniti v 76. in 86. mi
nut; srečanja. Rudarjev na
pad je prikazal eno svojih 
najslabših iger. Zmaga gostov 
je povsem zaslužena. More n: 
dosodil obeh očitnih enajst
metrovk v korist Rudarja.

MLADINCI:
RUDAR : KLADIV AR 
(k4 (0:1)

železničar : Rudar (T) 
4:2 (2:0)
(ek) MARIBOR — V X. ko

lu slovenske nogometne lige 
so Trboveljčani gostovali v 
Mariboru ter pustili obe toč
ki boljšemu nasprotniku. Vi
soki poraz Rudarja je mimo 
neodločenega srečanja z Alu
minijem in Svobodo prvi ne
uspeh v jesenskem delu tek
movanja.

Sodniku Golešu iz Celja sta 
se predstavili naslednji enaj
sterici:

železničar: Gutmajer, Ba
hovec, Perše, Rečnik, Rupnik, 
Kovač, Lipoglavšek, Muhič, 
Kopše, Degan, Drnovšek: Ru
dar: Bantan (Ahlin), Lamov
šek, Pristav, Bostič, Sori, 
Breznikar Potokar, žibert, 
Knaus, Pajer, Halilagič.

Že prve minute igre so pri
padale domačinom, ki so po
kazali, da bo moral Rudar 
zastaviti vse sile, če želi od
nesti vaj točko iz Maribora. 
Nadaljni dogodki na igrišču 
pa so pokazali, da je Železni
čar boljši in resnejši nasprot
nik. Že v 14. minuti so doma
čini vodili z 1:0, končni rezul
tat prvega dela igre pa je do
segel v 38. minuti Muhic.

V drugem delu igre gostom 
ni šlo ničesar od rok. Vse na
pade je domača obramba za
ustavila in razbijala. Medtem 
ko so se gostje zaman trudili 
so imeli veliko več uspeha 
domačini. Za poraz Rudarja 
je kriva delno vsa obramba, 
ki je pa imela tudi precej 
smole prav tako kot napadal
na pc torka.

Mladinci:
Železničar : Rudar (T)
0:0

Prijateljsko srečanje
Olimpija : Rudar (T)
5:0 (3:0)
(ek) LJUBLJANA — V pri

jateljskem nogometnem sre
čanju je standardno moštvo 
Olimpije premagalo trbovelj
skega Rudarja s 5:0 (3:0). 
Kljub visokemu porazu je 
treba omeniti, da je Rudar 
imel izredno veliko smolo, 
saj niso znali Mak, Potokar 
in Pajer izkoristiti stoodstot
nih priložnosti.

LJUBLJANSKA
PODZVEZA
Bratstvo : Kamnik 
3:0 (1:0)
(m) HRASTNIK — V zelo. 

raztrgani igri je Bratstvo po
vsem zasluženo premagalo 
goste iz Kamnika. Gostje so

sc skozi vse srečanje le bra
nili in očiten je bil njihov 
namen: igrati neodločeno. Če
prav je ves prvi del srečanja 
Bratstvo igralo- pred vrati go
stov, domačini niso dosegli 
večjega uspeha zaradi netoč
ne taktične igre. Igrali so 
preko leve namesto desne 
strani. V 41. minuti je Kra- 
fogel lepo podal v kazenski 
prostor gostov, Trinker je 
preigral branilca gostov in 
dosegel prvi zadetek.

V drugem delu je Bratstvo 
igralo preko desne strani, kor 
je bilo edino pravilno. V 57. 
minuti je Laneger s kakih 
25 metrov dosegel drugi za
detek, tretji gol je pa dosegel 
v 84. minuti iz enajstmetrov
ke Ocepek.

Litija : Rudar (H)
2:0 "(0:9)
(č) LITIJA — V XII. kolu 

ljubljanske nogometne pod- 
zveze je Litija zasluženo pre
magala slabšega nasprotnika, 
hrastnišk ega Rudarja. Če
prav so bili gostje v prvem 
delu srečanja v rahli terensk1 
premoči, niso znali njegovi 
napadalci realizirati niti ene 
priložnosti. Prvi zadetek ie 
dosegel iz enajstmetrovke šu- 
bara. Po tem zadetku j'e po
stala igra surova zlasti po 
zaslugi gostov. Gostje so ho
teli po dosojeni enajstme
trovki fizično napasti sodni
ka. Ista slika se je ponovila 
tudi po končani tekmi, ko so 
funkcionarji Litije komaj za
ščitili sodnika pred igralci 
Rudarja.

Proletarec : Slavija
2:2 (1:1)
(č) ZAGORJE — Pred pri

bližno 150 gledalci so doma
čini prepustili eno točko go
stom. Srečanje je zelo dobro 
vodil sodnik More iz Ljublja
ne. Gostje so takoj prevzeli 
pobudo in že v 6. minuti sre
čanja vodili z 1:0. Ta zadetek 
je predramil domačine, ki so 
začeli igrati bolj premišljeno, 
tako da so kmalu oni prevze
li iniciativo. V tej premoči 
domači napadalci niso dose

gli več kot en zadetek.

V drugem delu srečanja so 
domačini zaigrali veliko bolj
še. Imeli so rahlo terensko 
premoč. Čeprav so imeli do
mači napadalci več priložno
sti, so dosegli le en zadetek. 
V zadnji minuti igre je uspe
lo gostom po zaslugi nespo
razuma domače obrambe do
seči še drugi zadetek in eno 
točko.

Za Proletarec sta bila 
uspešna Mljač in Laznik.

Mladinci:
Bratstvo : Kamnik 1:1 
Litija : Rudar (H) 1:0 
Proletarec : Slavija 2:1

Finale pionirskega 
prvenstva Slovenije 
Rudar (H) : Olimpija 
0:3

nuti srečanja postavil ii 
enajstmetrovke Rukavina.

Že, v 47. minuti je Proleta
rec vodil z 4:0. Do konca sre
čanja je Proletarec izrazil 
svojo premoč še z dvema za
detkoma. Proletarec je skozi 
vso tekmo prikazal veliko 
lepšo in učinkovitejšo igro.

Za Proletarec so bili uspeš
ni: Blažič 2, Mljač 2, Ruka
vina 1, Laznik 1; za Svobodo 
pa Vozel.

MLADINCI:
SVOBODA (K) : 
PROLETAREC 2:1 
RUDAR :
SVOBODA (Dupljlca) 1:1

ŠAH j
Zmagal Jazbec ml. ’
(n) TRBOVLJE — Na brzo-

turnirju SK »Rudar« je med 
desetimi udeleženci zaneslji- 
vo zmagal Jazbec ml. Jazbec 

HRASTNIK V f'.nalil ml. je osvojil 8 točk, drugo 
pionirskega nogometnega pr- mesto pa s 6,5 točkami š. 
venstva Slovenije je enajsto- Ktvvač, tretje mesto si delita

i- ui- i nr*• Gračner in C. Milenkovič s rica ljubljanske Olimpije pre- 6 tQgjcajnii
magala ustrezno enajstorico
hrastniških pionirjev s 3:0. Turnir

brezkategornikov
(n) TRBOVLJE - Na tur-

SVOBODA (K) :
PROLETAREC 1:6 (0:3)
(č) ZAGORJE — V derby nhrju brezkategornikov SK

srečanju sta se v nedeljo po- “Rudar« je med 12 igralci 
poldne pomerila v zadnjem prepričljivo zmagal mladinec 
jesenskem kolu ljubljanske ^aD' Željko z 9,5. točkami, 
nogometne podzveze domači drugo mesto si delita pionir 
Proletarec in gostje iz Kisov- Budi Murn in mladinec Jože 
ca. Domačin bi morala biti D°lar z 8 točkami. Sledijo: S. 
pravzaprav Svoboda, toda za- Rijavec 7,5, mladinec R. Za
radi zapore igrišča igra vsa Pušek 7 točk itd. 
srečanja na igrišču Proletar
ca v Zagorju. Tako so bili 
minulo nedeljo domači no
gometaši Proletarca torej 
»gostje«.

Prijateljsko srečanje 
v Hrastniku
(d. o.) HRASTNIK — Oh

iEftfcjsa%sss g—v
eu. Zagorjani so takoj prešli fj^de^lo oscm "kin iz"^ 
v napad. Napadalci Proletar- ^riarazen ?z Trboveli 
ca so znali izkoristi neugla- J' ‘ ' J'
šenost obrambe Svobode in Med najboljšimi ekipami je 
so že v 7 minuti srečanja vo- bila SD »Usnjar« iz Sina rt na 
dili z 1:0. In le 10. minut za- pri Litiji. Med posamezniki 
tem je bil rezuhat že 2:0. je zmagal Daniel Jug s 171 

Končni rezultat je v 38. mi-od.200 možnih krogov.
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VAŠ OBVEŠČEVALEC
ms

Prodam hišo, sadni vrt in ne
kaj zemlje v Trbovljah. 
Poizvedbe: Leninov trg 7, 
prvo nadstropje — desno.

Prodam krznen plašč (lisico) 
za 2S.000 din — plačljivo 
tudi s čekom. — Naslov v 
upravi lista.

EliiEBBEES
Iskreno se zahvaljujem za 

uspešno opravljeno opera
cijo primariju dr. Krasni
ku, dr. Krasnikov!, dr. Ka
stelcu, dr. Murglnu in 
vsem ostalim zdravnikom 
ter strežnemu osebju bol
nice.

Mirko Dolinšek, 
Trbovlje, Bevško 14

ZAHVALA

Ob težki izgubi naše dobre 
zlate mame

Angele Pajkove
se iskreno zahvaljujemo 
vsem sorodnikom in znan
cem ter sosedom, vsem, ki 
so jo spremili na zadnji 
poti, ji poklonili cvetje in 
vence in nam izrekli so
žalje. Še posebej se zahva
ljujemo dr. Drnovšku za 
njegov trud.

žalujoči: hčerka Karla, 
sin Ivan v imenu vsega 
sorodstva

0EBBEO5EI
Podpisani Alojz Kukec, Za

gorje, preklicujem preklic, 
ki je bil objavljen v 44. 
številki ZT, ker nisem imel 
namena z njim žaliti uprav
ni odbor in delavski svet 
Trgovskega podjetja »PO
TROŠNJA« Zagorje.

FILM

Kino Delavski dom v Trbov
ljah: 26. do 28. novembra 
ameriški barvni CS film 
»Rio Bravo«; 29. novembra 
do 2. decembra jugoslo
vanski CS film »Operacija 
Tiči jan«; 3. do 5. decembra 
italijanski film »Predsed
nik stop!«; 6. do 9. decem
bra slovenski film »Samo
rastniki«.

Kino Svoboda — Trbovlje II:
26. in 27. novembra itali
janski barvni CS film »Ma
ratonska bitka«; 29. novem
bra domači zabavni film — 
matineja ob 10. uri »Srečali 
se bomo zvečer«; 29. no
vembra samo ob 16. in 
19. uri. francoski barvni 
film »Austerlitz«; 30. no
vembra in 1. decembra ma
tineja ob 10. uri domači 
film »Saša«; 30. novembra, 
1. in 2. decembra ob 16. in

Zaključni računi • Zaključni računi
KROJAŠTVO IN ŠIVILJSTVO TRBOVLJE 

na dan 31. decembra 1962
AKTIVA PASIVA v 000

I. Osnovna sredstva 1. Vlil stalnih sredstev
Sedanja vrednost osnovnih sredstev Poslovni sklad ; 71
Sedanja vrednost sredstev skupne po
rabe ....

Sklad skupne porabe .
Rezervni sklad in drugi skladi 160

H. Drug« oblike sredstev 
Banka in blagajna 1
Kupci in druge terjatve ;
Zaloge................................ ;
Druga aktiva

l
1

1
1
1

497

43
781

II. Druge oblike virov sedstev
Krediti pri banld...........................
Dobavitelji in druge obveznosti
Druga pasiva ...

194
896

Skupaj • • 1.321 Skupaj 1.321

Vodja računovodstva: Predsednik UO: Direktor:
Mira Naroglav Jože Zelenšek Vilko Kovač

OBJAVA
Uprava bolnice Trbovlje
obvešča p^bivalce Zasavja, da bodo s 

1. 12. 1963 uvedeni tudi polurni obiski bol
nikov med tednom, in sicer ob četrtkih od 
15. do 15.30 ure.

čas obiskov ob nedeljah in praznikih 
ostane nespremenjen — od 13.30 do 15.30 
ure.

Od 1. 12. 1963 dalje bodo samo ob ne
deljah in praznikih dovoljeni četrturni obi
ski tudi otrokom — od 15.15 do 15.30 ure.

Na porodniškem oddelku so vsi obiski 
še nadalje prepovedani.

Prosimo občane Zasavja, da vzamejo to 
obvestilo na znanje in se med obiski ravna
jo po nasvetih in opozorilih službujočega 
osebja.

Uprava bolnice

Iijanski barvni cin. film 
»Ljubim, ljubiš ...«.

Kino Litija: 28. nov. do 1. de
cembra argentinski barvni 
glasbeni film »Mati, poslu
šaj pesem mojo«; 3. in 4. 
decembra sovjetski film 
»Nebo kliče«.

Kino Šmartno: 27. nov. so
vjetski film »Uličarka«; 
29. novembra amer. barvni 
CS film »Najboljše od vse
ga«; 30. nov. do 1. decem
bra ameriški barvrji VV 
film »Imitacija življenja«; 
4. decembra francoski film 
»Zločin in kazen«.

RAZGLAS
Občinska skupščina Litija pro

da na javni dražbi osebni 
avtomobil Opel 01ympia — 
letnik 1953. Vozilo je pred 
tretjim generalnim popra4 
vilom ter v voznem stanju. 
Javna dražba bo v četrtek, 
dne 28. novembra 1963 ob 
8. uri pri Občinski skupšči
ni Litija.
Ogled vozila je možen dan 
pred javno dražbo, to je 27. 
novembra 1963 od 14. do 16. 
ure.

19. uri francoski barvni CS 
fdm »Austerlitz«; 3. dec. 
francoski barvni CS film 
»Salambo«; 4. do 6. dec. 
nemški film »Skrivnosti 
Orienta« — I. del.

Kino Svoboda — Zasavje ▼ 
Trbovljah: 29. novembra do 
1. decembra ameriški bar.’, 
cin. film »Tarzanova borba 
za življenje; 7. in 8. decem
bra nemški barvni film 
»Freddi pod tujimi zvezda
mi«. V soboto ob 17. in 
19.15, v nedeljo ob 15., 17. 
in 19.15 uri.

Kino Svoboda II v Hrastni
ku: 27. in 28. nov. šoanski 
barvni CS film »Goljat In 
Giganti«; 30. nov. do 1. dec. 
italijanski barvni CS film 
»Maščevalec Drakut«; 2. de
cembra španski barvni film 
»Prodajalka vijolic«; 4. in 
5. decembra ameriški film 
»Fidel Castro, revolucio
nar«.

Kino Delavski dom v Zagor
ju: 27. in 28. nov. domači 
film »Minuta za umor«; 
30. novembra do 2. decem
bra vzhodnonemški film 
»Primer inšpektorja Š!r<Mn- 
ga«; 4. in 5. decembra ita-

Radijski spored
Poročila vsak dan ob 5.15, 7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00, 

14.00, 17.00, 18.00, 23.00 in 24.00; kmetijski nasveti vsak dan 
ob 12.15; Vsak dan z,a vas ob 16.00; Radijski dnevnik obl9.30; 
Oddaja Naši poslušalci čestitajo in pozdravljajo vsako ne
deljo ob 9.05 in ob 12.05, vsak ponede’jek, četrtek in soboto 
pa ob 14.35; Pozor, nimaš prednosti! vsak dan ob 11.00 uri.

zabavni orkestri; 20.00 Or- NEDELJA, 1. decembn, 
kester RTV Ljubljana; 21.20 
Jug. popevke. Š

TOREK, 26. novembra
8.05 Narodne in domače vi
že. 9.25 Uverture in arije 
Mozartovih oper; 10.15 Po
pevke in godala; 12.05 Za
bavna glasba; 12.40 Lepe 
melodije; 14.35 Narodne pe
smi; 15.15 Zabavna glasba;
18.10 Kolektivi — kolekti
vom; 18-25 Plesni orkester. 
RTV Ljubljana; 20.00 Zbor 
JLA poje; 20.20 Radijska 
igra: Na robu pameti; 2120 
Sercnadni večer.

SREDA, 27. novembra
8.55 Pisan svet pravljic in 
zgodb; 9.25 Glasba ob delu; 
10.15 Ljudski zvoki s švicar
skih planin; 12.25 Sloven
ske narodne ob spremljavi

harmonike; 13.30 Od Trigla
va do Ohrida; 14.35 Pozdra
vi za Dan republike; 15.40 
20 minut s Komornim orke
strom RTV Ljubljana; 18.10 
Jug. partizanske pesmi;
20.00 C. Debussy v dveh ko
mornih zasedbah.

ČETRTEK, 28. novembra
8.05 Jutranji divertimento; 
925 Venec melodij za 29. 
november; 10.30 Pet minut 
za novo pesmico in Pozdra
vi za mlade risarje; 1225 
Trio Slavka Avsenika, po
jeta D. Filiplič in F. Koren; 
13.30 Glasbeni sejem; 17.05 
Majhni zabavni ansambli; 
18.02 Trinajst minut doma
čih napevov; 1815 Veliki

PETEK, 29. novembra
8.00 »Veseli tobogan«; 9.05 
Zabavna glasba; 10.00 Z me
lodijami po Sloveniji 12.05 
Ob vedrih zvokih; 12.35 Z 
domačimi ansambli; 13.30 
Lepe melodije; 16.15 Tri 
dni v Opatiji; 17.25 Pisana 
paleta; 19.05 Zvočne raz
glednice; 20.00 Jules Masse- 
net: Don Kihot; 22.10 Za
bavna glasba.

SOBOTA, 20 novembra š
8.00 Mladinska radijska 
igra; 9.25 Solistična zabav
na glasba; 10.00 B. Papan- 
dopulo; Legenda o Titu; 
11.20 Arije in odlomki iz ju
goslovanskih oper; 12.05 
Igrajo veliki zabavni orke
stri; 14.30 Zabavna glasba; 
17.25 S Titom od Ranguna 
do Nevv Yorka; 18.00 Novi 
posnetki Verdijevega Tru
badurja; 20.00 Zaigrajmo in 
zapojmo; 21.00 Sobotni
p) K.

8.00 Mladinska radijska 
igra; 10.00 še pomnite tova
riši ...; 10.30 Iz baleta »La
bodje jezero«; 11.50 Zabav
na glasba; 14.10 Nekaj me
lodij — nekaj ritmov; 15.05 
Plesni ritmi na koncertnem 
odru; 16.00 Humoreska te
ga tedna; 16.20 Naš glasbe
ni avtomat; 17.05 Hammond 
orgle; 17.1 SRadijska: Tu 
sem . . .; 18.16 Glasba iz zna
menitih oper; 20.00 Izberite 
svojo melodijo.

PONEDELJEK, 2. decmbra
8.35 Sonce (Miri skladbe 
Danila Bučarja); 8.55 Za 
mlade radovedneže; 9.25 Se
stanek z orkestrom R. Wil- 
liams; 10.35 Križem po Špa
niji; 10.55 Glasbena med
igra; 12.25 Veseli planšarji 
s pevci; 13.30 Glasbeni se
jem; 15.15 Zabavna glasba;
18.10 Bolgarska in noliska 
zabavna glasba; 18.45 Pota 
sodobne medicine; 20.00 
Skupni program RTV; 22.10 
Melodije v noči.

TOREK, 3. decembra
8.05 Priljubljene narodne 
pesmi z domačimi ansam
bli; 8.30 S popevkami in- 
melodijam; v dobro voljo; 
9.25 Obisk v mariborski 
operi; 10.15 Zvočni kaleido- 
skop; 12.25 Bosanske narod
ne; 12.40 Lepe melodije; 
13.30 Drobne skladbe W. A. 
Mozarta; 14.35 S Sloven
skim oktetom po Evropi;
18.10 Solisti zabavne glas
be; 20.00 Renesančne sklad
be iz Nemčije in Avstrije.

SREDA, 4. decembra
8.05 Jutranji divertimento, 
8.55 Pisani svet pravljic in 
zgodb; 9.25 Glasba ob delu; 
10.15 Narodne pesmi iz 
Južne Amerike; 12,25 Trio 
Avgusta Stanka; 12.40 Lepč 
melodije; 13.30 Odmev; iz 
Španije; 14.35 Znano in pri
ljubljeno; 17.05 Friderik 
Chopin — skladatelj; 18.10 
Mojstri orkesterske igre;
20.00 Večerni akordi; 20.21 
Odlomki iz opere Pikovi 
dama. S
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§ S SODIŠČA §
Segel je po nevarnem 
hladnem orožju 

j (o) TRBOVLJE — Na glav
ni obravnavi je obsodilo Ob
činsko sodišče v Trbovljah 
Idelavca Djordja Prvulovida, 
rojenega 28. septembra 1938 v 
jUrovici, okraj Zaječar, SR 
Srbija, stanujočega v Trbov
ljah, Ribnik št. 17, zaposlene
ga pri RTH, na en mesec 
Zapora, pogojno za dobo 
idveh let.
! Obsojeni je storil kaznivo 
dejanje s tem, da je segel 
po nevarnem hladnem orož- 
|u 29. maja 1963 v samskem 
domu, zatem, ko se je začel 
prepirati z dvema tovariše
ma, katera izmed ur kaže 
točen čas. V prepiru je ob
sojeni zagrabil kuhinjski nož 
in zamahnil proti Slavku 
brsagu.
| Sodišče ni upoštevalo nje
govega zagovora, da tistega 
večera ni imel noža, ker je 
Slavko Orsag točno opisal 
dogodek in dodal, da se je 
jumaknil nekoliko nazaj, tako 
tia se je izognil poškodbi.

Ogrožal je javni promet 
(o) TRBOVLJE — Dne

29. julija 1963 je Avgust 
Klanšek, rojen 24. maja 1936 
v Trbovljah, stanujoč v kolo
niji 1. maj št. 12, strojevodja, 
zaposlen pri RTH, z malo
marno vožnjo z mopedom 
ogrozil javni promet na cesti 
ter ogrozil življenje ene 
osebe. Tega dne se je Klan
šek peljal po Partizanski 
cesti proti trgu Svobode s 
sopotnikom. Zaradi prevelike 
hitrosti ga je na desnem 
ovinku zaneslo v hišo št. 30. 
Njegovega sopotnika je vrglo 
in je dobil telesne poškodbe. 
S tem je storil kaznivo deja
nje po čl. 271/1 in III KZ.

Občinsko sodišče Trbovlje 
ga je spoznalo za krivega in 
ga obsodilo na dva meseca 
zapora, pogojno za dobo 
dveh let.

Želela sta si pridobiti 
premoženjsko korist 
(o) Trbovlje — Na glavni 

razpravi je Občinsko sodišče 
Trbovlje spoznalo za kriva

Stanislava šimca, rojenega 
7. marca 1928 v Vrhku pri 
Tržiču, Stanujočega v Hrast
niku št. 7, zaposlenega v Ke
mični tovarni Hrastnik in 
Viktorja Halerja, rojenega 
29. januarja 1917 v Hrastni
ku, stanujočega v Hrastniku 
št. 6, zaposlenega prav tako 
v Tovarni kemičnih izdelkov 
Hrastnik. Sodišče ju je. spo
znalo za kriva, ker sta si s 
prilastitvijo tujih premičnih 
stvari pridobila protipravno 
premoženjsko korist.

Šimenc in Haler sta vzela 
na škodo podjetja »Vodna 
skupnost« Ljubljana v času 
od 28.6. do 23.7.1963 na oba
li Save nasproti železniške 
postaje skupaj 7 m3 hlodovi
ne v vrednosti 50.752 din. 
Dne 3. 7. 1963 je pa Šimec 
sam prav tako na istem me
stu izvlekel splav lesa, in 
sicer 3 m3 hlodovine v vred
nosti 21.700 din. S tem sta 
storila kaznivo dejanje po 
čl. 249/1 KZ.

Stanislav Šimec je bil ob
sojen na 4 mesece zapora, 
pogojno na dobo dveh let, 
Viktor Haler pa na 3 mesece 
zapora, ravno tako pogojno 
na dobo dveh let. Povrniti 
morata pa tudi nastalo ško
do »Vodni skupnosti« Ljub

ljana ter plačati stroške ka- speli do glavnih vrat je začel 
zenskega postopka. Laznik močno razgrajati in'

tolči po vratih bolnice. Ker 
Razbil je steklo mu niso hoteli odpreti, je

razbil steklo in povzročil 
(o) TRBOVLJE — Dne Bolnici škodo za 2.500 din. 

15. avgusta 1963 je prišel ob Laznik je zahteval, naj ga 
24. uri Marjan Laznik, rojen spustijo do prijatelja, ki ja 
20. aprila 1945 v Trbovljah, bil poškodovan v pretepu v- 
stanujoč v Zagorju ob Savi, gostilni »Pri Špancu« v Zgor-' 
Potoška vas št. 9, zaposlen njih Trbovljah. S tem je st<> 
pri STT, v zelo vinjenem sta- ril kaznivo dejanje po členu 
nju pred glavna vrata Sploš- 259/1 KZ. 
ne bolnice Trbovlje. V nje- Občinsko sodišče je obso 
go vi družbi je bilo več mo- dilo Marjana Laznika na 
ških iz Trbovelj. Ko so pri- 9000 din kazni.

Spet potresi v Litiji
LITIJA — V petek 15. novembra so seizmografi na astro 

nomsko-geofizičnem inštitutu ljubljanske Univerze na Go 
lovcu ob 6. uri in 15 minut ter 50 sekund zabeležili razme
roma močan potres z epicentrom, oddaljenim kakih 20 km 
vzhodno od Ljubljane na območju Kresnice—Hotič pri Litiji. 
Potresni sunek v epicentru je bil letos že 36. po prvem in 
hkrati najmočnejšem, ki je bil 19. maja.

V sredo 20. novembra ob katerih, predvsem starejših 
3. uri 16 minut in 52 sekund stavbah, ki jih po zadnjih 
pa so v Litiji zaznali ponoven -potresnih sunkih še niso ob«1 
potresni sunek med 4. in 5. novih, so se povečale razpo.-1 
stopnjo. Slednjega je sprem- ke in razmajali zidovi, po« 
ljalo močno bobnenje pod nekje pa je odpadel omet. 
pod zemljo. Oba potresna sunka 15. in

Na področju epicentra v 20. novembra pa so čutili tu-1 
obeh potresnih sunkih ni na- di prebivalci ostalih zasav« 
stala večja škoda, le na ne- skih krajev in v Kamniku.

! «

Hudobni veter 1
Ta večer je pihal veter iz puščave. Tak veter, 

l*uh in vroč, imenujejo pri nas Santa Ana. Pri- 
jdivja preko planinskih sedel, kuštra lase, trga 
živce in ščegeta kožo. Ob večerih, kot je današnji, 
se tudi najbolj miroljubno popivanje izrodi v 
divji pretep. Plašljive gospodinje preizkušajo 
6 palcem, ali je krušni nož dovolj oster, in mrač
no gledajo v tilnik svojega moža. Vse mogoče 
se utegne pripetiti ob takih večerih, človek lah
ko v krčmi celo dobi do roba napolnjen vrč piva.

Tudi meni se je to pripetilo v krčmi nasproti 
hiše, -v kateri sem takrat stanoval. Lokal so 
odprli pred kakim tednom in posel še ni zaži
vel. Fant za točilno mizo je bil videti star kakih 
dvajset let, pa tak, kot da v življenju še ni popil 
nič poštenega.

Razen mene je bil notri še neki gost, prav
zaprav pijanec, ki je čepel na visokem barskem 
stolčku ob točilni mizi in kazal hrbet vratom. 
Pred seboj si je nakopičil stolpiček desctcentskih 
kovancev, vsega skupaj za kaka dva dolarja. 
Srkal je viski in bil čisto zatopljen v svoj lastni 
oddaljen svet.

Sedel sem nekoliko dalje k mizi, dobil svoj 
vrč piva in rekel: »Priznati je treba, da veste, 
kako Se toči pivo«.

»Smo šele odprli«, je pojasnil fant. »Morali 
bomo še krepko pljuniti v roke. Ali niste bili 
žc nekoč tu?«

»Tako jc«.
»Stanujete kje blizu?«
»Tu nasproti, v Berklundovi hiši«, sem odgo

voril, »ime mi jc John Dalmas«.
»Mc veseli, mister Dalmas. Jaz se pišem Lew 

Petrolle«. Sklonil sc je k meni prek črno lakirane 
točilne mize. »Ali poznate tistega tam?« je tiho 
vprašal.

»Nc!«
»Domov bi ga bilo treba spraviti. Moral bi 

poklicati taksi in ga poslati domov. Zdaj pije 
že svojo porcijo za naslednji teden«.

»Ko pa je tak večer!« sem ga pomiril. »Pu
stite mu veselje«.

»To se ne bo dobro končalo zanj«, je očita
joče pristavil fant.

»Viski!« je zaklical s hripavim glasom pijanec, 
ne da bi dvignil glavo. Gospodovalno je tlesnil 
,S prsti. Mislil sem, da bo lopnil po mizi, a ni, 
iler se je očitno bal, da ne bi zrušil stolpiča 
kovancev.

Fant me je pogledal in skomignil z rameni. 
»Ali naj mu dam?«

»To se mene ne tiče. Saj ne bo trpel moj 
želodec«.

Fant mu je nalil nov kozarec viskija, jaz pa 
sem posumil, da je pod točilno mizo prilil še 
malce vode, kajti ko se je spet zravnal, je gledal 
tako poniglavo, kot da je udaril svojo babico. 
Pijanec se zanj ni zmenil. Pazljivo kot kak kirurg 
je vzel s stolpiča dva kovanca in ju vrgel na 
mizo.

Fant se je vrnil k meni ter mi znova napolnil 
vrč s pivom. Zunaj je tulil veter. Zdaj pa zdaj 
so zaškripala" premična vrata/ v katera jc bilo 
vdelano barvno steklo.

Fant je rekel: »Prvič pijancev nasploh ne tr
pim, drugič, ne morem trpeti, da se mi tu opi
jajo, in tretjič, na splošno jih ne maram«.

Takrat je prišel še tretji gost. Najprej so 
zunaj zaškripale avtomobilske zavore, potem pa 
je nekdo sunil vrata. Vstopil je možakar, ki se 
mu je očitno nekam hudo mudilo. Z roko jc 
zadržal vrata in s svojimi brezizraznimi blešče
čimi, temnimi očmi premeril ves lokal. Bil je 
dobro grajen, temnopolt in po svoje sta bila 
njegov ozki obraz in ozka usta prav prijetna. 
Oblečen je bil v temno obleko, iz njegovega prs
nega žepa pa je sramežljivo kukal vogal belega 
žepnega robca. Nekako je bil videti hladen in 
v naglici ter čudno nestrpen. Bržkone ga je mu
čil ta hudobni veter, kajti podobno se je doga
jalo tudi meni.

Oz.rl se je v pijancev hrbet. Pijanec sc je 
igral s praznimi kozarci. Potem jc novi gost po
gledal mene in nato celo vrsto praznih miz na 
drogi strani krčme. Tam ni bilo nikogar. Zdaj 
je stopil v lokal, šel mimo pijanca, ki je nekaj 
mrmral predse in se zibal na barskem stolčku, 
ter vprašal fanta za točilno mizo:

»Ste morda videli tu neko žensko? Veliko, 
čedno, z rjavimi lasmi, oblečeno v pisan bolero 
in obleko iz modrega svilenega k repa? Nosila 
je slamnik s širokimi krajci in žametnim tra
kom«. Njegov glas jc bil vreščeč in mi ni ugajal.

»Ne. Te dame ni bilo tu«, je odgovoril fant.
»Tako? Skoda. Hvala lepa. Pa mi dajte kozar

ček viskija, toda pohitite«.
Fant mu je nalil kozarček. Gost je plačal, po

goltnil viski z enim požirkom in hotel oditi. 
Napravil je tri ali štriri korake in kot okamenel 
obstal pred pijancem. Ta se je režal in na vsem 
lepem je imel pištolo v roki. Njegove kretnje 
so bile tako bliskovite, da sem jih lahko le 
bežno spremljal. Pištola se mu ji majala v roki

in bil ni videti prav nič bolj pijan, kot pa se 
mi je poprej zdelo. Novi gost je negibno stal, 
z odsekano kretnjo nagnil glavo nazaj in spet 
negibno čakal.

Zunaj je ropotal mimo avto. Pijančevo orožje 
je bila avtomatska pištola, ki je imela na cevi 
velik vizir. Zalajala je dvakrat kratko in ostro, 
in iz cevi se ji je pokadil tenek dim — toda 
samo zelo malo.

»Srečno pot, VValdo«, je rekel pijanec.
Potem je nameril pištolo name in na barmana.
Zdelo se mi je, da je pretekel cel teden, pred- 

no je visoki tujec padel. Spotaknil se je, ulovil 
spet ravnotežje, zakrilil z roko in se še enkrat' 
spotaknil. Klobuk mu je zletel z glave, potem 
pa je padel še on in obležal z obrazom na tleh.'

Pijanec je zdrknil z visokega stolčka, zgrebel 
kovance z mize in jih vtaknil v žep. Potem je 
že bil pri vratih. Premikal se je postrani in še 
zmerom meril s pištolo na naju. Jaz nisem imel 
ničesar pri sebi, kajti zdelo se mi je odveč, da 
bi nosil pištolo, če grem v krčmo na kozarec 
piva. Fant za točilno mizo je molčal kot riba 
in stal kot okamenel.

Pijanec je pritisnil z ramenom vrata in ne da 
bi naju izpustil izpred oči, se je zadensko izmuz
nil iz krčme. Ko je odprl vrata, je vdrl v krčma 
sunek vetra in zamršil lase tujcu na tleh. Pija
nec je rekel: »Ubogi Waldo. Bojim se, da si jo 
razbil nos«.

Nihalna vrata so zanihala. Spet se je izka
zala moja čudovita sposobnost, da napravim 
zmerom vse narobe. Skočil sem s stola in zdirjal 
k vratom. Tokrat k sreči ni bilo nobenih posle
dic. Zunaj je zatulil avtomobilski motor, in ko 
sem stal na cesti, sem še ravno videl signalne 
luči avtomobila, ki je zavil okrog vogla. Številke 
seve nisem ujel, prav tako ne kot milijona na 
loteriji, na katerega še zmerom čakam.

Na cesti so kot običajno ob tem času bili 
ljudje in avtomobili. Nihče ni kazal, da bi bil sli
šal streljanje. Veter je povzročal dovolj šundra in 
oster pok 22-kaIibrskega strela je bilo tod zunaj 
gotovo slišati, kot da je nekdo zaloputnil z. vrati, 
če je tako malenkost sploh kdo opazil. Vrnil 
sem se v krčmo.

Fant je še zmerom stal kot prikovan za točilne 
mizo. Z dlanmi se je uprl ob njo, se malce nag
nil naprej in zastrmel v mrtvečev hrbet na podu. 
Sklonil sem se k neznancu In ga prijel za rok<x 
žila ni več bila — in tudi nikoli več ne bo.
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Ce vas zanima, potem 
gotovo zanima tudi druge

Verjetno ste opazili, da smo z 
današnjo šetvilko spremenili po
dobo naše zadnje strani. Ker želi
mo, da bi vam odslej nudili kar 
največjo izbiro zanimivega branja 
iz naših krajev, smo se odločili 
za objavo zanimivosti iz Zasavja. 
Pričakujemo, da vas bo naša od
ločitev razveselila, hkrati pa vzpod
budila, da se boste odločili za so
delovanje.

Koliko zanimivosti se je dogodi
lo. Čeprav ne danes, včeraj ali 
predvčerajšnjim, pač pa pred de
setimi, dvajsetimi, tridesetimi ali 
več leti. Ste morda že kdaj pomi
slili, koliko zanimivosti je v vašem 
kraju, ki bi utegnile zanimati tudi 
širši krog občanov. Ti zanje še ne

vedo, pričakujemo pa, da bodo 
z vašo pomočjo kmalu obveščeni 
o njih.

Zakaj bi hranili zanimivosti 
sami zase, zakaj bi zanimivosti 
padala fotografija o vašem kraju, 
š!e počasi v spomin, zakaj bi pro- 
o vaši vasi in posneta pred več 
desetleti? Sodelujte z nami. če 
kak dogodek ali kaj drugega zani
ma vas, potem gotovo zanima tudi 
druge.

Pričakujemo, da se bo že v pri
hodnjih dneh nabrala v našem 
uredništvu obilica gradiva za našo 
zadnjo stran. Pri tem delu vam 
želimo kar največ uspeha.

Uredništvo 
»Zasavskega tednika«

KLEK — nekoč 
zatočišče rokovnjačev

SLAP MITOVšEK, zanimivost Trbovelj

Zasavski »Miramarš«
Vsak, kdor je vsaj enkrat potoval v Trst, si je 

prav gotovo z največjim zanimanjem in s spošto
vanjem do razgibane fantazije in estetske lepote 
ogledal svetovno znani grad »Miramare« pri Trstu 
in park, ki ga obdaja. •

»iVTramare«, v katerem so 
zdaj upravni prostori Ste
klarne.

Kdo je zgradil grad in kdaj? 
Prejšnje stoletje, oziroma 
točneje 1894. leta, je bil grad 
zgrajen, in sicer po naročilu 
Eme de Seppi, kasnejše ba
ronice, rojene Gosslethi. Grad

Malo pa je ljudi, tu imam 
v mislih predvsem nas Za- 
savčane, ki vedo, da sl lahko 
v samem Zasavju ogledamo 
dvojnik svetovno znanega 
gradu »Miramare«, in sicer 
v Hrastniku na levi strani 
ceste, nasproti Steklarne, sto
ji grad, ki ga pravzaprav 
imenujemo kar hrastnlški

je dala zgraditi na pobudo 
svojih sorodnikov, bratov in 
sestra, ki so živeli v Hrast
niku. Sama Ema de Seppi 
pa je žiTeia v Trstu.

Da je hrastniški grad av
tentičen posnetek svetovno 
znanega gradu »Miramare* 
pri Trstu pa je vzrok v po
nosu, saj je baroničin oče 
opravil v tem gradu vsa mi
zarska in gradbena dela in v 
zahvalo za to dobil plemiški 
stan.

V bližini h.-astnižkega gradu 
je biia pozneje zgrajena še 
konjušnica ter atelje nekega 
dunajskega slikarja. Saj.

© Dobrih pet minut peč hoje 
© od razgledne ploščadi na 
© Klečki, ki stoji nad se- 
© danjo osnovno šolo Ivana 
© Cankarja v Zgornjih Tr- 
© bovljah, je še dandanes 
® močno zaraščen vhod v 
© podzemno jamo. In ravno 
0 krog te jame je spletena 
© cela legenda.

Kljub temu, da se v spred
nje prostore jame včasih za
tečejo otroci, jim jama vliva 
toliko strahu, da ne upajo 
globlje v notranjost. Legen
da namreč pravi, da je v pr
vih desetletjih minulega sto
letja, ko so bili v naših kra
jih Francozi, v sedanje Tr
bovlje večkrat pribežal znani 
rokovnjaški glavar. Z družino 
rokovnjačev je večkrat in 
dalj časa prebival in se skri
val ravno v tej jami. Jamo je 
povsem slučajno odkril neki 
član rokovnjaške družine, ko 
se je potepal po gozdu. O

svojem odkritju je seznanil 
glavarja, ki je dal jamo do
dobra preiskati. Baje je od
kril drugi izhod na na
sprotni strani hriba. Prebi- 
vavci tedanjih Trbovelj dol
go niso vedeli nič o tem, da 
se na Kleku skriva in prebiva 
cela rokovnjaška družina.

Šele po zaslugi francoskih 
vojakov so ljudje zvedeli, da 
v podzemni jami prebivajo 
rokovnjači. Zaradi tega so 
začeli imenovati vhod v pod
zemno jamo: Kleška klet. To 
ime je pa skupaj z rokovnjači 
vse bolj tonilo V pozabo. Hrib 
je dobilo novo ime: Klek.

Pred približno tridesetimi 
leti je tedanje trboveljsko 
olepševalno društvo uredilo 
pot na Klečko, kjer so ure
dili razgledno ploščad in pot 
v vas Klek, ki pelje tudi mi
mo močno zaraščenega vhoda 
v podzemno jamo.

PEPCE SPET MED NAMI PEPCE SPET MED NAMI $ PEPCE SPET MED NAMI @ PEPCE SP pjggj| SHIO

Mopedi za vožnjo na delo
Kako dragocen je danes čas, 

ve vsakdo. Razdalje skušamo 
premagovati čim hitreje in 
kar je tudi važno: čim ceneje. 
Na to varianto je bila pred 
dobrimi dveml leti (Zasav
ski tednik, 27. septembra 1961 
objavljena tudi naslednja 
vest.

# ČRNA REDKEV 
3,85 kg ,,

Mariji Juvan iz Strmce 
pri Vačah nad Litijo je 
zrasla na njivi med peso 
tudi črna redkev, ki je 
tehtala ob izkopu kar 3,8$ 
kilograma, kar je prava 
redkost. To zanimivost 
nam je sporočila naša dol
goletna naročnica Rozali
ja Ledenik iz Trbovelj, 
Novi dom 24. j
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Gospodarski 
in družbeni razvoj 
občine Trbovlje

Povojno razdobje gospodarskega in družbenega življenja občine Trbovlje 

je izredno pestro in raznoliko, tako glede razvoja gospodarstva kot tudi druž

benega standarda. Ce se ozremo za nekaj desetletij nazaj in to obdobje pri

merjamo z današnjim časom, ugotovimo, da je gospodarstvo Trbovelj v stari 

Jugoslaviji obsegalo v glavnem le rudnik, cementarno, steklarno in nekaj

1. Družbeni brutto produkt
2. Narodni dohodek
3. Osebni dohodek (plače)
4. število zaposlenih
5. število prebivalcev

V milijonih din Indeks
1948 1956 1963

1963
1948

1963
1956

4.556 8.653 17.769 390 205
1.118 2.809 7.546 674 269

410 986 2.576 628 261
4.675 5.609 6.827 146 122

15.488 lč.616 18.118 117 109

manjših podjetij z nizko proizvodnjo in manjšim številom zaposlenih. V 

povojnih letih se je gospodarstvo krepko razvilo in se še razvija z velikim 

tempom, saj je danes industrijska proizvodnja trikrat večja kot pa je bila 

v predvojnem času. Povojna leta označujemo kot obdobje razvoja in napredka 

gospodarstva in družbenega standarda.

Uvedba delavskega samo- sta sprostita ustvarjalno spo- zultat prizadevanj vseh de- 
upravljanja in razvoj socia- sobnost delovnih ljudi. Dose- lovnih kolektivov.
Ističnih družbenih odnosov žen razvoj je nedvomno re-

v milijendah

Štev. 
zapoel. 
7000

6000

5000

4000

3000

2000

1000

Število zaposlenih

RAZVOJ GOSPODARSTVA 
od 1948—1963
Gospodarske uspehe meri

mo z raznimi merili. Najpo
membnejše merilo je rast na
rodnega dohodka (v proiz
vodnji in delu novoustvarje- 
ne vrednosti). Razen tega me
rimo rast gospodarstva * po
večanim obsegom vse proiz

vodnje In storitev, kar ime
nujemo družbeni brutto pro
izvod.

Ob prirfierjavl družbenega 
brutto produkta in narodne
ga dohodka s preteklimi leti 
lahko vidimo, da je gospo
darstvo v občini napredova
lo zelo zadovoljivo. Od leta 
1948 do danes se je narodni

dohodek povečal za več kot 
šestkrat, kar pomeni, da Je 
tudi proizvodnja večja. Ta 
uspeh daje razvoju gospodar
stva ugodno oceno. Poglejmo 
še, za koliko se je povečal 
družbeni brutto produkt, 
osebni dohodek, število zapo
slenih in število prebivalcev. 
Porast Je bil naslednji:

Iz podatkov razberemo, da 
se je od leta 1948 do danes 
povečal: družbeni brutto pro
dukt za štirikrat, narodni do
hodek za petkrat, osebni do
hodek za šestkrat, število za
poslenih za polovico in števi
lo prebivalcev za nekaj več 
kot četrtino.

Izredno zadovoljivi uspehi 
so bili doseženi z večjo pro
duktivnostjo ' dela," z izkori
ščanjem notranjih rezerv in 
zmanjšanjem materialnih 
stroškov. Delovni kolektivi so 
pokazali v tem obdobju pri 
izvrševanju planskih nalog 
svojo ustvarjalnost. Z osnov
nimi sredstvi, to je s stroji, 
stavbami in drugimi sredstvi 
so gospodarili kot dobri go
spodarji. Produktivnost dela 
se je letno povečala povpreč
no za 11 odstotkov.

Razvoj gospodarstva je to
liko večji, če upoštevamo, da 
so doseženi uspehi pri soraz
merno slabih osnovnih sred
stvih (strojih). Marsikatera 
delovna organizacija se je 
morala odpovedati raznim 
ugodnostim, da je lahko na
domestila zastarele stroje in 
sl zgradila potreben nov po- 
slovnl prostor. Izrabljena 
osnovna sredstva postajajo v 
našem gospodarstvu resen 
problem in vrsta podjetij bo 
morala v prihodnjem letu 
vlagati več sredstev za bolj
šo opremljenost. Naša indu
strija je vse premalo mehani
zirana in avtomatizirana, če
prav se je v tem obdobju 
mnogo obnovilo, zgradilo in 
na novo opremilo s stroji. 
Svetovno gospodarstvo izred
no hitro napreduje v tehnolo
škem procesu, če sl želimo 
v napredku korakati vzpored
no s svetovnim gospodar
stvom, bomo morali najprej 
rešiti probleme osnovnih 
sredstev. S tem pa sl bomo 
ustvarili pogoje za večjo pro
izvodnjo, produktivnost in 
rast družbenega standarda.

Posamezne panoge - gospo
darstva so se razvijale različ

no, nekatere bolj, druge 
manj. Od celotne proizvoda 
nje v občini Trbovlje obsega 
industrijska proizvodnja 49 
odstotkov, rudarstvo 25 od
stotkov, kmetijstvo 2,5 od
stotka in ostale panoge 22,5 
odstotka.

Trenutno šteje gospodar
stvo 52 gospodarskih organi
zacij, t. j. dvakrat več kot le
ta 1948.

Od leta 1948 je bilo na no
vo ustanovljenih 22 gospodar
skih organizacij, za katere so 
bili zgrajeni tudi novi poslov
ni prostori in nabavljeni mo
derni, čeprav že danes sko
raj zastareli stroji. Ustanov
ljena so bila naslednja pod
jetja: Strojna tovarna, Meha
nika, Elit, Strojno mizarstvo. 
Tovarna zidakov, Metallja, 
Veleblagovnica, Vitaminka s 
skladiščem, PTT, NB, Tika, 
Tapetništvo, SGP Zasavje, 
Ekonomija in še nekatera 
druga manjša podjetja. Prav 
tako sta bili odprti dve novi 
samopostrežni trgovini, ob
novljeni so bili nekateri go
stinski obrati itd.
-PORAST KOLIČINSKE
PROIZVODNJE
Količinska proizvodnja se 

je povečala v približno isti vi
šini kot narodni dohodek. Od 
leta 1948 do danes se je pro
izvodnja povečala takole: 
električna energija za tri in 
polkrat; danes je proizvodnja 
na višini 270 kWh, cementa 
bo po rekonstrukciji tovarne 
za štirikrat več; današnja 
proizvodnja znaša 163 tisoč 
ton, premoga bo mnogo več 
— danes ga rudarji nakoplje
jo 1,100.000 ton — raznih ko
vinskih strojev bo za šestkrat 
več — danes znaša proizvod
nja 6372 ton — pisarniškega 
in šolskega pohištva nismo 
proizvajali —- danes znaša 
proizvodnja 12.000 kosov; v 
mnogih delovnih organizaci
jah se je količinska proizvod
nja potrojila.

(Nadji j. na str. 18)
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Gospodarski in družbeni 
razvoj občine Trbovlje

(Nadaljevanje s 17 .strani) 
Najuspešnejši razvoj je vi

den pri Strojni tovarni. Rud
nik ima še lepe možnosti raz
voja, zlasti zalo, ker je do
volj zalog premoga In sicer 
za prek 100 let. Potrebno pa 
je vložiti večja investicijska 
sredstva v modernizacijo rud
nika. Zadnje dni razpravlja 
tudi širša družbena skupnost 
o položaju zasavskih rudnf- 
kov. Z izgradnjo Termoelek
trarne H bo mogoče povečati 
proizvodnjo premoga, pred
vsem slabših vrst, za več kot 
500.000 ton letno, kar bo omo
gočilo uspešen razvoj rudnika.

DOSEDANJE 
INVESTICIJE 
Dosedanja izgradnja gospo

darstva je bila uspešna. Za 
obnovo gospodarstva se je v 
obdobju 1948—1963 porabilo 
prek 23 milijard dinarjev, ozi
roma povprečno letno se je 
vložilo v osnovna sredstva 1 
In pol milijarde dinarjev.

Od skupnih 23 milijard di
narjev investicij se Je pora-

GOSPODARSKI RAZVOJ za 69 odstotkov. Leto 1956 je
V LETIH 1956—1963 bilo doseženega 2,8 milijarde
V obdobju 1956—1963 je bil dinarjev, leta 1963 pa se pred- 

razvoj gospodarskih panog videva, da bo doseženega 7,5 
zadovoljiv. V sedmih letih se milijarde dinarjev. Gospodar
je narodni dohodek povečal ske panoge so dosegale na- 
za 4,7 milijarde dinarjev ali rodni dohodek takole:

Narodni dohodek Število zaposlenih 
indeks indeks

NARODNI DOHODEK

Rudarstvo
Industrija
Kmetijstvo
Gradbeništvo
Promet
Trgovina
Gostinstvo
Obrt
Ostale dejavnosti
SKUPAJ

Narodni dohodek 
v milijon din
1956

1.245
1.168

£963

1.922
3.718

Indeks
1963/1956

154 '
326

1956 1963 1963
1956

1956 1963 1963
1956

Rudnik Trbovlje (55 %) 1.245 1.922 154 2.882 2.621 96
Elektrarna 163 478 294 193 290 150
Strojna tovarna 703 1314 215 786 924 118
Cementarna 666 1.100 165 463 430 93
Mehanika 32 296 924 84 159 189
Elit 10 126 1260 42 115 274
Tovarna pohištva 19 103 538 92 ' 125 136

DRUŽBENI BRUTTO 
PRODUKT
Družbeni brutto produkt je

32 441 1378 Družbeni 
brutto produkt

8
66

203
413

2538
<>26

v milj. din
1956 1963

37
132

118
454

319
344

Skupaj
Rudarstvo

8.653
2.532

17.769
3.542

23 86 374
Industrija
Ostalo

5.106
1.015

9.984
4.243

2.809 7.546 269

Narodni dohodek na zapo- -Povprecm letni porasti na- 
»v slencga je porastel za Ul od- rodnega dohodka pokažejo stajrelogn izraDIJenosn

bilo za gospodarske investici- stotkov. V letu 1956 ievsak zadovoljive rezultate napied- osnovnlh si-edstev ter tebno- 
je 74 odstotkov in 26 odstot- zaposleni ustvaril 500.000 d,- kagospodarstvau PMeg čtose- 1oikega napredka, trenutno

Z naraščanjem proizvodnje 
so nastajali tudi večji pro
blemi. Industrija je zaradi za
starelosti in'

žejo svoje proizvode v tuje 
države. Tako Izvaža Strojne 
tovarna jamske stojke, pe-> 
njaie in druge proizvode, 
Rudnik Trbovlje izvaža pre 
mog, Investicijski biro pa 
svoje usluge v projektiranju. 
Rudis kot poslovno združe
nje, nekaterim podjetjem pri 
izvozu močno pomaga. Naša 
skupna nadaljnja naloga |e, 
da1 povečamo izvoz izdelkov 
tudi pri drugih delovnih or
ganizacijah, ki imajo za to 
vse pogoje.

kov ali 6 milijard dinarjev za narjev in leto 1963 pa že 905 
družbeno dejavnost. Največ tisoč dinarjev narodnega do- 
investlcijskih sredstev sc je hodita, 
porabilo za industrijo In ru
darstvo ter stanovanjsko iz
gradnjo.

Za gradbena dela se je od 
skupnih investicij potrošilo 
41 odstotkov,, za opremo in 
ostalo pa 59 odstotkov. Sred
stva za investicije so bila čr-

zacij (33 odstotkov), iz raz
nih skladov (67 odstotkov) In 
Iz posojil izven občine (36 od
stotkov). Uspehi investicij
skih naložb se kažejo tudi v 
tem, da se gospodarstvo ob
čine ni zadolžilo z visokimi 
zunanjimi posojili.

V 15-Ietnem obdobju so se 
izvršile razne rekonstrukcije 
in nabave strojev pri Rudni
ka, Elektrarni, Strojni to
varni in pri drugih manjših 
podjetjih, pri Cementarni, ki 
ho imela po izvršeni rekon
strukciji štirikrat večjo pro
izvodnjo.

Kljub na videz visokim In
vesticijskim naložbam — 23 
milijard dinarjev, Jc bilo za 
gospodarstvo teh sredstev le 
premalo. Investicijska dejav
nost ni bila v dovoljni meri 
uspešna, predvsem pri Rud
niku, Cementarni, Elektrar
ni in skoraj v vseh ostalih 
industrijskih podjetjih, to pa 
predvsem zaradi pomanjka
nja sredstev. Cc sl želimo ob
držati ta tempo razvoja pro
izvodnje, ki Jc zadovoljiv, bo 
nujno, da bo del industrije 
in rudarstva prišel v rekon
strukcijo in modernizacijo.

V izgradnji Je eno izmed 
pomembnih podjetij — To
varna polprevodnikov. Pri
pravljajo se. tudi načrti za 
gradnjo novega hotela.

Ženih uspehov so bili proble- rekonstrukci)i 
ml tudi skoraj v vseh pano- .. *

Povprečni letni porast na-
rodnega dohodka je nasled-
nji:

Povorečni
letni porast v

Panoga „, milijon 
k din

Občina skupaj 
Industrija

13,5 676

in rudarstvo 17,9 459
Rudarstvo 6,0 96
Kmetijstvo 9,9 14
Gradbeništvo 24,4 58
Promet 40,0 28
Trgovina 21,8 50
Gostinstvo 15,6 12
Obrt 12,1 46
Ostale dejavnosti 13,4 9

.

gah gospodarstva, predvsem 
pa pri Rudniku Trbovlje - 
Hrastnik, Cementarni in 
Elektrarni, zaradi pomanj
kanja investicijskih sredstev. 
Na podlagi dosedanjega raz
voja gospodarstva lahko ugo
tovimo, da sc bo dejavnost 
v prihodnje razvijala v indu
strijsko smer, pospeševalo pa 
se bo tudi rudarstvo.

Kljub temu, da bo indu
strijska dejavnost prerasla 
rudarstvo, bo rudarstvo še 
vrsto let za občino Trbovlje 
predstavljalo eno glavnih sil 
v gospodarstvu.

Nekatera Industrijska pod
jetja so od leta J956 do da
nes pnecej povečala proizvod
njo. Narodni dohodek so do
segala takole:

IZVOZ
Glede na kvaliteto proizvod

nje, nekatera podjetja izva-

ŠTEVILO ZAPOSLENIH 
število zaposlenih se je po 

izrabljenosti večalo za 12 odstotkov ali za 
1318 oseb. V letu 1956 je bilr 

v v gospodarstvu In v družbe 
novograd- ni dejavnosti zaposlenih 5661 

oseb, v letu 1963 pa 6827 oseb 
V posameznih panogah go 
spodarske in družbene dejav 
nosti je bilo število zaposle 
nih naslednje:

: . - X število zaposlenih Indek,P°yPre.čni 
1963 letm.
1956 v%

Rudarstvo 2.882 2.621 91 1,2
Industrija 1.084 2.121 196 9.3
Kmetijstvo 15 57 380 15,6
Gradbeništvo 127 382 301 10,5
Promet .20 92 460 20,0
Trgovintt 193 262 137 1,6
Gostinstvo 77 68 88 u
Obrt 558 622 111 1.2
Ostale dejavnosti 98 81 83 1.0
Družbene dejavnosti 555 809 145

Največ zaposlenih
7.2
je na

P-

' % ’

«"$$. * #

xv. f«4 fpfll
'm

Rudniku Trbovlje-Hrastnik. 
Kot se je povečalo število za
poslenih, tako se je Izboljšal 
tudi kvalifikacijski sestav. 
Pred sedmimi leti jc bilo 780 
kvalificiranih delavcev, danes 

je 1977, oziroma za 153jih 
odstotkov več kot

za
leta 1956.

IšBti
r X, < v ■

• * X.

;v--.

TERMOELEKTRARNA TRBOVLJE II zeralcna do lem 196*

Ne oziraje se na to, da sc je 
izboljšal kvalifikacijski se
stav, še vedno primanjkuje 
v gospodarski in družbeni de
javnosti visokokvalificirane
ga kadra. Z rekonstrukcijo in 
obnovo bo v večini primerov 
rešen problem zaposlitve žen
ske delovne sile. Gospodar
stvo lahko letno zaposli pri- 
bližini 120 novih delavcev In 
delavk.

(Nadaljevanje na 9. str.)
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Gospodarski in družbeni razvoj 
občine Trbovlje

(Nadaljevanje z 18. strani) svežega mesa, tudi mesne iz- 
PRODUKTIVNOST delke.
Od leta 1956 do danes se Obrtna dejavnost ni v zado- 

je produktivnost povečala za voljivem napredku. Vseh 
enkrat in pol. Produktivnost obrtnih obratov je komaj 57. 
na posameznika razberemo iz z raznimi novimi servisi se 
izračuna povprečnega letnega krijejo trenutne potrebe po 
porasta narodnega dohodka v obratnih storitvah (servisi za

popravilo električnih in go
spodinjskih aparatov, radij-

sedmih letih.
GIBANJE PROIZVODNJE
„ .... . , ._skih in TV sprejemnikov,

rašča vzporedno z narašča- ^“kupMsU Ud’). PrecTno-
njem narodnega dohodka ki

'Jenih. vendar jih je še ved-
no premalo. Elit, Mehanika, 
Meso in še nekatera druga

obseg izdelkov in storitev v 
našem gospodarstvu.

Poleg porasta količinske obrtna podjetja- $Q v $edmih 
proizvodnje v industrijskih ,etih preras]a y industrijska 
in obrtnih gospodarskih or- dJetja. 0brtna proizvodnja 
gamzacijah, se iz leta v leto se Je povečala za m odstot. 
pojavljajo novi Proizvodi. koy f J za , lnpol krat več. 
Rudnik Trbovl e-Hrastnik na- obrtno podjetje Ziatarstvo 
koplje kvalitetni rjavi pre- se ukyarja najyeč z izde]avo 
mog z visoko kalorično vred- raznih predmetoy ,z zlata ter 
nostjo. Poleg proizvodnje pre- z optiko T,ka Je y syojera 
moga izvaja tudi razna rudar- največJem Proizvaja
ska gradbena dela preko sv - razno embalažo iz valovite ie- 
Jega rudarsko - gradbenega penke crkosllkarstvo izvr- 
obrata. Cementarna proizva- šuje obrtne storitye po prl. 
ja kvaliteten cement, Elek- mern|b cenaj, (razna slikar- 
trama pa električno energijo. ska ifi pleskarska dela). 
Strojna tovarna proizvaja po
leg raznih strojev, tudi jam- Kapacitete gradbenega pod- 
ske stojke in penjale. Stroj- jetja m Investicijskega biro- 
no mizarstvo Trbovlje prolz- ja so tako velike, da lahko 
vaja največ šolskega in pisar- zadovoljujejo potrebe izven 
niškega pohištva. Elit, ki je meja občine. Investicijski bi- 
v razvoju, proizvaja električ- ro izvaja razne projektivne 
ne gospodinjske stroje, ma- načrte, ekonomske analize in 
talke, uvodnice in sušilne ko- drugo. Tovarna zidakov, ki je 
more. Mehanika proizvaja va- bila ustanovljena pri Elek- 
rovalke, pribor za. medicino, trami, proizvaja za gradbe- 
Instalacijskl material in pri- ništvo opeko Iz elektrofiltr- 
lor za vodo in kable. Meta- skega pepela. Obstajajo pa 
lija izvaja razna obrtna dela vse možnosti, da se v dogled- 
in v kooperaciji razne indu- nem času v komuni razvije 
itrljske kovinske proizvode, močna gradb.ena industrija in 
Podjetje Meso proizvaja v projektivne delovne organiza- 
r svoji zmogljivosti poleg- cije.

Kmetijska dejavnost se raz
vija sorazmerno dobro. Eko
nomija na Ostenku delno 
oskrbuje mesto z mlekom in 
mesom. Letno da na trg 100 
tisoč litrov mleka in 40.000- 
kilogramov mesa, pospeševa
la pa bo tudi sadjarstvo.

Cestni promet se je v pri
merjavi s prejšnjimi leti iz
boljšal. Medkrajevne cestno
prometne zveze so ugodne. 
Problemi cestnega prometa 
so predvsem v slabo ureje
nih cestah, zato bo potrebno 
v prihodnje vložiti več sred
stev, če si želimo boljšo po
vezavo z ostalimi kraji v Slo 
veniji. Z gradnjo Zasavske 
ceste bo urejena povezava 
mesta Trbovelj s Celjem in 
Ljubljano.

"Promet v trgovini se veča 
vzporedno z osebnimi dohod 
ki. Promet povečujejo iz le
ta v leto predvsem Velebla
govnica, samopostrežne trgo
vine, »Vitaminka« in druge 
industrijske poslovalnice. Ve 
lebiagovnica krije potrebe 
prebivalcev. Promet v trgovi
ni je znašal leta 1956 preko 
1349 milijonov dinarjev, le
tošnje leto pa bo po oceni 
dosežen preko 3308 milijonov 
dinarjev ali za 145 odstotkov 
več. Vseh prodajaln je na ob
močju občine 93. Naj večji 
promet je v prodajalnah z 
neprehrambenimi predmeti 
in sicer v višini- 2031 milijo
nov dinarjev. Prehrambenih 
artiklov se Je povprečno let
no prodalo za 1276 milijonov 
dinarjev. Večina prodajaln je 
specializiranih.

Gostinstvo in turizem je v 
letošnjem letu ustvarilo za 
670 odstotkov več prometa 
kot pred sedmimi leti. Go

stinske kapacitete niso zado
voljive. Ta problem bo rešen 
z gradnjo novega hotela. Tu
rizem se v občini močno raz
vija. Pri. plan Inskih postojan
kah: Mrzlica, Kum, Vrhe in 
Partizanski vrh — so se ka
pacitete močno povečale. Pla
ninske postojanke so dnevno 
dobro oskrbovane.

INVESTICIJE V LETIH
1956-1953
V obdobju 1956—1963 se je 

povprečno letno porabilo in
vesticijskih sredstev v višini 
1900 milijonov dinarjev ali 
skupno v sedmih letih 15.925 
milijonov dinarjev. Od pov
prečnih letnih investicij se je 
potrošilo:

Investicije milijon 
din •/.

Za gospodarstvo
Za družbeni

1.464 73

standard 526 27
Skupaj občina 1.990 100
Od tega za 
— gradbena dela 815 41
— opremo in ostalo 1.175 59

Od skupnih investicijskih 
sredstev se je porabilo 30 od
stotkov za družbeni standard, 
ali več kot pol milijarde di
narjev letno.

V prihodnjih letih pričaku
jemo živahnejšo investicijsko 
dejavnost, predvsem v novo
gradnjah — Elektrarna II, 
Tovarna polprevodnikov, Ti
ka, Cementarna in Rudnik 
T rbovl je-Hrastnik.

INVESTICIJE
V DRUŽBENEM
STANDARDU

V družbeni standard je bilo 
investiranih 6 milijard dinar
jev, ali povprečno letno 500 
milijonov dinarjev. S temi 
sredstvi so se obnavljali in 
gradili objekti družbenega 
standarda. Zgradil se Je eden 
izmed največjih kulturnih 
domov »Delavski dom« z iz
redno lepo gledališko in ki
no dvorano, kulturni domovi 
v Zasavju in Trbovlje II, let
no in zimsko kopališče, razna 
športna igrišča — nogomet
na, košarkarska in druga, 
obnovil se je gasilski dom in 
za gasilstvo nabavilo novo 
opremo — gasilski avtomobi

li. Obnovile so se ceste: od 
železniške postaje do Dim
nika, od restavracije do Ko
lonije 1. maja m druge Zgra
dili smo tudi novo otroško 
bolnico, ki ima 60 bolniških 
postelj. Ogromno investicij ie 
bilo porabljenih za urejeva
nje vodovoda in kanalizacije. 
Popolnoma na novo se je ob
novila električna cestna raz
svetljava z živpsrebrno svet
lobo. Urejeni so bili parki v 
mestu. Zgrajeni so bili tudi 
novi poslovni prostori za PTT 
in Narodno banko, osnovno 
šolo Tončke Čečeve, obnovili 
pa smo tudi osnovno šolo 
Ivana Cankarja in osnovno 
šolo Alojza Hohkrauta. .V tem 
obdobju se je ustanovilo več 
srednjih in strokovnih šol. 
Ekonomska srednja šola 'e 
dobila svoje prostore v gim
naziji, katere stavba se je 
adaptirala. Tehnični srednji 
šoli se je zgradilo nove šol
ske prostore. Letno se je 
zgradilo preko 100 udobnih 
stanovanj. To je le nekaj 
osnovnih pokazateljev razvo
ja družbenega standarda.

OSEBNI STANDARD
Tudi osebni standard se je 

v petnajstih letih dvignil. Kot 
je naraščala proizvodnja, ta
ko so naraščali tudi osebni 
dohodki. Skoraj vsaka druži
na Ima danes radijski spre
jemnik, boljše življenjske po
goje, večina ima tudi boljša 
stanovanja, razna prevozna 
sredstva itn., vendar pa fi
nančne možnosti ne moreio 
zadovoljiti vseh potreb in že
lja naših občanov.

GRADNJA STANOVANJ
Stanovanjska graditev le 

ena izmed najbolj kritičnih 
dejavnosti v občini Trbovlje. 
Kljub temu, da se zgradi pov
prečno letno preko 100 novih 
stanovanj, je za občino še 
premalo, ker se na drugi stra
ni rušijo neuporabna stano
vanja (na Dobrni) približno 
preko 20 letno, to se pravi, 
da je dejansko vsako leto več 
Ie 80 novih stanovanj. V sed
mih letih se je zgradilo pre
ko 830 novih stanovanj, Na 
100 kvadratnih metrov stano
vanjske površine odpade 8 
prebivalcev. Stanja stanovanj
skega fonda je naslednje;

1956 1963
Indeks

1963^
1956

število stanovanj 
Površina stanovanj

4.351
176.917

5.188
221.458

122
125

TRBOVELJSKI RUDARJI Dri delu v Jami

V sedmih letih se Je pove
čalo število stanovanj za 22 
odstotkov. Povečanje števila 
stanovanj ne zadovoljuje da
našnje potrebe. Pri novograd
nji stanovanj se Izboljšuje le 
stanovanjska ureditev, t. J. 
udobnost in povečanje stano
vanjske površine na enega 
orebivalca.

Povprečno letno se porabi 
za gradnjo stanovanj 313 mi
lijonov dinarjev, oziroma se 
je v sedmih letih porabilo 2,6 
milijarde dinarjev. V zadnjih 
letih se Izgradnja stanovanj 
močno pospešuje, a kljub te
mu zaostaja za potrebami.

(Nadaljevanje na 20. str.)
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Gospodarski in družbeni razvoj 
občine Trbovlje
(Nadaljevanje iz 19. strani)

KOMUNALNA
DEJAVNOST

Komunalna dejavnost se je 
na območju občine razvijala 
v skladu z razpoložljivimi fi
nančnimi sredstvi. Komunala 
je uspešno Izvajala komunal
na dela in skrbela za red in 
čistočo mesta. Organizirala je 
odvoz smeti, urejevala mest
ne parke, popravljala ceste, 
vodovode, kanalizacijo, kopa
lišče In drugo. Za vsa ta de
la se je porabilo mnogo sred
stev. Dolžina glavnih vodovo
dov se Je povečala za 1500 m: 
danes meri glavni vodovod 
36.000 metrov. Skoraj vse hi
še imajo napeljano elektri
ko v stanovanja, dočim 
pred sedmimi leti še ni ime- 
električne napeljave 300 

1. Kapacitete kopalnic so 
tale na nivoju leta 1956. V 
lem obdobju je bilo zgraje
nih in rekonstruiranih 66.674 
metrov cest. Največ Je maka
damskih cest.

V prihodnjih letih se pred
videva gradnja novega vodo
voda, ki bo imel enkrat večjo 
kapaciteto.

ŠPORTNA DEJAVNOST
Velik napredek je bil dose

žen v šolstvu, kulturi in pro
sveti. Trenutno obstoja 6 
čportnih in 2 planinski dru
štvi. V teh društvih je včla
njenih 4.140 članov, člani teh 
društev se lahko vadijo in iz
življajo v športu, v telovad
nici, plavalnem bazenu, v no
vozgrajenem rekreacijskem 
kopališču, na dveh nogomet
nih igriščih, na igriščih za 
košarko ter na dveh keglji
ščih. Planinska društva Ima
jo v oskrbi 4 planinske do
move, ki so oddaljeni od me
sta od ene do treh ur zmer
ne hoje. Primemo za rekre
acijo.

ŠOLSTVO IN KULTURA
šolstvo se Je v zadnjih le

tih močno razvilo. Na območ
ju občine Trbovlje obstoja 12 
tol in sicer: 6 osnovnih, 3 
trcdnjc (tehniška, ekonom

ska, gimnazija), 1 posebna, gj 
1 glasbena in industrijsko-ko- 
vlnarska šola. Skupno je vpl- !!! 
sanih v teh šolah 3560 učen- IB 
cev in dijakov. Od tega jih g| 
je v srednjih šolah 649.'Učni gjj 
uspehi v šolah so zadovoljivi. jf= 
Skupna površina učilnic zna- =( 
ša 7612 kvadratnih metrov, g| 
ali za 3963 kvadratnih metrov 
več kot !eta 1956. Površina g§g 
učilnic se je povečala v osnov- §§ 
nih in srednjih šolah, število jj=?: 
učnega kadra se je povečalo gj| 
od leta 1956 za 43, tako ima- 
mo danes 125 učiteljev; stro- §§g| 
kovnih in predmetnih učite- ==L 
ljev ter profesorjev. Kljub =§= 
izrednemu napredku v šol- Bi 
stvu, predvsem v gradnji šol, gg 
še vedno primanjkuje učil- ■ = 
nlc. Srednje šole morajo ime- 
ti dopoldanski in popoldan- == 
skl pouk. Z gradnjo še ene ==I 
srednje šole, z določeno ka- ==j 
paciteto razredov, bi bil ta =E3 
problem rešen.

Na območju komune Tr- 
bo vi je obstoja 5 gledališč ln HM 
3 kinematografi. Kapacitete gjg; 
kinematografov so za 1150 §g 
ljudi. §H

ZDRAVSTVO IN
SOCIALNO VARSTVO

* ^
Število ambulant se je v = 

primerjavi z letom 1956 neko- == 
liko povečalo. Danes je vseh 
ambulant 13. Vseh edravni- §g| 
kov v občini je 10, pole* teh 
je še določeno štev. stažistov l== 
in 36 ostalega zdravstvenega 
kadra. Problemi se pojavlja- š 
jo v ambulantah, kjer pri- 
manjkuje zdravnikov specia- == 
listov. Najbolj občutno po- s= 
manjkanje je v zobnih am- == 
bulantah, kjer ni dovolj zo- 
bozdravnikov.

število upokojencev znaša 
2575, od teh je starostnih g? 
1353, Invalidskih 871 in 351 m 
družinskih.

S
PREBIVALSTVO
Na območju občine Trbov- f= 

lje prebiva 18.118 prebivalcev. §g|| 
od teh je 51,7 odstotka zapo- m 
slenlh in 483 odstotka vzdr- Br 
ževanih. Porast prebivalstva | 
ni visok. Stanje prebivalstva i 
je naslednje:

Za dan Republike — 29. november in 20-Ietnico II. zasedanja AVNOJ 
čestitajo vsem občanom Trbovelj in delovnim ljudem širom po Jugo
slaviji želeč jim še nadaljnjih uspehov

Občinska skupščina 
in vse družbeno politične 
organizacije občine Trbovlje
ter kolektivi delovnih organizacij:

Rudnik rjavega premoga 
Trbovlje - Hrastnik

Termoelektrarna Trbovlje

Cementarna Trbovlje

Strojna tovarna Trbovlje

Poslovno združenje »RUDIS« 
Trbovlje

Komunalni zavod za socialno 
zavarovanje Trbovlje

Investicijski biro Trbovlje

»Elektro Ljubljana«, poslovna 
enota Trbovlje

Mehanika Trbovlje

»Meso« Trbovlje

Mctalija Trbovlje

Podjetje za PTT promet 
Trbovlje

Splošno gradbena podjetje 
»Zasavje« Trbovlje

Tovarna pohištva Trbovlje

Trgovsko podjetje »Prvi junij« 
Trbovlje

Zavod za zaposlovanje 
delavcev Trbovlje

Delavska univerza Trbovlje

Gostinsko podjetje »Rudar« 
Trbovlje

Krojaštvo in šiviljstvo Trbovlje

Lekarna Trbovlje

Svet Svobod in prosvetnih 
društev občine Trbovlje

Zavarovalnica Trbovlje

Trgovsko podjetje »Vitaminka« 
Trbovlje

Zavod za zaposlovanje 
invalidnih in drugih oseb 
»TIKA« Trbovlje

Zlatarstvo Trbovlje

I
■
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J963 ,ctnl 
—ujčz P°rast 

1956 v*/»

SKUPAJ 15.488 18.118 117 1.0
Od tega: moški 7.646 8.718 114 . 0,9

ženske z 7.842 9.400 120 1,2
Aktivnih prebivalcev 7.680 9.352 122 1.3

Od skupnega števila prebl- prebivalcev, ki so stari nad

GRADNJA NOVE TOVARNE POLPREVODNIKOV v Trbovljah dobro napreduje

valcev Je nekaj več kot 4 od
stotke kmečkega, 96 odstot- 
kov pa je Industrijskega, ru
darskega in ostalega prebi
valstva. Od vzdrževanih Je 
največ prebivalcev ženskega 
spola. Starostna struktura 
prebivalstva se je močno 
dvignila. Danes imamo 1300

65 let, dočim jih Je bilo leta 
1948 izpod 900 oseb. Zelo se 
povečuje število dvo In tri
članske, dočim so veččlanske 
družine v padcu. V občini 
Trbovlje je skupno 5627 go
spodinjstev ali za 1327 več 
kot leta 1948.
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Zapisi iz Hrastnika
Hrastničani! Za nami je obdobje, ki je našlo odmev v slehernemu izmed 

nas, tako v naši hrastniški dolini, kot v stotine in tisoče drugih krajev, po 
vsej naši domovini. To obdobje zadnjih osemnajstih let, ta vsestranska raz
gibanost, kažeta ,in opozarjata na izredno veliko zavest slehernega človeka 
naše domovine.

Iz leta v leto smo sc znova lahko prepričevali v izredno visoko zavest 
našega delovnega človeka, našega rudarja, kemičarja, steklarja, gradbinca, 
ki jo je potrebno še naprej negovati in utrjevati!

Rezultati gospodarjenja

Aktualna razmišljanja
Tudi v Hrastniku se v delovnih organizacijah in v oho. 

skupščini marljivo ukvarjajo z delom pri izdelavi 7-letnega 
perspektivnega piana. Enako pa je v teku planiranje za 
naslednje Jeto In priprave za sprejem družbenega plana 1964. 
Ravno v tem času je tudi občinski komite ZKS Hrastnik 
sprejel svoj delovni program, ki ga sedaj obravnavajo ko
munisti v vsej občini.

Iz materialov seje občinskega komiteja ZKS ob obrav
navi programa smo povzeli nekatere misli iz razprave, ki se 
nam zdijo pomembne, da je prav, če z njimi seznanimo 
širši krog občanov.

Občinska skupščina Hrastnik je na svoji zadnji seji obrav
navala analizo izpolnitve druž. plana za preteklo obdobje in 
ocenila predvideno realizacijo do konca leta. Rezultati ce
lotnega gospodarstva so relativno zelo ugodni, kar je v 
precejšnji meri pripisati velikim prizadevanjem delovnih 
kolektivov, svoj delež pri tem pa imajo nedvomno tudi 
nekateri ostali činitelji, ki so neposredno vplivali na pove- 
čanost proizvodnje. V primerjavi z istim obdobjem pretek
lega leta je porasel celotni dohodek za 27,8%, pri tem pa se 
je število zaposlenih zmanjšalo za 1,9% in se giblje za 4,1% 
nad planskim predvidevanjem.

izkoriščene, zato čestokrat ni 
mogoče pravočasno odprem- 
ljati blaga za domače in tuje 
tržišče, kar pa končno vpliva 
na proizvodnjo. Tako stanje 
nas sili na nujno cestno po
vezavo navzven, vsekakor pa 
bo najugodnejša povezava po 
zasavski cesti do Ljubljane 
in Krškega. Pri tem računa
mo, da bi lahko od letne do- 
preme in odpreme blaga v 
Hrastnik, ki znaša ca 200 ti
soč ton, razbremenili železni
co za 30 % in s tem zago
tovili nemoteno obratovanje. 
V slučaju, da se gradnja Za
savske ceste zavleče za ne
kaj let, bomo,primorani iska-

Precej neugodni pa so re
zultati prikaza čistega do
hodka in sredstev za sklade.
Pri tem je upoštevati, da 
ima obstoječa industrija sko
raj vse svoje proizvode pod 
kontrolo cen, bistveno vpli
vajo na dosežen dohodek 
tudi povišane cene osnovnih 
surovin. Tudi ostale panoge 
gospodarstva Izven industri
je in rudarstva dosegajo lepe 
rezultate, zlasti v obrti i" 
trgovini na drobno.

Planske naloge izvoza bodo 
v okvira gospodarstva znat
no presežene, pri tem pa je 
upoštevati nekatere bistvene 
elemente, ki so zavirali še 
večji izvoz, zlasti v Steklarni 
Hrastnik. Pri tem je mišlje
na slaba .kvaliteta osnovnih 
surovin (peska), predvsem 
pa prometne zmogljivosti do- 
preme in odpreme blaga in 
pomanjkanje železniških va
gonov.

Upoštevajoč, da Je povezan 
Hrastnik s sorazmerno moč
no razvito Industrijo navzven 
v redu samo z železnico, pa 
je dostop s cestnimi pro
metnimi sredstvi skoraj ne
mogoč. Dejstvo je, da se ka
mionski promet drugod po 
državi zelo naglo razvija, ka
terega pa Hrastnik ne more 
koristiti, čeprav je v marsi
čem ugodnejši za dovoz su
rovin, kakor tudi odvoz fi
nalnih izdelkov.

V zadnjili letih se je pro
izvodnja tako razmahnila, da 
bi samo za odvoz rabili pre- 

. ko 3000 G in 1600 R vagonov.
Obstoječe nakladalne, raz- 
kladalnc ter ranžirne zmog
ljivosti hrastnlške tovorne

postaje so do maksimuma PRI DELU v »Sijaju«

ti rešitve v povezavi Hrast
nika v drugo smer.

Struktura industrijske de
javnosti in proizvodnje v 
Hrastniku, ki je interesantna 
za domače in zunanje trži
šče) bo nujno pogojena z na
daljnjim vlaganjem v naše 
investicije.

Prehod* na povečano koli
činsko proizvodnjo in boljšo 
kvaliteto premoga v obeh 
obratih na območju naše ob
čine je vezan z dvema mo- 
m 'atoma. V to povečano 
proizvodnjo je .treba vložiti 
določena sredstva za moder
nizacijo in prldobivalne stro
je'ter mehanizacijo transpor
ta do separacije v Trbovljah, 
katere gradnja je predpogoj 
za ustvaritev perspektivnega 
p rog »a m a proizvodnje, ki naj 
bi v sklopu celotnega pod
jetja dosegla v letu 1970 
1,200.000 ton.

Dosedaj vložena sredstva v 
proizvodnji nekovin so zbu
dila Interes na domačem in 

(Nad. na 22. strani)

Brez dvoma, da tako — kot 
povsod — tudi v Hrastniku 
zavira hitrejši razvoj neenot
nost v pogledu konceptov raz
vaja podjetij in komune. 
Včasih imamo občutek, da 
obstoja »ljubosumje« med 
podjetji, med vodilnimi ka
dri, tehnično inteligenco. Že 
večkrat je bilo govorjeno o 
družbenih posledicah, ki jih 
perspektiva prinaša. Nakaza
no je bilo vprašanje brezpo
selnosti. O tem je vredno 
razmišljati, ker že sedaj 
7-letni perspektivni piani 
predvidevajo zmanjševanje 
delovne sile tako v Steklarni, 
kot na Rudniku, v Kemični 
tovarni in drugje. Prav je, 
da se poudari potreba po 
razvoju terciarne dejavnosti, 
vendar je dvomiti, da bi še 
tako razvita terciarna dejav
nost lahko zaposlila vso de
lovno silo. Zato je nujno 
razmišljati o novi industriji, 
o takšni, ki bo lahko zaposli
la odvečno delovno silo. V 
tem pogledu "je treba nuditi 
pomoč manjšim podjetjem v 
njihovem razvoju. Večja pod
jetja bi morala do tega po

kazati več razumevanja.
Komunisti se bomo morali 

v bodoče tudi bolj organizl- 
rano/ boriti za enotna stali
šča. Prav je, da se razvija 
demokracija ko sc pogovar
jamo o posameznih vpraša
njih, najodločneje pa bo tre
ba ukrepati proti tistim, kt 
se skupnih dogovorov v prak- • 
sl ne bodo držali. Le ener
gični ukrepi proti kršilcem 
enotnosti lahko povečajo 
dinamiko razvoja. S tem je 
treba seznaniti vse komuni
ste, da bo mogoče od njih 
zahtevati takšno delo. Do 
ključnih problemov bodočega 
razvoja Hrastnika je treba 
doseči popolno enotnost. Da
nes pa je sto najrazličnejših 
stališč že med komunisti sa
mimi, tako da je potem 
težko govoriti o enotnosti. 
Stare tradicije, različna 
mentaliteta ljudi, vplivi In 
vse ostalo se mora podrediti 
naprednemu In enotnemu 
razvoju. Ce bomo delali tako, 
potem bodo večji uspehi pri 
sodelovanju med kolektivi, 
pri združevanju sredstev, pri 
investicijski politiki, prt 
gradnjah družbenega stan
darda Itd. V teh pogledih je 
bilo doslej največ neenotno
sti. Komunisti ln vsi ostali 
državljani se morajo vpraša
ti, kdo Ima koristi od ne
enotnosti, od svojeglavih 
politik? Brez dvoma da tu 
odgovor ni mogoč. Zelo ja
sno pa Je, komu to škoduje. 
V tem pogledu tudi ni mož
no kompromisarstvo, pač pa 
samo združitev vseli sil v 
borbi za najnaprednejše per
spektive. Predvsem komuni
sti, ki delajo v občinski 
skupščini, naj razmislijo o 
teh problemih ker je od njih 
v mnogočem odvisen bodoči 
tempo razvoja hrastnlške do
line.

Prav gotovo so člani občin
skega komiteja ZKS to pot 
načeli eno izmed zanimiv ih in 
delikatnih vprašanj, ki zahte
vajo politično presojo najšir
ših krogov vseh Hrastniča
nov.

Janez Zahraslnik 
. sekretar občinske

ga komiteja ZK ,

naši dosežki naši dosežki naši dosežki
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ReznMati Občan v občini
u

da^cnja
(Nad. z 21. strani) 

z; nanjem tržišču v taki meri, 
da obstoječe kapacitete ne 
morejo zadostiti pavpraševa- 
nju. Konjunkturo in renta
bilnost te proizvodije velja 
s stališča splošnih gospodar
skih interesov in interesov 
občine ter podjetja izkoristi
ti s tem, da se z dodatnimi 
Investicijami omogoči usme
ritev v povečanje proizvod
nje razsvetljavnega stekla in 
uvedbo proizvodnje droba"; 
ambalaže na avtomatih. S 
tem načinom ahko Steklar
na Hrastnik podvoji svoj 
izvoz, ki pa je že sedaj zelo 
visok. .

Izvršena rekonstrukcija v 
kemični proizvodnji je ustva
rila veliko proizvodnjo ba
zičnih kemičnih artiklov na 
sodobnih napravah in moder
nem tehnološkem postopku. 
Investicija, ki je bila izvede
na prvenstveno z namehom, 
da se prepreči uvoz tovrst
nih artiklov, pokriva vse do
mače potrebe in omogoča 
izvoz precejšnjih količin pro
izvodov. Tu velja v perspek
tivi vlagat] sredstva v smeri 
fincliz clje obstoječe bazične 
proizvodnje ob istočasnem 
njenem povečanju, da se po
krijejo potrebe na domačem 
tržišču, Hnalizirani proizvodi 
pa preusmerijo na izvoz.

Skladno z razvojem indu
strije se razvijajo tudi osta
le gospodarske in negospo
darske delavnosti. Delovna 
sila se je od leta 1956 dvig
nila za 41 •/<>, predvsem v 
obrti in zaradi rekonstruk
cije industrije. Pri urejanju 
tega vprašanja predstavlja 
velik problem dnevni prevoz 
kvalificirane in nekvalificira
ne delovne sile (ca 400) Iz 
drugih občin, ker v občini ni 
na razpolago zadostno šte
vilo sta-.ovanj, da bi se lah
ko ta delovna sila nastanila 
v kraju zaposlitve.

Podatki o stanovanjski po
vršini, ki odpade na zaposle
nega v občini, nam kažejo 
s'alr.0 uoadanje, kar je po
sledica d!na:n'čne rasti pro
izvodnje In zaposlenih. Isto
časno oa govore o pomanj
kanju sredstev za stanovanj
sko gradnjo.

Za te In ostale probleme, 
ki se pojavljajo v okviru ce
lotnega gospodarstva občine, 
pa bomo morali najti rešitev 
v okviru 7-lelneja perspek
tivnega programa razvoja 
občine Hraz.tnlk.

Milan Babič, predsednik
občinske skupščine

(Nekaj uvodnih misli pred 
obravnavo osnutka novega 
statuta občine Hrastnik).

Neposredna udeležuj občana 
v samoupravi občine izstopa 
kot osrednje vprašanje, ki ga 
moramo v občinskem in dru
gih statutih kar najbolj kon
kretizirati.

Organizacija SZDL je dolž
na, da daje poudarek razvoju 
demokratičnih političnih od
nosov, ki človeku omogočajo, 
da kot delavec in občan nepo
sredno upravlja družbene 
zadeve, svobodno voli svoje 
predstavnike v organe druž
beno političnih skupnosti, da
je pobude in ocenjuje delo 
organov z odgovornostjo člo
veka in občana, prosto izpo
veduje svoje mnenje in se 
zavestno bori proti vsem ne
gativnim pojavom v družbe
nih odnosih.

Vsled tega nujno slona v 
ospredje vprašanje neposred
ne udeležbe občana v samo
upravi občine, kar moramo 
v občinskem, kakor tudi v 
drugih statutih najbolj kon
kretizirati.

Statut občine naj torej gm 
vori o konkretnih oblikah 
neposredne udeležbe občanov 
v samoupravi. Ena od teh 
najvažnejših oblik je prav go
tovo zbor volivcev — obča
nov. V statutu naj/bo tudi 
točno določen termin, ali je 
zbor volivcev ail zbor obča
nov.

V praksi prihaja večkrat 
do določenih razlik v termi
nologiji imenovanja zbor ob
čanov oz. ' zbor volivcev in 
zf?or volivcev delovnih skup
nosti. Republiška utava tega

termina posebej ne omenja 
in gi/.ori le o zborih obča
nov.

Da bi bili zbori volivcev 
oz. občanov uspešni, moramo 
rešiti vprašanje prenatrpano
sti dnevnih redov, ker s tem 
zbori občanov zgubljajo na 
vemo, da se sestanejo zbori 
kvaliteti. Iz prakse namreč 
volivcev le 2 do 4 krat letno 
in imajo obširne dnevne rede, 
kjer se le površno pregleda 
že vnaprej pripravljen ma
terial, vprašanje pa je, če je 
še ta dobro pripravljen.

S tem v zvezi se postavlja 
vprašanje, ali so zbori obča
nov in zbori delovnih skup
nosti edina oblika neposredne 
udeležbe in odločanja obča
nov. Mislim, da bi morali 
naloge zborov osredotočiti na 
najvažnejša vprašanja občine, 
kjer bi ljudje najbolj stvar
no občutili, da sami odločajo, 
nc pa de so ie hvaležni poslu
šalci poročevalca.

Občinska skupščina in nje
ni organi bi morali. večkrat 
poročati o svojem delu zbo
rom občanov, če bi le ti do
sledno izvajali svoje nalege, 
bi ti zbori občanov morali bi
ti zelo pogosti. Prav zaradi 
tega sc bomo morali po. lu- 
ževatl še drugih oblik za ob
veščanje občanov, kot so: 
lokalni tisk — Glas komune, 
razni bilteni in informacije 
itd.

V praksi se tudi kaže, da 
se istočasno obravnavajo iste 
zadeve na krajevnih skup
nostih kot na krajevnih orga
nizacijah SZDL oz. na zborih 
občanov l?i lahko bil tudi 
sestanek, sekcije oz. tribune

SZDL, ali sestanek podružni
ce SZDL, kjer se lahko dose
že prav isti namen.

S tem bi zbore občanov 
kvalitetno dvignili in jih skli
cevali predvsem takrat, ko 
se odloča o neki važni zadevi.

Na sekcijah ali tribunah 
SZDL, kakor bi jih pač ime
novali, pa bi lahko obravna- 
II vprašanje po dejavnostih, 
npr.: o gospodarstvu, zdrav
stvu, šolstvu, telesni vzgoji, 
kulturi itd., kjer bi zadeve 
obravnavali tisti občani, ki 
jih ta področja najbolj zani
majo oz. so zanje neposredno 
zainteresirani.

Druga stvar, ki bi jo morati 
zagotoviti v statutu, je vpra
šanje izvrševanja sklepov zbo
rov občanov in delovnih or
ganizacij, ker. prav to občani 
največ pričakujejo. Potrebno 
bi bilo na posamezna vpra
šanja takoj odgovoriti cz. jih 
raztolmačiti. Ti odgovori se 
lahko dajo takoj tudi preko 
drugih oblik obveščanja, ne 
pa š;!e na naslednjem zbeni 
občanov'. V dosedanji praksi 
to trr’a tudi-več kot tri me
sec.', tako, da že tačas stvari 
zastarajo. Zato moremo do
biti boljše — hitrejše rešitve, 
ker se v tem odraža odnos 
do občana in njegeve vloge 
v samoupravi.

V želji, da se izboljša kva
liteta zborov občanov In zbo
rov delovnih organizacij, pa 
je treba izboljšati tudi poslo
vanje samih zborov. Osnutek 
statuta občine Hrastnik pred
videva stalna delovna pred
sedstva, ki bi jih naj volili 
za dobo enega leta. Prcdsed- 
ništvo naj bi skrbelo za nc-

lli§py

POTROŠNIŠKI CENTER bodo uredili Hrastničani v Zgornjem Hrastniku

moten potek zborov občanov 
in za izpolnjevanje določb 
statuta, ki določa potek zbora 
občanov. Torej bi skrbelo za 
dostavo sklepov in predlogov 
občinski skupščini, za čim
prejšnje odgovore, koordina- 
cijd sklicevanja zborov med 
občinsko skupščino in orga
nizacijo SZDL in krajevno 
skupnostjo itd.

S tem v zvezi je važno pro
učiti in določiti območja zbo
rov. Zbori naj bi se sklicevali 
za taka območja, da bi lahko 
prišlo čimveč občanov in da 
bi imeli tudi možnost čim- 
širše obravnave. Ni torej nuj
no, da zbor občanov izenači
mo z volilno enoto, ampak je 
istih več v eni volilni enoti, 
odvisno od raztresenosti te
rena. Prav tako to velja za 
zbore občanov delovnih orga
nizacij; tudi tu je stremeti 
za lent, da bi vsaka delovna 
organizacija imela svoj zbor.

Za neposredno udeležbo ob
čanov v družbenem uprav
ljanju in samoupravljanju so 
poleg zborov občanov še dru
ge oblike. To so tudi zbori 
stanovalcev, ki upravljajo s 
stanovanjskimi h!$an>*, nada
lje hišni sveti, ki združujejo 
številne občane, ki neposred
no upravljajo s stvarmi, ki 
jih najbolj živo občutijo. Iz
rednega pomena v nadalj
njem procesu samouprave 
občanov so krajevne skupno
sti, ki imajo tudi pravico 
sklica zborov občanov. Svet 
krajevne skupnosti pa je naj
višja -oblika krajevne samo
uprave. ^

Udeležba občanov v občin
ski samoupravi je torej v no
vih pogojih Izredno pomemb
na. če v občlnsk-h organih 
sodelujejo občani in če je 
naš cilj člmvečja udeležba 
občanov, potem je naša nalo
ga, da skrbimo za čimvečjo 
menjavo članov teh organov, 
da se istih čimveč zvrsti v 
tej neposredni samoupravi. 
V statutu pa naj bo lasno 
napisano, da je vsak občan 
dolžan vestno opravljati jav
no ali drugo družbeno funk
cijo (66. člen zvezne Ustave), 
da je tudi osebno odgovoren, 
da Je to dolžnost, ne pa sa
mo pravica.

Martin Klinar, 
predsednik občinskega 

odbora SZDL

naši dosežki naši dosežki naši dosežki
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Mladi o perspektivah
Tako so te dni na konfe

renci aktivov Zveze mladine 
v hrastniški občini razprav
ljali mladinci in mladinke.

Nedvomno so se ob tej 
priložnosti dotaknili cele vr
ste vprašanj razvoja gospodar
stva v komuni, zlasti pa so 
posegali po vprašanjih proiz
vodne problematike in tako 
'izražali želje po lastnem na
predovanju, kar potrjuje dej
stvo, da sta dvig storilnosti 
in kvaliteta pdvisna samo od 
hitrejšega usposabljanja v 
strokovnem kot ekonomskem 
pogledu.

Razvojna pot gospodarstva 
in sistema samoupravljanja 
izredno hitro in dinamično 
napreduje, pri čemer lahko 
zasledujemo neposredni in
teres mladih do spoznanj sle
herne spremembe v sistemu 
samoupravljanja, delitve, bo
ljše organizacije dela, uvaja
nje modernizacije v proizvo
dnjo in podobno. Povsod so 
ugotavljali razne pomanjklji- 
vosti, ki kažejo hitrejša 
razmišljanja in ukrepanja. 
Npr. mladinci v Steklarni so 
načeli vprašanje boljše orga
nizacije proizvodnje, usposa
bljanje mladih kadrov ozkih 
profilov, kar bi tako najhitre
je dobili ustrezno strokovno 
sposobnost za posamezna de
lovna mesta. V Komunalno 
obrtnem podjetju so razprav
ljali o sistemu izobraževanja 
in sporedno s lem o zmanj
šanju fluktuacije delovne sile 
zlasti tiste, ki se zaposli iz 
irugih bratskih republik. Mla
dinci na vasi Turje so med
drugim načeli \"prašanje per
spektive mladih v kmetijstvu 
in probleme odhajanja mla
dine v proizvodnjo. Na Rud
niku pa so postavljali, vpra
šanja uvajanje mehanizacije 
v rudniške naprave in sistem 
samoupravljanja, ki jim še 
vedno zapira večje odločanje, 
zlasti pri cenah premoga —■ 
ka ere so pod nadzorom. Zelo 
živahno pa so na konferencah 
razpravljali tudi o drugih po
dročjih, ki so vsekakor ses
tavni deli oblikovanja socia
lističnega človeka, tako o 
vprašanjih kulturnega življe
nja, športa, zabave, skratka 
rekreacije, katere možnosti 
so v Hrastniku zelo skromne.

S tem želimo opozoriti jav
nost, da je v današnjih pogo
jih in razvoju organizacija 
mladih vsekakor zelo pomem
bna. Dejstva, katere nakazu
jejo mladi, sa vsekakor od
raz hotenj in želja, katerih 
prav gotovo ni mogoče na 
enkrat reševati. Nujno pa je, 
da se mladim odpirajo še 
večje možnosti neposrednega 
sodelovanja v najrazličnejših 
ablikah družbenega upravlja
nja. Najhitrejša šola za vklju
čevanje in usposabljanje mla
dega človeka je konkretno 
delo v različnih organih

delavskega samoupravljanja, 
vključevanje v probleme raz
voja gospodarstva v komuni 
in podobno.

Zanimive so tudi te ugoto
vitve, katere so mladi iznaša
li na "konferencah, da v mno
gih primerili nočejo aktivneje 
sodelovati pri razčiščevanju 
različnih problemov proizvod
nje, ker imajo občutek, da 
se njihovi predlogi ne upo-' 
števajo kot enakovredni osta
lim, da je še vedno zakore
ninjena stara mentaliteta »mi 
— vi«.

Za formiranje zavesti mla
dega človeka je pomembno 
njegovo trenutno materialno 
stanje in družbeni položaj, 
toda še pomembnejše je za 
njega vprašanje, ali sc bo

lahko razvijal in uveljavil ter 
napredoval v službi, na stro
kovnem področju, ali si bo 
lahko v bližnji bodočnosti 
dvignil osebni standard. Za 
formiranje njegovega značaj'a 
in svetovnega pogleda pa je 
izredno pomembno, ali bo 
napredoval na podlagi svojih 
osebnih prizadevanj, pridnos
ti, sposobnosti, naprednih sta
lišč in odkritega idejnega 
boja, ali pa bo napredoval na 
podlagi zvez in poznanstev 
»stricev« m podobno.

O teh problemih so največ 
razpravljali na zadnjih kon
ferencah organizacije Zveze 
mladine v Hrastniku.

Nande Strnad 
predsednik občinskega 

komiteja ZMS

Ob dnevu republike cestitaro
OBČINSKA SKUPŠČINA IN DRUŽBENO 
POLITIČNE ORGANIZACIJE OBČINE 
HRASTNIK čestitajo za 29. november — dan 
Republike in 20-letnico II. zasedanja AVNOJ 
in želijo občanom in delovnim ljudem Ju
goslavije še nadaljnjih uspehov pri graditvi 
nove domovine.

Čestitkam se pridružujejo delovni 
kolektivi:

STEKLARNA HRASTNIK 
TOVARNA KEMIČNIH IZDELKOV 

HRASTNIK
KOMUNALNO OBRTNO PODJETJE 

»KOP« HRASTNIK 
SPLOŠNO GRADBENO PODJETJE 

HRASTNIK
ZAVOD ZA ZAPOSLOVANJE DELAVCEV 

HRASTNIK
SPLOŠNO TRGOVSKO PODJETJE 
HRASTNIK
GOSTINSTVO »JELKA« HRASTNIK 
»MESO« HRASTNIK 
SPLOŠNO TRGOVSKO PODJETJE DOL 
ZAVOD ZA STANOVANJSKO IZGRADNJO

HRASTNIK

OB ODKRITJU SPOMINSKE PLOŠČE na šoli Ivana Can- „ 
karja v Hrastniku 1. II. 1963

0 decentralizaciji samoupravljanja
Nesporno lahko ugotovi- nja na obratne DS. V glav- 

mo, da so kolektivi na po- nem se mnogo govori o do- 
dročju hrastniške komune centralizaciji, delajo se poiz- 
pri razvijanju decentralizaci- kusi, ni pa odločnega kursa, 
je delavskega samoupravlja- da se prekine s »cincanjem« 
nja v zadnjem času napravili in gre smelo na čimbolj po
korah naprej. Vendar pa se polno decentralizacijo uprav- 
pri prenašanju pristojnosti Ijanja z vsemi materialnimi 
iz centralnih organov na niž- in političnimi posledicami, 
je pojavljajo nekateri pro-. Važen činitelj, ki onemogo- 
biemi, o katerih bodo mora- en plodno delo samouprav 
fc subjektivne sile v podjet- nih organov, je zelo. nizka 
jih voditi več računa. družbenoekonomska izobraz-

Na podlagi ocene in analize ba elanov naših kolektivov v 
dosedanjega razvoja samo- gospodarskih organizacijah, 
upravljanja v posamez.nin To dejstvo povzroča, da pri- 
kolektivih jc mogoče ugoto- mnogokrat do avtomatič- 
viti da osrednji delavski nega glasovanja o stvareh, kj. 

‘sveti še nekako pozitivno Jih v tem ali onem samo- 
razpravljajo in rešujejo pro- upravnem organu večina čla- 
bleme, medtem ko obratni nov nc razume in ne pozna, 
delavski sveti v naših gospo- Zaradi tega nastopajo včasih 
darskih* organizacijah ne od- mct^ člani samoupravnih or- 
igravajo vloge neposrednega ganov^ različna pojmovanja, 
upravljavca. Sicer je težko tolmačenja in stališča, ki po
dati ■ oceno stanja obratnih vzročajo nejasnosti do neka- 
DS, ker ti pravzaprav še niti terih pomembnih ekonom 
niso.prav zaživeli in so več skih, finančnih in političnih 
ali manj še v razvojni fazi. vprašanj,- 
Precejšnja ovira za hitrejše . Subjektivni činitelji. v pod 
razvijanje obratnih DS pa jc J^tjih bodo morali brez <Tvo 
dejstvo, da je v stvari malo ™ zastaviti več naporov zn 
narejenega v smeri dejanske- dvig splošne m družbeno 
ga prenosa funkcij upravlja- ekonomske vzgoje prorzva,

jalcev, kajti pomanjkanje :rl 
predstavlja objektivno ovir* 
za njihovo družbeno uveljav 
ljanje. Akcija za dvig sploš 
ne izobrazbe naj postane sd 
stavni del boja vseh subjeti 
livnih sil za nadaljnje uvq 
ljavljanje in poglabljanje sd 
cialistične demokracije.

Brez dvoma se bodo I 
tem, da nam uspe izpopol 
niti družbeno-ekofiomsko ij 
splošno izobrazbo člapov de 
lovnih kolektivov, sprostile ' 
podjetjih nove demokratični 
sile, ki bodo konkretneje od 
ločalc v ekonomskih enotai 
in .v organih delavskega sa 
moupravljanja, ne pa se za 
dovoljevale s pravico, da s 
»obveščene« o sklepih, ki ji 
je »v njihovem imenu« spni 
jel ta ali oni organ uprai

HRASTNIK — zbori voHvcev so bUl najbolj v č

Ijanja.
Milan Rome, predse dni 
obč. sindikalnega svo<

haši naši dosežki naši dosežki
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Hrastniški razgovori
Štirje ' hrastniški proizva

jalci so prejšnji teden odgo
varjali našemu sodelavcu na 
vprašanja, ki utegnejo zani-

Stane TRUPI

mati tudi ostale občane 
Hrastnika.

Rudarja Staneta TRUPIJA
smo srečali, ko je hitel na 
sejo Rudniškega komiteja 
ZKS.

Kakšno je vaše mnenje o 
problemih rudnika?

— Pravzaprav sta oba za
savska rudnika zaradi kon
troliranih cen premoga v te
žavnem položaju, ki ovira 
perspektivni razvoj. Osnovna 
sredstva so izrabljena, fizič
ni napor je dosegel maksi
mum, osebni dohodki pa za
ostajajo. Sprostitev cen v 
določenem odstotku lahko 
po mojem mnenju edino pri
pomore k izboljšanju stanja. 
Trenutno pa je največji pro
blem velika fluktuacija delov
ne sile, ki izhaja že iz prej 
navedenih problemov.

Kako je z izpolnjevanjem 
piana?

— Plani so realno postav
ljeni in. je njihovo dosega
nj odvisno od nedeljske 
proizvodnje. Nekateri zastoji 
v proizvodnem procesu, zla
sti pa separacija, zavirajo 
večje doseganje plana.

In delavsko samoupravlja
nje?

— Brez dvoma smo napre
dovali. Mislimo o nadaljnji 
decentralizaciji, za katero pi 
je treba ustvariti tudi eko
nomske pogoje. Drug pro
blem, ki se poraja v.zvezi 
Z delavskim samoupravlja
njem, pa je prenizka druž- 
beno-ekonomska izobrazba 
upravljavcev.

■ Kaj menite o bodočem raz
voju komune?

— Včasih gledamo na ko
muno kot na »administrativ
ni forum«, ne pa kot na 
skupnost vseh sil v Hrastni
ku. Čeprav smo mnogo na
predovali menim, da se 
bomo morali v občini 
vsi zavzeti za enotno po
litiko, da bi kar najhitreje 
prišli do objektov družbene
ga standarda, pa tudi do no
vih proizvodnih kapacitet. 
Nova občinska skupščina je 
dobra in sposobna, občani 
pa bomo morali njena pri
zadevanja podpreti.

Vaše dolžnosti?
— Sem član Rudniškega 

komiteja ZK in tajnik sindi
kalne organizacije, sodelu
jem pa še v nekaterih orga
nih samoupravljanja.

Franca POGLAJNA, jam
skega kopača, ki je zaposlen 
na Rudniku od 1953. leta, 
smo srečali, ko je odhajal z 
dela.

O rudniški problematiki 
nam je dejal:

— Mnogo se piše in govori 
o tem tako, da je stvari od
več ponavljati. Razumljivo 
je, da bi sprostitev cen po-

Franc POGLAJEN

zitivno vplivala na naše skla
de, ki jih zdaj praktično ni. 
Ob večjih skladih pa bi lah
ko laže reševali probleme, ki 
se zdaj pojavljajo zaradi po
manjkanja stanovanj.

Kako je z' doseganjem pla
na?

— Največji problem je po
manjkanje delovne sile, ven
dar pa bomo z nedeljskim 
obratovanjem plan nedvom
no dosegli.

Kaj mislite o delavskem sa
moupravljanju?

— Zelo je napredovalo, ven
dar je včasih opaziti pre
majhno živahnost pri neka
terih članih kolektiva. Kar 
zadeva osrednji delavski svet 
bi bilo prav, da bi spremeni

li način volitev tako, da bi 
bili v njem delavci iz različ
nih delovnih mest, tako v ja
mi kot zunaj.

Milica KOBAL

Občinska politika?
— Rekonstruirani sta Ste

klarna in Tovarna kemičnih 
izdelkov, ustanovljena je no
va delovna organizacija »Si
jaj«, dograjena je cesta, ure
jena razsvetljava, zgrajena 
nova šola narodnega heroja 
Rajka, začenja pa se z grad
njo prepotrebnega zdravstve
nega doma. Vse to dokazuje, 
da se sredstva pametno in
vestirajo. Zdi se mi pa, da 
imamo včasih še nekaj loka- 
lizma, ker bi bilo lahko na 
razpolago še več sredstev.

Kaj Hrastnik najbolj po
trebuje?

— Kulturni dom.
In še podatke o vaši druž

beni aktivnosti?
— Sem član osrednjega de

lavskega sveta in upravnega

odbora Rudnika Trbovlje- 
Hrastnik, ter občinskega od
bora SZDL Hrastnik.
Delavka v brusilnici Steklar

ne Milka KOBAL, nam je po
vedala naslednje:

Proizvodnja?
— Večje uspehe bomo do

segli, če bomo znižali lom 
stekla in odpadek.

Mnogo bo treba storiti tu
di za boljšo organizacijo de
la, kar je predvsem stvar teh
ničnega kadra, zaostriti pa bo 
treba še odnos do dela in 
povečati odgovornost. Ob pri
zadevanju celotnega kolektiva 
bomo letni plan dosegli.

VAŠA AKTIVNOST?
— Sem član občinskega od

bora SZDL, kjer dela nikdar 
ne zmanjka. Vkliučena pa 
sem tudi v DPD Svoboda.

In načrti?
— Zdaj, "ko sem končala 

no'itično šolo. imam v na
črtu vpis tehnično šolo. Zra
ven tena pa si želim uredili 
še živi len ;e, ker n: dolgo od 
tega, od kar sem se poroči
la.

ZpnimrPo nas ie, kaj misli 
-proizvajalec Steklarne o pro- 
hVmih v nod'"etiu in o sebi. 
Obiskali smo delaven pri pi
pah Ulja SAVKOVICA.

Kako je s proizvodnim pla
nom?

— Važna naloga je zmanj
šanje odpadka, ki ga je še 
vedno preveč. Važno je tudi 
vprašanje kvalitete, ki je v 
precejšnii odvisnosti od pri
prave steklene mase. Doseda
nje planske naloge smo v 
redu izpolnili, zato pričaku
jemo, da bomo dosegli tudi 
letni plan. Kolektiv s; pri
zadeva, da bi bil plan dose

žen.

Vaša vključenost v družbe 
no političnem življenju?

— Zraven tega, da sem 
član občinskega komiteja ZK, 
ima še nekatere druge manj- 

'še dolžnosti. Dela nikdar ne 
zmanjka, prej ljudi, ki so 
pripravljeni delati.

Vaši načrti?
— želel bi se strokovno iz

popolniti, ker bo to v skla
du z osebno perspektivo in s 
perspektivo podjetja. Še na
prej bom družbeno-politično 
aktiven, ker čufim, da je to 
potrebno in vredno dslo.

Kaj mislite o politiki obči
ne?

— Zdi se mi pravilna, vča- 
. sili pa bo treba več enotnih 
mišljenj, da bi bili lahko go
spodarski ' uspehi še večji. V 
novo občinsko skupščino 
imam vse zaupanje.

Ulja SAVKOVIC

naši dosežki naši dosežki naši dosežki
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Razgibano obdobje
v Zagorju ob Savi

Razdobje zadnjih 18 - kt je bilo izredno razgi
bano tudi na področju zagorske občine in je poleg 
očitnih materialnih uspehov prineslo še izredno 
pomembne družbene spremembe, posebej še kar 
zadeva nadaljno krepitev našega komunalnega si
stema in utrjevanje vseh samoupravnih institucij. 
Organi delavskega samoupravljanja so prerasli v 
nepogrešljive elemente gospodarskega napredka, 
hkrati pa so — še posebej v zadnjem razdobju — 
zaživeli organi samoupravljanja na ostalih področ 
jih družbenega življenja nasploh.

V delavskih svetih, v svetih zdravstvenih usta 
nov, šolskih odborih in svetih delovnih kolektivov 
javne" uprave pa tudi v vseli svetih in komisijah 
občinske skupščine vključujemo danes že tako ve
liko število občanov, da funkcija'upravljanja de
jansko že prehaja neposredno na same občane, s 
čimer se približujemo osnovni zamisli in težnji 
naše družbene ureditve. S tem v zvezi že res lahko 
govorimo o dejanskem procesu odmiiunja dizave 
in formiranja svobodne družbe neposiednih pioiz* 
vajalcev.

naprav »TEVE — VAR
NOST«, ki je v drugem letu 
samostojnega delovanja, je 
premostila začetne težave 
ter se vedno uspešneje in z 
optimističnimi perspektiva
mi uveljavlja na svojem 
proizvodnem področju. Ob
čuten napredek je zabeležila 
tudi vrsta ostalih delovnih 
organizacij v zagorski občini, 
tako Industrija gradbenega 
materiala — zlasti še z obra
tom Hidrama, Lesno indus
trijsko podjetje — z uspelim 
uveljavljanjem .finalnih izdel
kov in končno tudi obrat 
sevniške konfekcije »Lisca«, 
ki si z novo proizvodnjo 
vztrajno in uspešno utira pot 
pri napredku obra'a.

Z doseženimi rezultati pa 
seveda ni mogoče biti zado
voljen, ker je prav hitrejše 
povečanje proizvodnje ter v 
zvez: s tem pridobitev novih 
proizvodnih kapacitet v po
gojili v strukturi gospodar
stva glede na možnost za

skupnim številom zaposlenih 
v občini (3.916) nizek indus
trijski potencial zagorske 
občine posebej še pri upo
števanju dejstva, da je me
hanizacija na nizki stopnji.

Iz analize razvoja celotne
ga gospodarstva zagorske 
občine od leta 1945 naprej 
izhaja, da ta razvoj izvira 
iz samo enega faktorja druž
benoekonomskega življenja, 
in sicer iz rudarstva z vsemi 
njegovimi specifičnostmi in 
značilnostmi. Prav ta' razvoj 
je vplival na celoten družbe- 
no-ekonomski razvoj zagor
ske občine. S pomočjo Rud
nika so se osnovala druga 
industrijska codjetja (TEVE 
— VARNOST«, Gradebno 
podjetje, Industrija gradbe
nega ma!er!a'a itd.), vlagala 
so se -sredstva v družbeni 
standar. Skratka: zagorski
Rudnik je bil nosilec vsega 
družbenega in ekonomskega 
razvoja v zagorski komuni, in 
sicer do tiste stopnje, ki jo

Ivi, da je rast narodnega do 
hodka" tesno povezana z viš
jo stopnjo mehanizacije, se 
pravzaprav ni mogoče čuditi 
nizkemu narodnmu dohodku, 
posebno še, ker je stopnja 
mehanizacije predvsem od
visna od razpoložljivih inve
sticijskih vlaganj (od eno
stavne in " razširjene repro
dukcije. Investicijska vlaga
nja pa so bila na poročiu 
zagorske občine v razdobju 
1945 — 1963 minimalna, saj je 
bilo investirano skupaj 457 
milijonov dinarjev investicij
skih sredstev iz splošnega in
vesticijskega sklada, republi
škega investicijskega sklada 
ter okrajnega in občinskega 
investicijskega sklada. Iz te
ga izhaja, da so se delovne 
organizacije, predvsem Rud
nik, razvijale na račun last
nih akumulacijskih sredstev. 
Zagorski Rudnik je debi: od 
leta 1945 naprej le 318 mili
jonov din investicijskih sred
stev. Zaradi tega je bil pr si-

hladaljnja afirmacija in po
glabljanje samouprave zdaj 
ne zavisi več od objektivnih 
pogojev, temveč ob subjek
tivnih teženj občanov po 
izvajanju in uveljavljanju 
pravic in dolžnosti, ki nam 
jih doseženi uspehi jamčijo, 
in ki se jih posamezniki v 
zadostni meri še ne zaveda
jo.

Z vse večjim uveljavljanjem 
samoupravljanja so pogojeni 
tudi uspehi, ki so bili dose
ženi v zadnjem obdobju na 
vseh področjih našega druž
benega življenja in, ki se od
ražajo prevsem v gospodar
ski rasti komune. To nam 
dokazuje tudi dejstvo, da 
smo v razdobju 1957 — 1963 
dosegli občuten premik druž
benega brutto produkta, ki 
je porastel od 3.974 milijo
nov din v letu 1957 na okrog 
9.i00 milijonov din v letoš
njem letu, oziroma za 13%.

Občina Zagorje ob Savi so
di po številu prebivalstva 
(15.203) in glede na proizvod
nje zmogljivosti med srednje 
razvite komune v Sloveniji. 
Število prebivalcev se je v 
primerjavi z letom 1945 po
večalo za 15%. Ce primerja
mo porast števila prebival
stva po letih opazimo rast 
vse do leta 1961, v letih 1962 
in 1963 pa padec. Vzrokov za 
to je nedvomno več, glavni 
pa je prav gotovo fluktuacijo 
delovne sile zaradi relativno 
premajhnega industrijskega 
potencijala in zaradi še ne
katerih drugih vzrokov, med

katerimi velja omeniti niz
ke osebne dohodke, pred
vsem na Rudniku, in pa po
manjkanje stanovanj.

In še nekaj podatkov, ki 
^zajemajo vso pestro in ži- 
vljensko problematiko ter 
konkretno reševanje števil
nih drobnih, pa tudi po
membnih nalog in potreb. Ce 
namreč skušamo kronološko 
nanizati samo nekatera naj
pomembnejše uspehe, ne 
moremo mimo ugotovitve, da 
so v tem času v Zagorju ob 
Savi uspeli razviti oziroma 
utrditi nekatere vedno po
membnejše gospodarske zmo
gljivosti zagorske komune, 
tako je v zadnjem času ko
lektiv Rudnika rjavega pre
moga Zagorje uspel rekon
struirati nekatere pomembne 
objekte (separacija, tran
sport Loke — separacija, 
jamska mehanizacija in dru
go, ki omogočajo povečeva
nje proizvodnje. V tem času 
je dokaj nepomemben obrat 
keramike prerasel z večino
ma lastnimi investicijami in 
s posebno prizadevnostjo ko
lektiva v drugo naivečjo 
delovno organizacijo v zagor
ski občini, ki s strukturo 
svoje proizvodnje uspešno 
pomaga nri reševati :u pro
blemov okrog zaposlitve od- 
višne nckvalifcit-.nc ženske 
delovne sile. Osamosvojil ?w 
utrdil se je tudi '"nekdanji 
gradbeni obrat Rudnika in 
prerasel v samostojno grad
beno podjetje. Tudi Tovarna 
eksplozijsko varnih elektro-

uaivmjiuijc večje maier>.a:ne 
baze za celoten družbeni na
predek komune osnovna na
loga.

Ce primerjajo prebivalstvo 
po spolu ugotovimo, da je 
zaposlene štirikrat več mo
ške kot ženske delovne sile. 
Iz tega izhaja problem, kako 
dodatno zaposliti predvsem 
žensko delovno silo. Od vseh 
panog dejavnosti je zaposle
no največ delovne sile na 
Rudniku (približno 2.000), 
kar kaže v primerjavi s

je pač pogojeval položaj rud
nika.

Rast narodnega dohodka 
se kaže v večji produktivnosti 
dela in v večji mehanizaciji. 
Vendar pa v Zagorju ob. Savi 
ugotavljajo, da je rast narod
nega dohodka prepočasna, še 
posebej spričo nizke stopnje 
mehanizacije. Iz razpoložlji
vih podatkov namreč izhaja, 
da sodi zagorska občina med 
najs>abše razvita območja z 
ozirom na narodni dohodek 
na 'zaposlenega. Ob ugotovi-

Ijen v vse rekonstrukcije vla
gati lastna sredstva in amor
tizacijo ter v glavnem oprav
ljati le enostavno reproduk
cijo. Temu je sledi la večja z- 
brušenost proizvajalnih sred
stev in s tem manjša aku- 
mulativnost, ki pa se je po
sredno obdržala tudi v dele
žu Rudnika pri formiranju 
investicijskega sklada, stano
vanjskega sklada in sklada 
skupnih rezerv. Vsi ti skladi

(Nadaljevanje na strani 26)

DELAVSKI DOM v Zagorju, ponos vseh občanov
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Razgibano obdobje v Zagorju ob Savi
in tuje tržičše. Preusmeritev 
našega gospodarska na zu
nanja tržišča narekuje, da de
lovna organizacija takoj pri
stopi k preusmeritvi proiz
vodnega programa v večje 
serije in doseže prehod iz 
ročne in polavtomatske pro
izvodnje na avtomatsko pro
izvodnjo. V Tovarni elektro- 
porceiana Izlake računajo pri
hodnje leto na večjo investi
cijo, s katero bodo močno po
večali družbeni bruto pro
dukt, z dodatno proizvodnjo 
pa bi zadostili potrebam do
mačega tržišča in podjetij, ki 
kompletiran clektromatdrial 
izvažajo.

LESNO INDUSTRIJSKO 
POD.ETJE ZAGORJE OB SA
VI vse bolj usmerja proizvod
njo v izdelavo finalnih izdel
kov lesne industrije, za kar 
pa bo treba zgraditi proiz
vodni objekt. Lesno industrij
sko podjetje se je že speci
aliziralo za izdelavo kuhinj
skih oprem, ki odgovarjajo 
potrebam sedanje stanovanj
ske izgradnje, in doseglo za
dovoljive uspehe, hkrati pa se

gu, ki naj bi se oblikovale na opreme, kar vse je bilo treba je kot konkurenčno sposobna 
podlagi ponudbe in povpra- doslej uvažati. Posebne teža- delovna organizacija močno 
Sevanja, s čimer bi se pove- ve imajo z uvozom repro- uveljavila na tržišču. Problem 
čali osebni dohodki zaposlc- dukcijskega materiala, pred- predstavljajo pretesni pra
nih, pridobiti pa bi bilo mo- vsem iz uvoza, ki dosega si- stori, saj ne morejo zadostiti 
gočc še dodatno delovno silo, cer v povprečju le 6% osnov- vsem naročilom, ki jih imajo, 
ki je nujno potrebna za pove- ne vrednosti proizvoda, je pa ZAG0RSKI 0BRAT SEV- 
cano proizvodnjo, ustvarili tak material, ki ga pri nas NI§KE K0NFEKCIJE »LIS- 
pa b! tudi sredstva za eno- ne izdelujejo in je za proiz- CAe sc uveljavlja z izdelki, ki 
stavno in razširjeno repro- vodnjo neprogrešlj.v. jih je bilo tJreba do ncdavnc-
sHkna0hoVtrbek,nJLF=^m-H1v TOVARNA ELEKTROPOR- ga uvažati. V teku so bila nc-

ČELANA IZLAKE je ena od katera investicijska dela, ure- 
nnriin nruintiiivcnih A/1 , nh! najbolj perspektivnih delov- ditev prostorov in zastarelc- 
S udelX repub iške^ organizacij v zagorski ga strojnega parka, ki bodo

občini. Osnovna proizvodnja omogočila povečanje števila 
so goli elektroporcelan, m- zaposlenih. Z ozirom na po- 
stalacijski material in šteatiti .manjkanje tovrstne proiz-

KONFEKCIJA »LISCA« je na novo preuredila prostore v zagorskem obratu

(Nadaljevanje s strani 25) 
so znašali 1956. leta 79 mili
jonov din.

RUDNIK RJAVEGA PRE
MOGA ZAGORJE je eden od 
najmočnejših delovnih orga
nizacij v zagorski občini, kar 
dokazuje dejstvo, da ustvari 
42,59% bralo produkta oz. 
48,9% narodnega dohodka ob
čine. Do leta 1960 je bila pro
izvodnja v stalnem porastu, 
od lega leta naprej pa je v 
upadanju, predvsem zaradi 
očutnega pomanjkanja de
lovne sile, zaradi česar niso 
zasedena vsa potrebna delov
na mesta pri neposrednem 
odkopavanju premoga. Po
manjkanje delovne sile za 
zdaj ni mogoče nadomestiti 
z večjo storilnostjo oziroma 
mehanizacijo. N[ujno pa je 
— ob povišanju osebnih do
hodkov in pospešeni gradnji 
stanovanj — nadaljevati z vla
ganjem sredstev v mehaniza
cijo pridobitvenega dela in 
transport ter ustvariti pogoje 
za nove odkopne metode. Če
prav je storilnost za 47% več
ja kot je jugoslovansko pov
prečje, pa zagorski Rudnik 
ne ustvarja skladov za nor
malno poslovanje in razvoj. 
Te težave se pojavljajo tudi 
zaradi kontroliranih cen pre
moga, ki so niso spremenile 
od leta 1958. Medlem, ko je 
lani zagorski Rudnik ustvaril 
blizu 160 milijonov din skla
dov, pa jih je v prvih deve
tih mesecih le nekaj manj 
nad 5 milijonov din; čeprav 
bi bilo treba ustvariti letno 
Z31 milijonov din bruto skla
dov, in sicer za odplačilo 
anuitet, za stanovanjsko grad
njo in za ostale potrebe. 
Za rešitev problematike bi bi
lo treba sprostiti cene premo-

stanovanjskega sklada pa re 
Sevati probleme okrog potna-

(kar je zahtevna proizvod- vodnje na domačem tržišču 
ri uatcdiai GRADBENE- nja ;n pomembna za domače je konfekcija »Lisca« izdelala
OB SAVI sodi po proizvod
nji, opremljenosti in ostalih 
potencialnih pogojih med pr
ve v Jugoslaviji. Z ozirom na 
povečanje proizvodnje v že
lezarstvu, industriji in grad
beništvu je predviden mo
čan porast potrošnje apna.
To dejstvo narekuje gradnjo . 
novih zmogljivosti; tovrstno 
industrijo pa je treba kon
centrirati v kraj, ki ima za 
to pogoje. Perspektivni raz
voj delovne organizacije (ki 
zdaj proizvdja letna 58.000 
ton apna, od tega 24.000 ton 
hidriranega apna) nujno terja 
izgradnjo modernejših peči, 
mehanizacijo pridobitvenih 
del v kamnolomu in mchanl- 
čijo transporta.

»TEVE-VARNOST« ZAGOR
JE OB SAVI je v prvem ob
dobju obstoja omejila pro
izvodnjo na eksplozijsko var
no opremo za potrebe jugo
slovanskega tržišča. Osnovna 
orientacija novega proizvod
nega programa pa je proiz
vodnja specialnih elektrarno- ____ _______
torjev in specialne elektro- IZ »TEVE — VARNOST« Zagovj«

program za razširitev zmaj 
gljivosti. Drugi del programi 
bo realiziran v Zagorju, kaj 
obstojijo tu večje možnosti 
za zaposlitev ženske delo v n j 
sile, ki jih potrebuje indli 
strija konfekcije.

Nadaljnji razvoj zagorsko 
ga gospodarstva terja, da sfl 
najprej rdši vprašanje Rudni
ka rjavega premoga Zagorje! 
za kar bi- bilo treba rešiti 
vprašanje cen, v zvezi s len} 
pa povečati osebne dohodke 
delavcev ter tako preprečiti 
fluktuacijo delovne sile. Doj 
sedanja nezadostna investi’ 
cijška vlaganja v Rudnik pa 
terjajo večja vlaganja, pred: 
vsem v mehanizacijo odkopa 
premoga. Za Zagorje ob Savi 
je treba zagotoviti izgradnjo 
novega industrijskega poten} 
ciala, ki je interesanten iz 
širših gospodarskih aspektov, 
in sicer spričo nizkega odstot
ka zaposlene delovne sile na 
družino (1,32) ter precejšnje
ga števila vzdrževane delov-, 
ne sile, kar narekuje zaposli
tev predvsem ženske delovno 
sile," pri čemer bi odpadla do
datna vlagahja v izgradnjo 
stanovanjskega fonda. Z bolj 
ugodnimi pogoji kreditiranja 
bi bilo treba povečati sedanje 
industrijske zmogljivosti, ki 
se zaradi nizkega kapitala 
sami ne morejo akumulirati. 
S sprejemljivimi investicij
skimi posojili pa bi bilo tre
ba nujno zagotoviti še izgrad
njo objektov družbenega stan 
darda .predvsem stanovanj, 
kar predstavlja precejšen 
problem v ekonomiki zagor
skega gospodarstva.

Mimo industrije lahko tudi 
v ostalih delovnih organiza
cijah ugotavljamo večje ali 
(Nadaljevanje na strani 27)

naši dosežki naši dosežki naši dosežki
x .. • i

2fi • Zasavski tednik # Št. 48/49 # 26. nov. 196$ 0



naši dosežki naši dosežki naši dosežki

Razgibano obdobje v Zagorju ob Savi
(Nadaljevanje s strani 26) 

panj še uspehe, pač v skladu 
‘z nekaterimi objektivnimi 
materialnimi možnostmi, pa 
tudi s prizadevnostjo samih 
kolektivov. V trgovini jo pri
šlo do določene specializa
cije in s tem bogatejšega" iz
bora in uspešnejšega zado
voljevanja potreb občanov. 
K temu so pripomogli tudi 
nekateri obnovljeni in mo
dernizirani prodajni prostori, 
četudi se same površine teh 
prostorov niso bistveno pove
čale. Z dograditvijo nove pe
karne je bil dokončno rešen 
tudi problem preskrbe s kru
hom. V težnji po pomemb
nejšem izkoriščanju turistič
nih in gostinskih zmogljivo
sti je bil adaptiran hotel 
»Kum«, začelo pa se je tudi 
z urejevanjem »Medijskih to
plic«, kot osnovnega turistič
nega objekta v zagorski ob
čini. Z reorganizacijo avto
busnega podjetja oz. s pri
ključitvijo k SAP - Turist pa 
je bil dosežen viden napredek 
v povečanju avtobusnega o- 
m icžj a in prometa. Omenili, 
pa velja še uveljavitev obrt
nih delovnih organizacij, zla
sti še »Triglava« in »Zaščite«, 
ki imata s preusmeritvijo 
proizvodnega programa po
trebam tržišča precejšnje 
perspektive za nadaljnji raz
voj.

Tudi na področju negospo
darskih investicij, to je druž
benega standarda, so bili do
seženi nekateri pomembni 
uspehi. Naj večji med n:imi 
je prav gotovo dograditev 
Delavskega doma in Zdrav
stvenega - doma. Glede zago
tovitve materialnih pogojev 
za uspešni razvoj prosvetne 
službe so bili storjeni neka
teri pomembni koraki in je 
bilo dograjeno več novih šol
skih poslopij. Pomembni u- 
spehi so bili doseženi tudi na 
področju zadovoljevanja ko
munalnih potreb občanov. 
Zgra ene so b le številne no
ve ceste, urejen vodovod in 
kanalizacije ter javna raz
svetljava itd.

Občuten premik je zabele
žen na področju stanovanj
ske izgradnje. Sredstva ob
činskega stanovanjskega skla
da so se povečala od leta 1957 
do leta 1/63 od 91 na 320 mi
lijonov din. S, sredstvi stano
vanjskega sklada, delovnih 
organizacij in individualnih 
graditeljev je bilo od leta 
1956 zgrajeno skupaj 527 sta
novanj, cd tega 353 v družbe-" 
r.em sektorju, 174 pa v hišah 
individualnih graditeljev.

Slavilo šolskih 'zavodov se 
v zadnjem času ni povečalo, 
ker je mreža šol v občini 
dobro razvila, pač pa so bila 
Porabljena znatna sredstva 
za gradnjo poslopja Strokov
no izobraževalnega centra in 
treh novih osnovnih šol, in 
sicer v Ti-ni, Ccmšeniku in

Zagorju, ki pa še ni dogra
jena. Precej sredstev je bilo 
porabljeno za adaptacije in 
obnovo opreme. Osnovna šo
la Izlake pa se je v letošnjem 
letu razvila v popolno osem
letko. Največje spremembe 
je pa doživelo šolstvo v okvi
ru organizacijskih oblik in 
reforme pouka. Z zakonom o 
financiranju šolstva so posta
le šole samostojni zavodi. V 
zvezi s tem se bo poglobilo 
in utrdilo družbeno uprav
ljanje in odnosi med šolo in 
starši. Dohodki šol so se v 
primerjavi z letom 1958 pove
čali od 31 na 136 milijonov 
din. Tudi strokovno šolstvo 
je opravilo doslej razne re
formne ukrepe, ki bodo do
končno izoblikovane z verifi
kacijo strokovnih šol. V šol
skem letu 1961/62 je Gospo
dinjska šola, ki ima medob
činski značaj, začela uspo
sabljati gojence mirnp pokli
ca kuharja še za poklic na
takarja.

Z dograditvijo Delavskega 
doma se je povečalo število 
prostorov za kulturno življe
nje, izboljšal se ie repertoar 
prireditev, ki jih izvajajo do
mače skupine m nekatera 
poklicna gledališča. Precep..1 n 
razmah sta doseg’a tudi Ljud
ska knjižnica v novih prosto
rih v Delavskem domu in 
klubsko živlienje.

Na področju telesne kultu
re ie organiz:rano namensko 
zbiranje sredstev. Zaradi po
manjkanja finančnih sred
stev se razviinta kvaliteta in 
množičnost športa nekoliko 
počasneje kot bi bilo sicer 
potrebno prav tako pa se za
vlačuje dograditev nekaterih 
športrnh objektov, predvsem 
še kopališča in stadiona na 
Se'u ter stadiona v Kisovcu. 
■Perspektivni razvoj zdrav

stvene službe na podvočiu 
zagorske občine, ki je bil iz- 
cVnn zn razdobie do leta 
1065. je že skoraj v celoti re
aliziran. P'an ni realiziran 
le m nodroč iu Iz^ak in na 
oddelku zobozdravstvene služ
be v Zdravstvenem domu. Ob 
sorei^maniu perspektivnega 
i»’:ma ie bilo mnenie, da se 
bo s tem. ko bo Zdravstveni 
dom dbs-ael razvojno stop- 
rio r>ol'ki:nike, idealno reše
na vsa zdravstvena služba v 
komuni. Med tem pa so se 
po;avili določeni nroblemi. ki 
narakuiejo v bližnji prihod
nosti reoroaniznciio zdrav
stvene s'užbe. Pri zdravstve
nem varstvu občanom ima 
važno vlogo zlasti preventivna 
delavnost zd-avstvene službe, 
ki ji ie namenjena že nekaj 
časa posebna skrb, vendar 
je obseg akcii odvisen od raz
položljivih finančnih sred
stev, ki jih za to namenjajo 
občinska skupščina in delov
ne organizacije ter zavodi. 
Na Rudniku pa je bila usta- 
ki je imela nalogo skrbeti za

PRI DELU v Lesno Industrijskem podjetju v Zagorju

novljena obratna ambulanta, 
preventivno varstvo na delo
viščih, vendar se v zadnjem 
času pojavljajo težave zaradi 
pomanjkanja zdravstvenega 
kadra.
Precejšnji uspehi« so bili do
seženi tudi na področju so

cialnega varstva. V letih 1956 
— 1963 je bilo namenjeno za 
družbeno denarno pomoč 
odraslim skupaj 24 milijonov 
din, za oskrbnine v domovih 
za odrasle pa skoro 17 mili
jonov din. Posebna -=skrb je 
bila posvečena med drugim

tudi šolanju otrok borcev, 
padlih v NOB. V okviru druž
bene skrbi za otroke so na; 
menili posebno pozornost 
šolskim mlečnim kuhinj arij
ki jih je zdaj 12 in je v nje 
vključeno nad 75% vseh šol# 
obveznih otrok in letovanjem 
otrok (od leta 1959 naprej je 
letovalo nad 1.800 otrok).

Podobno kot v drugih ob
činah posvečajo tudi v Z^- 

ob Savi vso skrb izva- 
kompleksne zaščite 

varstva invalidov in borcev 
NOV. V zagorski občini je 
okrog 1.300 članov ZB inf 
okrog 400 osebnih in družin- ! 
skih invalidskih upravičence^* 
Naša družbena skupnost, ki 
je zagotovila invalidom iST 
borcem NOV s posebno zri- 
konodajo in z zakonodajo s<> , 
cialnega zavarovanja posebne . 
ugodnosti, daje na razpolago 
za izvajanje te zaščite tudi j 
sredstva, ki se formirajo v 
zveznem proračunu in v skla- ' 
dih socialnega zavarovanja; 
dolžnost skupščine pa je, da 
zagotovi primerne službe za 
zakonito varstvo invalidov 
in borcev in za pravilno tro
šenje skupnih družbenih 
sredstev. Pri občinski skup
ščini v Zagorju ob Savi je 
imenovana posebna komisija 
za zadeve invalidov in borcev 
NOV, ki je reševala nekate
ra socialna vprašanja borcev 
NOV, hkrati pa spremljala 
zdravstveno stanje borcev 
NOV in izdelala ustrezne kar
toteke. V zadnjem času pa 
je bil na predlog združenja 
borcev NOV ustanovljen tudi 
občinski sklad za borce NOV, 
ki bo začel z delom 1. janu
arja prihodnje leto.

Čeprav se še srečujemo z 
nekaterimi problemi velja po

TOVARNA ELEKTROPORCELANA IZLAKE — pri delu (Nadaljevanje na strani 28)
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Razgibano obdobje v Zagorju ob Savi
(Nadaljevanje s strani 27) nost. Pričakovali je, da bo

udariti, da je bilo obdobje "“"v podPot1i de: 
povojne rast Zagorja ob Sa- '°vn* ^ zagorske kpmune
* obdobje resničnih notranje- jSSL?
političnih premikov in pre- ^0Sof 
pleteno s številnimi pomemb- , • , ... ...
nimi delovnimi uspehi. Zgra- dos^° ^mboljše m ctmoe- . , ncjse proizvodnje, ker bo

mogoče le tako uresničiti vse556 ^t£SSt,Z1,„jcm
obdobju, pa so pravzaprav

IZ HIDRARNE Industrije gradbenega materiala Zagorje

Predvidevanja za razvoj go
spodarstva v prihodnjem letu

Zagorska občinska skup
ščina je kot prva v Zasavju 
prejšnjo sredo že obravnava
la osnovno gradivo za razvoj 
gospodarstva in družbenih 
dejavnosti v letu 1964.

V Zagorju ob Savi računa
jo, da se bo prihodnje leto 
— v primerjavi z oceno za 
letošnje leto — povečal fizič
ni obseg industrijske proiz
vodnje za nad 10 %. V zagor
skem Rudniku rjavega pre
moga računajo le s 5 % pora
stom fizičnega obsega proiz
vodnje, im sicer ob znatnem 
-hholjšamjn stanja, zlasti ob 
omejitvi fhiktnacije in rešitvi 
ostalih perečih vprašanj ter 
dodelitvi znatnejših nvesticij- 
skih sredstev. V Industriji 
-gradbenega materiala bodo 
prihodnje leto povečali proiz 

vodnjo za okrog 15%; v To
varni elektroporcelana Izto- 
xe, ki bo za letos predvideni 

p jan presegla za 36%, pa pri
čakujejo prihodnje leto po 
rast proizvodje za nadaljnjih 
26%, predvsem ob večji pro
duktivnosti in izkoriščanju 
notranjih rezerv. Tudi v Les
no industrijskem podjetja 
računajo na povečanje fizič
nega obsega proizvodnje za 
20%. V obratu sevniške kon
fekcije »Lisca« bodo ob na
daljnji modernizaciji stroj
nega parka in z nakupom 
novih strojnih kapacitet po
večali proizvodnjo za 21 %.

V Tovarni eksplozijsko var
nostnih clektronaprav »TE- 
VE — VARNOST« pa se bo 
prihodnje leto predvidoma 
povečala proizvodnja za 25 %.

Industrija na področju Za
gorja ob Savi bo letos dose
gla le nekaj nad 70% pred
videnega izvoza, čeprav bo za
gorski Rudnik izvoz premo
ga povečal za nad 240% nad 
planom. Zato računajo, da 
bo izvoz prihodnje leto na 
ravni predvidenega izvoza za 
letos, in sicer v vjšini blizu 
360.000 dolarjev.

Predvideni porast indu- 
stirjske proizvodnje v prihod
njem letu temelji na novi 
mehanizaciji, boljšemu izko
riščanju zmogljivosti, .boljši

oskrbi z reprodukcijskim 
materialom, prilaganju pro
izvodnje potrebam tržišča in 
na večjem sodelovanju zagor
skih delovnih organizacij v 
vrednostni menjavi in v 
končni meri na višini pro
duktivnosti. Seveda pa bodo 
za dosego predvidenega po
rasta proizvodnje potrebne 
investicije, da se nadomesti 
strojni park v proizvodnji in 
odpravijo ozka grla; v večini 
delovnih organizacij, tako v 
rudartsvu, lesni industriji, 
industriji elektroporcelana, 
industriji gradbenega mate
riala in elektroindustriji pa 
imajo v načrtu obsežnejša in 
dolgotrajnejša investicijska 
vlaganja.

zgrajene so bile nove ceste 
skratka: uspehi so vidni po-vsod lezuitat piiz&dcvctnjci vsoh

kolektivov zagorskih delovnih 
Prav zategadelj lahko -z za- organizacij in vseh zagorskih 
upanjem gledamo v prihod-občanov.

OBČINSKA SKUPŠČINA IN VSE DRUŽBENO
POLITIČNE ORGANIZACIJE OBČINE ZAGORJE 
OB SAVI „

čestitajo vsem občanom in delovnim ljudem 
Jugoslavije za 20-letnico zgodovinskega 
II. zasedanja AVNOJ in za dan Republike
Čestitkam se pridružujejo kolektivi:

RUDNIK RJAVEGA PREMOGA ZAGORJE 
TOVARNA ELEKTROPORCELANA IZLAKE 
TOVANA EKSPLOZIJSKO VARNIH ELEKTRO 

NAPRAV »TEVE — VARNOST« ZAGORJE 
INDUSTRIJA GRADBENEGA MATERIALA 

ZAGORJE
OBRTNO PODJETJE »ZAŠČITA« ZAGORJE 
»MESO« ZAGORJE 
GRADBENO PODJETJE ZAGORJE 
GOSTINSTVO ZAGORJE 
KMETIJSKA ZADRUGA ZAGORJE 
KOMUNALNO PODJETJE ZAGORJE 
LESNO INDUSTRIJSKO PODJETJE ZAGORJE 
OBRTNO MIZARSTVO ZAGORJE 
SPLOŠNA OBLAČILA »TRIGLAV« ZAGORJE 
TRGOVSKO PODJETJE »POTROŠNJA«

ZAGORJE
TRGOVSKO PODJETJE »POVRTNINA«

ZAGORJE
TURISTIČNO GOSTINSKO PODJETJE 

»MEDIJSKE TOPLICE« IZLAKE 
ZAVOD ZA ZAPOSLOVANJE DELAVCEV 

ZAGORJE

Gibanje zagorskega 
gospodarstva v 
desetih mesecih

Iz gibanja gospodarstva v 
prvih desetih mesecih na 
področju zagorske občine je 
mogoče pričakovati, da bo 
letni plan fizičnega obsega 
proizvodnje presežen za nad 
2%.

Tovarna clektroprcclana 
Izlake je ob koncu oktobra

za 24,19% presegla predvide
ni plan fizičnega obsega pro
izvodnje za prvih devet me
secev letos. Lesno industrij
sko podjetje Zagorje ob Sa
vi je preseglo v oktobru me
sečni plan fizičnega obsega 
proizvodnje za 19,6%. Tudi 
Industrija gradbenega mate

riala in Tovarna 'eksplozijsko 
varhih clektronaprav »TEVE 
— VARNOST« sta presegli 
plan fizičnega obsega proiz
vodnje. Pod planskimi pred
videvanji sta le Rudnik rja
vega premoga in zagorski 
obrat sevniške konfekcije 
»Lisca«.

Ugodni pokazatelji so tudi 
glede fakturirane realizacije. 
Ob koncu oktobra so zagor
ske delovne organizacije To
varna elektroporcelana Izla
ke, Lesno industrijsko pod
jetje, Industrija gradbenega 
materiala, »TEVE — VAR
NOST«, »Zaščita«, pekarna" 
»Veležitarja« in Splošna obla
čila »Triglav« dosegle in že 
presegle za letos predvideni 
plan realizacije. Pričakovati 
je mogoče, da bodo samo in
dustrijske delovne organiza
cije za 13,3% presegle letni 
plan realizacije. Računajo še.

da gradbeništvo ne bo dose 
glo za letos predvidenega pla 
na realizacije, trgovina ga bo 
predvidoma presegal za okrog 
7 %, gostinstvo za 7,2 %, pro 
met pa za 7,5%; komunalna 
dejavnost in kmetijstvo pa n; 
bosta dosegli planskih pred 
videvanj.

Na večji razmah gospodar 
stva vpliva še naprej slaba 
cestna povezava Zasavja a 
ostlimi področji Slovenije 
opaziti pa je naraščanje 
fluktuacijc -zaposlenih. Naj 
večji je odhod dealvccv na 
Rudniku rjavega premoga 
predvsem rudarjev in v zad 
njem času tudi kvalificiranih 
elektrikarjev, ključavničarjem 
in kovači v. Število zaposlenih 
letos ne bo doseglo planskih 
predvidevanj, fluktuacija po 
bo zajela okrog 40% vseh za 
poslenih na področju obči 
ne.

naši dosežki naši dosežki naši dosežki
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Občani Litije se vključujejo v me
hanizem samoupravljanja

Dejstvo je, da se tudi občani Litije vse bolj vključujejo v mehanizem 
upravljanja. V samoupravnih organih in organih družbenega upravljanja 
deluje nad 3.000 občanov. Vsak šesti občan oziroma vsak četrti volivec zdaj 
aktivno sodeluje v raznih organih delavskega in družbenega upravljanja. 
Samo v občinski skupščini, njenih svetih in komisijah deluje blizu 350 ob
čanov.

Za Litijo je bila v letih po 
osvoboditvi precej visoka po
vprečna starost strojne opre
me v delovnih organizacijah. 
Zaradi tega so bile nujno po
trebne rekonstrukcije, da -bi 
zagotovili nemoten razvoj 
proizvodnje in večjo produk
tivnost. Vsa razpoložljiva 
sredstva so delovni kolektivi 
industrijskih delovnih orga
nizacij vlagali v obnovo in 
modernizacijo strojne opre
me. Zaradi tega bo treba tu
di v prihodnjem obdobju še 
naprej vlagat; investicijska 
sredstva v povečanje proiz
vodnih zmogljivosti v indu
striji ter v modernizacijo 
proizvodnje.

Podobno kot je bila za li
tijsko industrijo značilna sta
rost strojne opreme, je bila 
za kmetijstvo značilna raz
drobljenost. Pred leti je bilo 
na področju litijske občine še 
10 kmetijskih _ zadrug, po 
združevanju pa delujeta zdaj 
dve. V družbeni sektor.kme
tijstva je bilo vloženo 260 
milijonov din. S temi so ure
dili vrsto zadev, zgradili nove 

. objekte itd.
V obdobju 1957—1962 je bi

lo opazno tudi povečanje pro
računa. Ta se je povečal od 
blizu 70 milijonov din na 227 
milijonov din v letu 1962. 
Močno se je- povečala tudi 
potrošnja za osnovno šolstvo. 
1957. leta je bilo porabljeno 
za šolstvo 26 milijonov din, 
lani pa 106 milijonov din.

Za razvoj in boljše pogoje 
šolstva je bilo v razdobju 
1957—1962 investirano 70 mi
lijonov din, in sicer za šole 
Šmartno, Gradišče, Litija, 
Kresnice, Gabrovka, Polšnik, 
Konjščica in Sava. Za zdrav
stvo so namenili 25,5 milijo
nov din, za javne zgradbe in 
prosvetne domove pa 180 mi
lijonov din. Do lani so za 
modernizacijo mestnih ulic 
porabili 21 milijonov din, za 
kanalizacijo in vodovod pa 
167 milijonov din. Za grad
njo stanovanj so namenili 
672 milijonov din, s čimer jc 
bilo zgrajeno 158 novih sta
novanj v socialističnem sek
torju.in 104 stanovanja v pri
vatnem- sektorju. Omeniti še 
velja, da jc bilo v razdobju 

»1957—1962 investirano za ne
gospodarske Investicije sku
paj 1.224,000.000 din, kar je

glede na gospodarsko moč 
litijske občine precej.

V preteklosti so se pojav
ljale težave pri razvoju trgo
vine. Zaradi neurejenosti tr
govske mreže se jc odlivalo 
iz občine nad 30% kupnih 
fondov. Lansko in letošnje 
leto seje stanje bistveno spre
menilo z reorganizacijo tr
govske mreže in s specializa
cijo trgovine. Pomemben 
uspeh predstavlja dejstvo, da 
se litijska trgovina že pribli
žuje realizaciji 1 milijarde 
din. Vso skrb pa so posvetili 
tudi razvoju turizma, gostin
stva, obrti, predvsem še 
uslužnostnim dejavnostim za 
zadovoljevanje potreb obča
nov. To skrb nameravajo nu
diti v Litiji tudi še vnaprej.

Za Litijo jc za zadnje ob
dobje značilna občutna rast 
proizvodnje in napredeš šti
rih največjih delovnih orga
nizacij v občini, in sicer Pre
dilnice, Industrije usnja 
Šmartno, Lesne industrije in 
Kresniškc industrije apna. 
Zaradi tega želimo le dosežke 
in načrte podrobneje opi
sati.

PREDILNICA LITIJA

Ker so v predilnici Litija 
v septembru 1944 ustavili 
obratovanje, niso mogli po 
osvoboditvi obratovanja ta
koj obnoviti. V skladišču je 
bilo sicer še okoli 95 ton sta- 
ničnega vlakna, vendar je bi
lo treba izvršiti vsaj najnuj
nejša popravila, da bi bile 
odstranjene posledice vojne
ga stanja. Strojni park je bil 
v glavnem zelo izrabljen. Pre- 
nekateri veterani so imeli že 
50 do 60 let dela za seboj. 
Hkrati je bilo treba v novih 
razmerah, v času obnove, po
spešiti delo in tako zahtevati 
od teh strojev še večjo inten
ziteto dela. Že junija 1945 jc 
pričelo obratovanje že v treh 
izmenah.

Zaradi nesmotrne razpore
ditve strojev se je leta 1946 
pričela gradnja nove pred- 
predilnice, teta 1954 pa je bilo 
zgrajeno novo skladišče. Ob
novljen je bil tudi industrij
ski tir in leta 1956 izvršena 
prva rekonstrukcija Flyerjev 
iz več etaž na visokoraztezne. 
Istega leta se je tudi pristo

pilo k smotrnejši obnovi 
strojnega parka in urejanju 
tehnološkega procesa. Dne 
28. 8. 1950 je bil izvoljen prvi 
delavski svet Predilnice Li
tija, ki je štel 43 članov, 9. 
septembra 1950 pa je bila pr
va seja upravnega odbora in 
kolektiv je prevzel podjetje 
v upravljanje. Spočetka de
lovanja organov samouprav
ljanja je bilo čutiti vse večje 
stremljenje za višjo proizvod
njo in kvaliteto izdelkov, kaj,- 
ti od vsega tega so bili od
visni osebni dohodki, skladi 
in standard.

Izdelal se je program za 
rekonstrukcijo celotnega pod
jetja z namenom, da se ure
di tehnološki postopek po 
sodobnih načelih, izboljša ka
kovost proizvodov, dvigne 
storilnost, poveča obseg pro
izvodnje, ter doseže najhi
trejši ekonomski učinek in
vesticij.

Poleg rekonstruiranih 1 Iv
er je v je program predvideval 
rekonstrukcijo na vseli osta
lih strojnih kapacitetah. V 
kolikor ne bi bila izvršena re
konstrukcija na mikalnikih, 
raztezalkab, čistilnici in na 
prstančnih strojih, bi proiz
vodnja nazadovala. Dosegah 
bi slabšo produktivnost in

kvaliteto in tudi finančni 
uspeh bi nazadoval.

Čeprav rekonstrukcija še 
ni dokončana v celoti, se pr
vi sadovi • tako premišljene 
investicije že poznajo. V le
tošnjem letu se je dopolnil 
program nadaljnje, rekon
strukcije strojnih kapacitet, 
.zato. lahko pričakujemo, da 
bomo šc)e leta 1964 zaključili 
prvo fazo rekonstrukcije s 
tem, da bomo povečali kapa
citete predilnih vreten za 
8,3 %, kar nam bo omogočalo 
vskladiti. tehnološki proces, 
obenem pa dajalo možnost 
predenja višjih številk p*e- 
je, katere tržišče vse več za
hteva, V s likalnici bomo že 
v letu 1964 potrojili proizvod
njo sukane preje nasproti 
proizvodnji 1961. leta. Vsi 
stari sukaJnj stroj; so že re
konstruirani, v letošnjem le
tu pa je stavljenih v pogon 
š*e šest. novih in en dvojihii 
stroj. Do konca leta pa bo
sta montiraita še dva križno- 
previjalna stroja. S proizvod
njo teh strojev se bomo lah
ko še močneje vključili v 
prodajo naših izdelkov na tu
ja tržišča. Rekonstruirani bo
do še preostali prstančni 
stroji in na .njih montirani 
pnciupalili.

Prav gotovo pa ni dovolj, 
da uspehe ocenjujemo zgolj 
z vlaganjem v nove investici
je, nujno je, da tudi ugoto
vimo, kakšni so bili doseženi 
proizvodni in finančni uspehi. 
Dejstvo jtf, da v kolikor ne 
bi premišljeno izvajali rekon
strukcije in ne posvečali vse

pozornosti proizvodnim na
pravam, bi proizvodnja in fi
nančni uspeh nazadovala, ta
ko pa smo lahko veseli, da 
smo obdržali osnovna sred
stva v stanju, ki nam bo omo
gočilo boljšo in večjo per
spektivo v prihodnosti. V le- ' 
tošnjem letu predvidevamo 
porast proizvodnje enojne 
preje v odnosu na leto 1939 
za 79,6%. Nerealno bi bilo 
smatrati to postavko le kot 
rezultat investicijskih vla
ganj, kajti znotraj proizvod
nega procesa se dogajajo kva
litetnejše srpemembe v sa
mi s-trukturi, predvsem v fi- 
nalizaciji proizvodov in iska
nju vseh možnosti za čimhi- 
trejšf dvig produktivnotsi in 
kvalitete proizvodov,-le večja 
produktivnost in boljša kva
liteta lahko dvjgata ekonom
sko moč podjetja, obenem pa 
.družbeni in osebni standard 
delovnih ljudi

Če primerjamo produkcijo 
s številom zaposlenih, lahko 
ugotovimo, da se je progitk- 
tivnost "nasproti letu 1939 
dvignila za 66,8-%. V nasled
njih letih pa predvidevamo 
še močnejši porast produk
tivnost; in v kolikpr gledamo 
nove investicije prav s tega 
vidika dvig produktivnosti, 
lahko ugotovimo, da so bila 
vlaganja upravičena in da je 
potrebno še nadalje stremeti 
za takšno politiko investira
nja v gospodarske investici
je, kakor je bilo začeto leta 
1956 s prvim rekonstrukcij? 
skim elaboratom.
(Nadaljevanje na strani 38)

SREDIŠČE LITIJE
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Občani v mehaniz
mu samouprave
(Nadaljevanje s strani 29) Če upoštevamo vse našteto 
Kot smo omenili, bo v pod- od gradnje stanovanj, menze, 

jetju nujno potrebno nada- počitniškega doma, zobne 
ljevati politiko smotrnega in- ambulante itd. lahko ugoto- 
vestiranja v proizvodne kapa- vimo, da je bilo v te name- 
citete, zato je prav, da si ne v zadnjem času vloženih 
ravno v tem času, ko je v preko pol milijarde sredstev, 
teku izdelava programov za Zavedati se moramo, da bo- 
sedemletni razvoj v gospodar- mc imeli še težave in da bo
ških organizacijah, zagotovi- mo morali še nadalje vlagati 
mo čim hitrejšo rast materi- sredstva v gospodarski raz- 
alne osnove. Le-ta naj b'i da- voj in družbeni standard, 
jala v prihodnosti vse večje Preiti bomo morali tudi na 
proizvodne in finančne do- skrajšan delovni čas. Napori
sežke.

V kolektivu se veliko raz
pravlja o nadaljnjem per
spektivnem programu-, ki 
predvideva osvajanje nove

delovnega kolektiva niso bili 
majhni, zlasti trud naših že
na, ki so pretežno zaposlene 
v našem podjetju. Delo teče 
v celoti v še ne popolnoma

proizvodnje na področju pre- zadovoljivih delovnih pogo- 
delave sintetičnih in umetnih jih. Ustvarjeno delo pa je 
vlaken, kakor tudi povečanje prav gotovo sad vseh pridnih 
strojnih naprav za finaliza- rok.
cije proizvodov v sukalnici in Pri vsej nadaljnji gospo- 
previjalnict ter modernizacijo darski politiki našega kolek-
Stmiev v nrpHilniri Pri ca_ _ • _____ . • __

IZ LITIJSKE PREDILNICE

smvf programa" iz^jamo % ^m/vsl' lovna organizacija pa je za-
realnih možnosti lastnega li- nje, b; s tem iz leta v 
” " ‘ " " "" vse

najeti posojila.
Poleg gospodarskih investi

cij je podjetje investiralo 
znatna sredstva tudi za druž
beni standard in ureditev 
boljših delovnih pogojev. 
Sredstva, ki so bila in se še 
vlagajo v te namene, niso 
majhna. Od leta 1954. pa do 
danes je bilo zgrajenih 82 sta-

hodnost.

LESNA INDUSTRIJA 
LITIJA

pa dosegla le 91 »/o izvoza. Iz- V letih 1962, 1963 in 1964 bo-
_ „„ __„ , ce a tudi z rekonstrukcijo — pad v izvozu je nastal zaradi do v' Lesni industriji Litija

nanciranja in le za osvojitev leto dosegali vse boljše novo2radnjo žagarskega obra- tega, ker_Lesna industrija Li- namenili za investicije okrog
nove proizvodnje v predelavi uspehe in si tako omogočali ta X Za®orici- zaFadi„ česar Je lija oskrbuje z najkvalitet- 173 milijonov din, predvsem
umetnih vlaken bomo morali graditi boljšo in še lepšo pri- ProlzvocinJa otežkočena. Na nejšim furnirjem domače to- za rekonstrukcijo — novo-

----- K furmrskem obratu teče pro- Varne pohištva, ki delajo za gradnjo žagarskega obrata.
izvodnja v treh izmenah in izvoz. Do začetka novembra Dela opravljajo z lastnimi in- 
?° z™pgljivosti maksimalno so tem tovarnam dali nad vesticijskimi sredstvi, zaradi
izkoriščene. Nekoliko nižja 100 kubičnih metrov furnirja česar so morali okrniti po«

_________________________  proizvodnja — v primerjavi v vrednosti okrog 130.000 do- slovni »klad. Dela na žagar«
——~~—————z lanskim letom — je posle- larjev. Ce bi pri izvoju upo- skem obratu bodo v začetku 

V Lesni industriji v Litiji dica slabšega izbora surovi- števali še indirekten izvoz, bi prihodnjega leta končana;
računajo, da bodo proizvod- ne. V mizarski proizvodnji bil letni plan izvoza presežen nov žagarski obrat v Zagorici
njo — v primerjavi z lansko beležijo po lanskoletnem za- za najmanj 30 do 40%. Letos pa bo ekonomsko povsem
povečali skupaj za 7%> za ftoju pomemben napredek: tudi ne bo dosežen plan iz- utemeljen in širšega pomena

novanj, v gradnji je nadalj- letos določene planske nalo- izdelali" so pa tudi 1.000 oken voza iglavcev, ker je žagar- z ozirom na zajetje celotneaa
njih 20, za kar je bilo potro- ge pa bodo presegli za 5 %, za Skopje. ski obrat v rekonstrukciji in surovinskega zaledja zasav-
šenih preko 300 milijonov di- in sicer v žagarski industriji Lesna industrija Litija bo so prisiljeni oddajati rezan skega bazena,
narjev. Urejena je družbena za 5%, v proizvodnji furnir- 28 % celotne proizvodnje pla- ;es kar izpod gatra, forsirajo Lesna industrija Litija na-
prehrana v lastni menzi, kjer ja za 1 % in v mizarski pro- s>ala na zunanje tržišče, od Pa izyoz rezanega lesa listav merava prihodnje leto pove
se zaposleni člani kolektiva izvodnji za 6%. tega 34% celotne žagarske cev in .pričakujejo, da bo cati fizični obseg proizvodu je
lahko hranijo po znatno zni- Žagarska proizvodnja je v proizvodnje in 46% celotne predvidena količina rezanega skupaj za 15%; od tega ža-

primerjavi z lanskim ,letom proizvodnje furnirja. Letni ‘esa za izvoz dosežena. garska proizvodnja za 68 %.
nekoliko nižja, največ zaradi plan izvoza' bo delovna orga- V primerjavi z lanskim le Povečanje temelji na novo-
hude zime na začetku leta in nizacija dosegla s 77%, v pri- lom so se letos osebni do- gradnji — rekonstrukciji ža-
pomanjkanja surovine. De- merjavi z alnskim letom bo bodki v povprečju povečal: garskega obrata. Povečanje

za 17,83%, ooravljenega pa pa bi bilo lahko še večje, če 
je bilo za 36% manj nadur- bi delovne organizacije raz
nega dela kot lani. V Lesni polagale z večjimi količinami 
industrij; Litija se uveljavlja lesa, ki jih pa ne bodo mogli 
sistem delitve osebnih dohod- zajeti, dokler ne bo zgrajena 
kov na podlagi uspeha posa- nova Zasavska cesta. Predvi- 
meznika, ekonomske enote in devajo, da bodo v letu 1964 
celotnega podjetja že od leta razrezali okrog 15.000 do 
1959. Zdaj pa bodo pristopili 18.000 m3 lesa, v letu 1966 pa 
k nadaljnjemu izpopolnjeva- računajo s povečanjem žagar- 
tiju sistema nagrajevanja, da ske proizvodnje za nadaljnjih

Žani ceni. Počitniški dom v 
Novigradu pa omogoča za
poslenim prijeten in koristen 
oddih na morju.

bode razdeljevanje osebnih 
dohodkov vezali’ tudi na zni
žanje ali zvišanje materialnih 
stroškov.

Omeniti velja, da so v litii-

3.000 m3. Z nadalnjim razvo
jem ureditve lesno surovin
ske baze v ožjem ljubljan
skem okraju bo razrez lesa 
v zasavskem bazenu osredo-

NOV ŽAGARSKI OBRAT urejuje Lesna Industrija Litija v Zagorici

ski Lesni industriji pristopili točen na eno najbolj odgo- 
letos k vzgoji lastnih kadrov varjajočih bazenskih žag. 
za industrijsko kvalifikacijo Za prihodnje leto predvide- 
v mizarski stroki in tako vajo zmanjšanje izvoza pri 
opustili klasičen način izo- rezanem lesu iglavcev za 8 % 
braževanja kadrov. Ta način na račun oskrbe ostalih de- 
izobraževanja bodo uporab- lovnih organizacij zasavskega 
ljali še naprej, in sicer zaradi bazenskega področja. Rač-* 
predvidene rekonstrukcije oz. najo pa, da - bodo 26% vs* 
novogradnje obrata za proiz- proizvodnje plasirali na zuna 
vodnjo mizarskih izdelkov, njih tržiščih, od tega 47% 
Prav tako pa bodo za furnir- furnirske proizvodnje in 26% 
sko in žagarsko proizvodnjo žagarske proizvodnje. Plan iz- 
vzgajali kader sami. (Nadaljevanje na strani 31)
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Občani v mehanizmu 
samouprave

i (Nadaljevanje s strani 30) cije v začetku 1964. leta. Izdc- 
voza za leto 1964 pa bo za lavi statuta so povsetili vso po- 
13% večji od predvidenega zomost, ker želijo, da bi sta- 
.izvoza v letošnjem letu. Ome- tut zagotavljal ekonomično in 
niti je treba, da računajo v rentabilno poslovanje, Ayiga- 
Lesni industriji, da bodo tu- nje storilnosti ter .utrjevanje 
di v prihodnjem letu oskrbe- sistema delavskega samo
vali z najkvalitetnejšim tur- upravljanja, in sicer v inte- 
flirjem domačo pohištveno resu kolektiva in družbeno- 
industrijo, ki izvaža izdelke, političnih skupnosti. — Za 

j V lesni industriji Litija prehod na 42-umi delovni tc- 
predvidevajo v okviru 7-let- den pa zbirajo potrebne po- 
nega plana razvoja investicij- datke in pripravljajo analize, 
ska vlaganja za rekonstruk- Računajo, da bodo prihod- 

‘cijo oz. novogradnjo mizar- nje leto že prešli na 42-urni 
skega obrata, in sicer v dveh delovni teden v proizvodnji 
etapah. V*prvi etapi bi ure- furnirja, in bodo predvidoma 
dili obrat za proizvodnjo uvedli štiri izmene. Na žagar- 
manjšega furniranega pobi- skem obratu bodo uvedli 
štva, ki hi ga v celoti pla- 'skrajšani delovni teden po 
sirali nti tuja tržišče, za kar končani rekonstrukciji in p ro
bi potrebovali okrog 120 mi- učitvi tehnološkega procesa, 
lijonov din. V drugi fazi pa V mizarski proizvodnji pa 
bi uredili obrat za serijsko morajo predhodno še dopol- 
iproizvodnjo stavbnega po njti tehnološki proces, 
hištva. Okrog 25 % proizvod
nje tega obrata bi izvozili, za 
Ureditev pa bj rabili 180 mi
lijonov din. Od potrebnih 300 
milijonov din bi namenili za 
predvideno investicijo 200 mi
lijonov din lastnih sredstev 
in le 100 milijonov din poso
jil. Z investicijami bi se po
večal fizični obseg proizvod
nje po končani prvi etapi 
(1967) v primerjavi z letom 
1964 za 21 %, po končani dru
gi etapi (1968) pa v isti pri
merjavi za 47 %. Leta 1968 
bi Lesna industrija Litija do
segla že 1 milijardo 200 mili
jonov din družbenega bruto 
produkta. Večal bi se pa 
vzporedno tudi izvoz, saj ra
čunajo, da bi bil izvoz 1967 
večji od doseženega izvoza v 
prihodnjem letu za 67 %. iz
voz bodo povečevali na ra
čun finalne proizvodnje, 
zmanjševali pa bodo izvoz 
rezanega lesa.

In še nekaj podatkov okrog 
izdelave osnutka statuta in 
prehoda na 42-urni delovni 
teden! Računajo, da bodo za
čeli z javno razpravo o osnut
ku statuta delovne organiza-

V LITIJI urejajo montažne hišice

Litijsko kmetijstvo
Na področju litijske obči-^kmetijstva. Posebne pozorno- 

ne posvečajo pripravam za sti je bil deležen razvoj druž- 
izdelavo 7-letnega perspektiv- benih kmetijskih posestev in 
nega navrta gospodarskega in kmetijskih zadrug' kot nosii- 
družbenega razvoja vso po- cev socialistične preobrazbe 
zomost. še posebno skrb na- vasi.
menjajo izdelavi plana za . V Litiji ugotavljajo, da sc 
kmetijstvo. V la namen so je vrednost bruto proizvod- 
zbrali vrsto zanimivih podat- nje v tiružbenem sektorju 
kov, ki ilustrativno ponazar- kmetijstva v razvoju 1957 — 
jajo dosedanji razvoj kme- 1962 povečala od 521,519.000 
tijstva na področju litijske dinarjev na 796,900.000 din, 
občine, hkrati pa nakazujejo oz. za 52,6 %. Vzporedno sc 
vrsto nalog za njegov nadalj- je povečal tudi narodni do- 
nji razvoj. hodek, in sicer od 54,527.000

Tudi na področju litijske dinarjev na 135,749.000 din, 
občine so pred letom 1955 za- oz. za 109,2 %. 
znamovail stagnacijo kmetij- Ena od osnovnih znaeilno- 
ske proizvodnje. Pomemb- sti razvoja družbenega sek- 
nejši napredek v kmetijski torja Kmetijstva na področ- 
proizvodnji je bil zabeležen ju litijske občine jc bilo po- 
po 1955. letu, ko je bila prvič večanje zemljiških površin 
.presežena predvojna raven lastne proizvodnje in poveča- 
proizvodnje in ko se jc zače- nje hlevskih zmogljivosti za 
lo z večjim vlaganjem druž- govedo in prašiče. Za dosego 
benih sredstev za napredek teh namenov so vložili nre-

■:

ccjšnja finančna sredstva, in nje in sta tako najvažnejši 
sicer iz različnih virov, na panogi intenzivna živinoreja 
začetku namenjena izključno in sadjarstvo. Računajo, da 
z;i povečanje hlevskih zmog- sc bodo v prihodnjih letih 
mvosti in živinskega fonda, povečale površine socialisti;. 
Manj pozornosti pa so po- nega sektorja kmetijstva, d-a 
svetih pridobivanju novih bo 1970. leta zajemal 7,44% 
kmetijskih površin z aronda- vseh obdelovalnih površin 
"fr tcr usposabljanju zem- oz. 618 ha zemljišč. Poveča' 
Ijišc za intenzivno proizvod- nje površin bo doseženo z 
njo Zaradi navedenega je nakupom, zakupom oz. aron- 
prišlo na začetku te jnvesti- dacijami ter s krčenjem ggz- 
cijske izgradnje do pomanj- dav. Ker trenutno kmetijski 
kanja osnovne voluminozne zadrugi Litija in Gabrovka — 
krme, močnih krmil in stelje, Dole ne razpolagata z večjimi 
pa čeprav jc bila poljedelska kmetijskimi površinami bo 
proizvodnja usmerjena le v treba doseči, da bo sociali- 
pridobivanje krme. -Omeniti stični sektor kmetijstva ne-' 
mrl3’ da Je bil° v razdobju nebno krepil proizvodnjo na 
1957 — 1962 investirano v obstoječih površinah in kar 
kmetijstvo nad 260 milijonov najustrezneje začrtal proi& 
din, kar predstavlja 12% vodne naloge na novo pri. 
vseh investicijskih vlaganj v dobljenih površinah. Vzpo- 
občinskem merilu. Verjetno redno s tem pa bo treba po.J 
bi bili lahko učinki izvršenih svečati vso skrb tudi kmetii- 
mvesticijskih vlaganj večji, ski proizvodnjj v zasebnem 
cc ne hi nastopile nekatere sektorju, 
slabosti že ob samem izvaža
nju investicij. Investicijska 
sredstva so se namreč vlaga
la na prevelikem številu ob
jektov in pri velikem številu

POGODBENO 
SODELOVANJE SE NI 
ZADOVOLJIVO!

ENA OD SAMOPOSTREŽNIH TRGOVIN litijske poslovne enote »Mercator«

kmetijskih" ‘organizacijT^ M .kmetijstva na

toJs sms
sticij. Sicer pa so bili v tem ‘ l“tdl organiziram proizvod-, 
času osvojeni na osnovi prak- "<H*onom.ksi. odnosi med 
ličnih izkušenj novi tehnolo- ^!t0vavf1 c 'n kmetijskimi 
5ki postopki, ki lili zdai še zadrugami. S kooperacijskimi 
izpopolnjujejo. Oljeno fc M “ fr ^očala tudi 
bilo tudi načelo doslcdnjc in- ,J’ro!zyodnia v za-
lenzivne živinorejske in po- scktorju
Ijedelske proizvodnje s kr- Pogodbeno sodelovanje je 
milnim kolobarjem. dosegel velik razmah v letu

Področje občine Litija je 1959. -k° je bilo zajeto največ 
sicer izrazito kmetijskega P0VT&;n- Pozneje, po združitvi 
značaja, vendar pa sama kon- kmcllJskih zadrug, Sc je ob- 
figure! ja tal nc dopušča ob- seg kooperacije občutno 
šimejše rastlinske proizvod- (Nadaljevanje na strani 32)
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Litijsko 
kmetijstvo
(Nadaljevanje s strani 31) membaih faktorjev v kme- 

zmanjšai, delno tudi zaradi tijski proizvodnji. Z ozirom 
dejstva ,da sta začeli kmetij- na novo pridobljene površine 
ski zadrugi Litija in Gabrov- in z ozirom na večjo proiz- 
ka — Dole urejati lastne vodnjo na rastlinskih površi- 
obrate in sta posvetili manj nah računajo, da se bo po- 
pozornosti pogodbenemu so- večala prihodnje leto žival- 
delovanju; skora ves strokov- ska proizvodnja — v primer
ni kader pa je bil angažiran javi z letošnjim letom — kot 
v lastni proizvodnji. Pogod- sledi: od 142 na 170 krav, od 
beno sodelovanje se je v za d- 114 na 300 pitancev, od 114 na 
njih letih sicer spet povečalo, 140 telet, od 45 na 90 piemen- 
Vendar stanje še vedno ni za- skih telic in od 308 na 400 
dovoljivo, ker kmetijski za- prašičev (v izmeni).. Pri se
ri rugi razširjata — med dru- danjem stanju obdelovalnih 
gim — tržno kooperacijsko površin odpade na 1 ha 1,3 
proizvodnjo v živinoreji le na glave velike živine. Ob rešitvi 
stopnji kontrahaže. problemov, ki zavirajo večji

Eno od ovir za nadaljnje razmah živinorejske proiz- 
povečanje pogodbenega so- vodnic, bo Kmetijska zadru-
delovanja pa predstavlja tu- ga Litija na Grmačah specia- APNENICA Kresniške industrije apna 
di prezaposlenost strojnega hzirala mlečno proizvodnjo,
parka, kmetijskih zadrug na v Ponovičah pa pitanje gove- čakovati večjega širjenja sad- vestira do leta 1970 še okrog cijo in izvajanje agcominimu- 
lastnih obratih se posebej v je živine; vzporedno pa bi na nih površin, računajo namreč 200 milijonov din, in sicer za ma ter prosto kooperacijo, 
času »konic«, _ t. j. ob setvi, Grmačah se vzrejali plemen- le, da bodo uredili večji sad- gradnjo hlevov v Ponovičah, Tako računajo, da bi na pod- 
košnji m žetvi. sko živino, v Ponovičah pa jarski obrat na Kresniškem Zgornjem Logu, in Kresni- ročju širjenja lastnih povr-

STANJE KMETIJSKIH v Sadjarstvo je vrhu s tem, da bodo uredili cah; za dokončno ureditev šin - pri Kmetijski zadrugi
llnuirn- KMETI,SKIH pn Kmeti.ski zadrugi Litija okrog 20 ha nasada še na molzišča na Grmačah; za Litija so za to predvidene 
ZADRUG frL,,Qz.V°dunf panoga' Do le" Kresniški Dobravi. plantažni nasad na Kresniški kmetijske površine Zgornje-Upravljanje s celotno kme- ta 1961 ie bilo ureieno 10 ha n Dobrvi- za ureditev čredin „ ' l,,.e :g, ™je

Sst proizvodnj‘o na K VIS k |

Dole. 1961. leta. Kmetijska zadruga zadru8i Litija so v investicij- ' ruška Dobrava pr, KZ
Kmetijska zadruga Litija Litiia nrešla v večio investi- sko izgradnjo vložili' skupaj *a Pv

je bila ob koncu 1960. leta disko izgradnjo T>!anta*n?<*a 120 milijonov din, in sicer za , . ge Gabrovka Dole ki je ce, Tihaboj, Kumpolje, Turri 
ustanovljena iz šestih manj- nasada na Kresniškem vrhu gradnjo 2 govejih hlevov, mol- _ a an,OV J^!la *eta *n Kraje pri Dolah — do-
ših kmetijskih zadrug in sa- V tem nasadu ie na 37 ha za- zišča, 800 m- silosa, za ure- p Gabrovka^Kmen" koncno pod™žt>lli. kmetij,skd
mostojn.ga posestva Ponovi- saleno 90% iab'-in- in 10% ditev 37ha plantažnih naša- ‘uge uaorovka m Kmetij- proizvodnjo kmetijski zadru-
če - Gmiače. Lastno proiz- hruTk Proizvodi te nLtaže dov, vrtnarije, za gradnjo sta- o Spe4Tni Sni Tn no^' ? bi b™!tijske p?vršin<! 
vodnjo ima zdaj organizira- bodo v g'avnem službi za novaniškega bloka, adaptaci- nebni noaoii izrazito sad^r" z odkupom, zakupod
no na obratih Ponoviče, Gr- nrodaio na domačem in tu- jo obstoječih objektov, za žiSeiško nmizvodi x aro,ndaclJ°' ,Na Področju ,
mače, Kresniški vrh in. Sla- tem tržiščuT manjvredno sad- urejanje in pridobivanje zem- n;0 §e igxi t .j- , čvrste kooperacije bodo pre
tipa: začeli pa so z urc'a- ie bodo na nredelali v Ga- Uišč, agromelioracijska dela 2adruva n;r-,7rIolLnlT-!w vladova,i. Pogodbeni odnosi
njem novega vrtnarskega ob- hrovki. V Liti ti ugotavVaio ter za nakup opreme in stro- jim; lastnimi nnvriinam1;- Pa površinah, ki bodo še na-
rata^ na litijskem polju in da so. na področ;u tamkaiš- iev. Iz doslej ugotovljenih na- zda; Da :ma z: 7 v ;dalje ostale v privatni lastni- 
SIa!,pl- nie KZ vsi optimalni sad- log v zvezi z nadaljnjim raz- 548 ha travnikov 55 ha sa n‘’ P°8odbeni odnosi pa bj

Živinorejska proizvodnja inrski predeli že izkori- vojem bi bilo potrebno, da dovniakov in 3 ha iaKmdi^v’ ^segali: v prvi vrsti zagoto-
predstavlja enega od po- ščeni in zato ni mogoče pri- Kmetijska zadruga Litija in- ja l astno kmeti isto nmi^ načrtno vse tržne viške,

vodnin ma „ J pr0lz' ki naj bi bili rezultat zadruž
»5, v “ -."'T1'
2? Tudi —
voljo več primernih površin vzpor.edno s proizvodno
za ureditev sodobnih sadnih smerjo kmetijskih obratov.

Za dan Republike — 29. november in 20-letnlco II. zasedanja AVNOJ 
čestitajo vsem občanom Litije in delovnim ljudem širom po Jugoslaviji, 
želeč jim še nadaljnjih uspehov

OBČINSKA SKUPŠČINA IN VSE DRUŽBENO POLITIČNE 
ORGANIZACIJE OBČINE LITIJA

ter kolektivi delovnih organizacij:

Predilnica Litija Pekarna Litija
Industrija usnja Šmartno 
Lesna industrija Liti ja 
Kresniška industri ja apna 

.Gradbeno podjetje Litija 
Kmetijska zadruga Litija
Kmetijska zadruga 

Gabrovka - Dole
Zdravstveni dom Litija

Pletilja Litija 
Restavracija Litija
Mesarija in prekajevalnica 

Litija
Zavod za zaposlovanje delavcev 

Litija
Zavod za stanovanjsko 

izgradnjo Litija

M "a enota obrat »Presad« za gnojl!a)' žlvino- vse možne 
== predelavo sadja. s troj'ne usluge ter strokovno
== pomoč. Pri taki delitvi dela
=§ IZDELAN OSNUTEK bi individualni kmetijski pro-
EE2 NAČRTA ZA izvajalec vlagal v pogodbeni
= INTERESNA OBMOČJA °dnOS svoja zemljišča, delov- 
t= • no silo, vprego, organska
||g _ Z ozirom na ugotovitve in gnojila itd. Ker pa na pod- 
gg izhajajoč iz ekonomskega na- ročju proste kooperacije za- 
gjj! črta lastne proizvodnje kme- radi talnih in reliefnih po
lij tijskih zadrug Litija in Ga- gojev. s strani kmetijskih za- 
gg brovka — Dole so bili na drug niso mogoča takšna vla
gi predlog komisije Občinske ganja oziroma delitev dela 
gg skupščine Ltija za določitev med kmetijsko zadrugo in 
Ul interesnih območij za kme- individualnim kmetijskim 
gH tijstvo izdelani predlogi inte- proizvajalcem kot pri čvrsti 
gg resnih področij, tako za šir- kooperaciji, bo ostala proiz. 
gj jenje lastnih površin oz. pro- vodnja še naprej na stopnji 
šil izvodnje, za čvrsto koopera- kontrahaže.
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